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روزنامه صبح ایران

وزیر ارتباطات: 

اعتقادی به قطع کردن فضای مجازی ندارم

کارشناسان خودرو مطرح کردند: 

صنعت خودرو؛ بیگانه با بهره وری
زنده به مدد حمایت دولت 

معاون اقتصادی رییس جمهوری:

کشور نیازمند مثبت نگری است 

شناسایی عامل دستکاری در نظرسنجی صداوسیما 

رحمانی فضلی درهمایش فرمانداران سراسر کشور:

سال ۹۸ 
سال سختی نیست 

2

2

3

2

هرچند از حدود 6 دهه پیش ایران در مسیر خودروساز 
شدن گام برداشت، اما کارشناسان معتقدند با گذشت 
دنبال چه  به  این صنعت  در  دانیم  نمی  ها هنوز  سال 
هستیم و ضعف ها و مشکلات اساسی مدیریتی، ناتوانی 
در تطبیق با فناوری های روز و کمبود تعاملات بین المللی 
به سدی بزرگ فراروی آن تبدیل شده است. میزگرد 

تخصصی »عدم هم پیوندی صنعت خودروی ایران در 
زنجیره ارزش جهانی؛ علت ها و راهکارهای اساسی« با 
حضور کارشناسان، پژوهشگران و مدیران حال و گذشته 
این صنعت به میزبانی موسسه مطالعات و پژوهش های 
بازرگانی برگزار شد.در این میزگرد مسائل و مشکلات 

کنونی صنعت خودروسازی کشور مورد بحث و ...

* هیچ وقت  انتخابات تهدید نبوده است
* معیشت، اشتغال و مسکن مشکل اصلی مردم است
* ذره ای از قانون و اصولمان نباید عقب نشینی کنیم

آیت الله جوادی آملی گفت: داشتن رهبر خوب یک طرف قضیه 
است، رهبر ولو علی بن ابی طالب)ع( باشد، مادامی که مردم در صحنه 
نباشند شکست قطعی است لذا با تاکید »انما« می فرماید »إنَِّمَا عِمَادُ 
هُ للَْعْدَاءِ الْعَامَّهُ مِنَ الُْمَّه« در نتیجه  ینِ وَ جِمَاعُ الْمُسْلِمِین وَ الْعُدَّ الدِّ
با همه وجود باید تلاش کنیم اولا دین به اسارت نرود و ثانیا مردم از 
دین جدا نشوند تا عدالت علوی محقق شود.مرجع تقلید شیعیان در 

همایش بین المللی »امام علی )ع( الگوی عدالت و...

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه راه دومی جز ایستادگی نداریم ، 
اظهارداشت: در سال 96 هشت بار و سال 97 پنج نفر از سران جهان 
واسطه پیام برای دیدار با ترامپ شدند و ما نشان داده ایم هم اهل 
مذاکره ایم و هم از میدان جنگ ترسی نداریم. حجت الاسلام حسن 
روحانی صبح پنجشنبه در جلسه شورای اداری گیلان افزود: در 
پیشگاه خداوند شکرگزار هستیم؛ اگرچه ماه ها و روزهای سختی 

در سال 97 بر مردم گذشت اما باران رحمت الهی امسال و ...

آیت الله جوادی آملی :

مردم در صحنه نباشند
 شکست قطعی است 

رئیس جمهور در جلسه شورای اداری استان گیلان:

هم اهل مذاکره ایم و هم از 
میدان جنگ ترسی نداریم 
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

با حکم رهبر معظم انقلاب اسلامی ؛

طنین رایحه امید با انتصاب »رئیسی«
 بر مسند دستگاه قضا 

»رئیسی« رئیس 
قوه قضائیه شد

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست بر استفاده از از ظرفیت های استان قم برای حل مشکلات 
محیط زیستی این استان تاکید کرد تا در یک مدت زمان مشخص، قم به یک شهر پاک تبدیل 
شود.عیسی کلانتری روز پنجشنبه درکارگروه کاهش آلودگی هوا و مقابله با گرد و غبار قم در 
تالار امام جواد)ع( استانداری با اشاره به ضرورت توجه بیشتر به محیط زیست قم، گفت: همه 
بخش های مدیریت استان با کمک حوزه های علمیه، مراجع عظام تقلید، نمایندگان مجلس، 
دانشگاهیان و سایر اقشار باید بسته مطالعاتی کاملی از وضعیت محیط زیست قم در حوزه های 
مختلف را آماده کنند که در آن به بحث آب، هوا، خاک، پوشش گیاهی، مصرف انرژی و سایر 
بخش های زیست محیطی توجه شده باشد.وی بیان کرد: قم پایتخت معنوی کشور است و باید 

در زمینه پاکی محیط زیست نیز الگو باشد، در این رابطه نیاز است با همکاری ...

استاندار قم گفت: دستگاه های اجرایی در ارائه خدمات نوروزی نگاهی مبتکرانه و آینده نگرانه 
داشته باشند و اقداماتشان منحصر در برطرف کردن نقاط ضعف و تقویت نقاط قوت نباشد. بهرام 
سرمست عصر چهارشنبه در پنجمین جلسه ستاد تسهیلات زائران و خدمات سفر درقم ،افزود: 
با توجه به این که پیش بینی شده امسال تعداد زائران افزایش یابد، دستگاه ها باید با برنامه ریزی 
ویژه برای ارائه خدمات نوروزی آماده شوند.وی اضافه کرد: نظارت هایی که دستگاه های اجرایی 
بر مراکز خدماتی و گردشگری زیر نظر خود انجام می دهند، باید با رویکرد ارتقاء کیفیت انجام 
شود تا نقص سال های گذشته برطرف و نقاط قوت تقویت شود.وی تاکید کرد: تشکیل صف های 
متعدد از جمله برای خرید مرغ و همچنین میوه از چادرهای طرح تنظیم بازار مناسب نیست و 

باید با پیاده نمودن برنامه های کارآمد از این موارد جلوگیری نمود...

کلانتری درکارگروه کاهش آلودگی هوا و مقابله با گرد و غبار قم:

قم در 50 سالگی انقلاب 
به پاک ترین استان کشور تبدیل شود

استاندار قم: 

ارائه خدمات نوروزی 
با نگاه مبتکرانه باشد 

۸۸
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روابط عمومی مخابرات منطقه قم

خطیب نماز جمعه این هفته تهران بیانیه گام دوم 
انقلاب را راهگشا برشمرد و گفت: این بیانیه اکسیر است 

اگر قدر آن دانسته شود. 
حجتالاسلام و المسلمین کاظم صدیقی در خطبه 
های دوم نماز جمعه این هفته تهران افزود: بیانیه گام دوم 

انقلاب پاسخگویی به شبهات است.
وی با بیان اینکه این بیانیه راهکاری است که رهبری 
فرزانه انقلاب داده اند، ادامه داد: بیانیه گام دوم منشور و 
راهگشا است و یک تصویر کلی از نظام دینی به ما می 

دهد که چهل سال از آن گذشته است.
صدیقی خاطرنشان ساخت: مطالعه دقیق در 40 سال 
گذشته و انگشت گذاشتن روی برجستگی ها و شناخت 
نقطه ضعف ها و ارتباط دادن آینده به گذشته با تکیه بر 

جوان ها در این بیانیه است.
خطیب جمعه تهران در ادامه به بیانیه گام دوم انقلاب 
اشاره کرد و گفت: این بیانیه اظهار عاطفه و عشق به جوان 

ها است و سلام مخصوص دادن به جوان ها است.

صدیقی با بیان اینکه اتصال به خدا و اخلاص سبب 
می شود انسان در خط خدا باشد، افزود: هم امام راحل)ره( 

و هم امام حاضر ما چنین هستند.
امام جمعه موقت این هفته تهران به انقلاب هایی که 
در جهان رخ داده اشاره کرد و خاطرنشان ساخت: در آن 
انقلاب ها باید دید انقلاب کنندگان چه کسانی بودند و 

چه شعارهایی دادند و چه قدر این شعارها حفظ شد.
صدیقی ادامه داد: یک انقلابی رخ داد که در راس آن 
یک فقیه جامع الشرایط آمده است و احتاجی به غیر خدا 
ندارد و این انقلاب، انقلابی خدایی است که نیاز به بشر 
ندارد و به دلیل خدایی بودن دل های پاک آن را حفظ 
کرده است.وی افزود: پرچم این انقلاب و پرچم دار آن 
همانی است که از روز نخست شروع شده است در حالی 
که در سایر انقلاب ها هم خصوصیات رهبران تغییر می 
کند و هم شعارها و هم مسیر انقلاب درست در خلاف 

جهت ادامه می یابد.
امام جمعه موقت تهران در ادامه یکی از دلایلی که 

انقلاب در مسیرخود حرکت کرده و از آرمان ها فاصله 
نگرفته را خدایی بودن آن دانست و خاطرنشان ساخت: 
امید است آقایی که عاشق جوان ها است، خدا دل های 

جوانان را با ایشان همراه کند.
صدیقی در ادامه با بیان اینکه تاکنون از انقلاب دفاع 
می کردیم، افزود: این بیانیه می گوید باید هجوم ببرید 
و در خانه ننشینید.امام جمعه موقت تهران گفت: بیرون 
مرزها در انتظار فرهنگ شما هستند، فرهنگ زندگی، 

فرهنگ عزت و امانت و صداقت شما هستند.
وی افزود: شما انقلاب خود را صادر کردید و اکنون 

شاهد شکستن مرزها و اوج به قله ها است.
امام جمعه موقت تهران با تاکید براینکه جوانان نباید 
برای کسب مدرک درس بخوانند، ادامه داد: جوانان باید 

عالم و با تجربه شوند و مهارت پیدا کنند.
صدیقی به معنویت و اخلاق در بیانیه گام دوم اشاره 
کرد و خاطر نشان ساخت: مبنای هر رشدی دنیایی و 

عقبایی اخلاق و معنویت است.

خطیب نماز جمعه تهران: 

بیانیه گام دوم انقلاب اکسیر است 

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
گفت: اگر نظارت بانک مرکزی بر بانک 
ها تقویت و جلوی تخلفات گرفته شود، 
شاهد ثبات ارزش پول ملی خواهیم بود. 
المسلمین  و  الاسلام  حجت 
»غلامرضا مصباحی مقدم« روز جمعه 
های  خطبه  از  پیش  سخنرانی  در 
نمازگزاران  نمازجمعه تهران در جمع 
درباره مسائل اقتصادی در سال 97 به 
استقلال بانک مرکزی و رشد نقدینگی 
در کشور اشاره کرد و افزود: استقراض 
از بانک مرکزی پول پرقدرت را به وجود 
می آورد و پول پرقدرت نیز چندین برابر 

خود را باز تولید می کند.
مصلحت  تشخیص  مجمع  عضو 
نظام بیان کرد: یک دلیل رشد نقدینگی 
بانک های دولتی و خصوصی  همین 
خصوصی  های  بانک  بیشتر  البته  و 
هستند، بانک ها بدهی های خود را به 
بانک مرکزی به روز پرداخت نمی کنند، 
انباشته شده و منشا رشد نقدیگی می 
شود و نرخ های بالای سود نیز منشا رشد 
نقدینگی است. مصباحی مقدم تاکید 
کرد: بانک مرکزی و بانک ها منشا رشد 
نقدینگی کشورهستند که باید انضباط 
مالی داشته باشند و انضباط مالی بانک 

ها نیز با نظارت بانک مرکزی محقق می 
شود.مصباحی مقدم بیان کرد: تقویت 
است،  این سکه  دیگر  روی  ملی  پول 
مرکزی  بانک  از  دولت  استقراض  اگر 
صورت نگیرد، بانک ها انضباط مالی را 
رعایت کنند و اگر نظارت بانک مرکزی 
بر بانک ها تقویت و جلوی تخلفات آنها 
گرفته شود، شاهد ثبات ارزش پول ملی 
این که رهبر  بیان  با  بود.وی  خواهیم 
معظم انقلاب چندی پیش در دیدار با 
رییس کل بانک مرکزی بر دو موضوع 
»استقلال بانک مرکزی« و »تقویت پول 
ملی« تاکید کردند، افزود: کشور ما از 

همین دو موضوع و نوسان قدرت پول 
ملی رنج می برد که مرتب قدرت خرید 
منابع نقدینگی را کاهش می دهد؛ اگر 
این دو موضوع اجرایی شود تحول بزرگی 
در اقتصاد کشور ایجاد خواهد شد. عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام بیان 
کرد: استقلال بانک مرکزی به این معنا 
نیست که رییس جمهوری رییس کل 
بلکه  نکند،  منصوب  را  مرکزی  بانک 
مقصود این است که دولت در اعتبارات 
و منابع مرکزی دخالت نکند و دست به 
آنها دراز نکند، چون همین خود مشکل 

آفرین است. 

غلامرضا مصباحی مقدم: 

نظارت بانک مرکزی باعث ثبات ارزش پول ملی می شود 

وزیر دادگستری با بیان اینکه ما شرمنده مردمی هستیم که با مشکلات زیادی دست و 
پنجه نرم می کنند، گفت: مردم عملکرد واقعی مسئولان را پس از انقلاب اسلامی می بینند و 
به این دلیل است که بسیاری از مشکلات را تحمل می کنند و در همه عرصه ها حضور فعال 
دارند. سید علیرضا آوایی در جلسه شورای اداری شهرستان فومن با اشاره به اینکه در شرایط 
جنگ اقتصادی مجموعه دولت نیاز به کمک دارد، گفت: صحبت از چپ و راست مشکلی را 

حل نمی کند فقط  به وحدت درونی داخل نظام آسیب می رساند.

وزیر دادگستری با تاکید بر اینکه در جنگ اقتصادی شبکه های اجتماعی تنها هدفشان 
ارائه ناکارآمدی نظام است گفت: تخریب و فشار دشمن به این دلیل است تا نشان دهند نظام 

جمهوری اسلامی نمی تواند با تکیه بر دین موفق شود.
وی  با بیان اینکه دولت ها در زمینه خدمات اجرایی بسیار فعال بوده اند و توانسته اند 
در بسیاری از روستاها، آب و گاز  و برق رسانی را به شکل ویژه ای انجام دهند، گفت: این 

دستاورد فقط برای یک دولت در یک برهه زمانی خاص خلاص نمی شود.

وزیر دادگستری: 

صحبت از چپ و راست مشکلی را حل نمی کند

واکنش کارشناسان سیاسی و حقوقی به انتخاب رییس جدید قوه قضاییه
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ساده زیستی
 اصلی روبه فراموشی

وجود	 خانواده	ها،	 افتادن	 تکلّف	 به	 و	 تجمّل	گرایی	
تشریفات	زاید	و	آداب	و	رسوم	گوناگون،	روزبه	روز	به	کم	رنگ	
شدن	روابط	عاطفی	و	دید	و	بازدید	و	صله	رحم	و	اکتفا	

نمودن	به	ارتباط	از	راه	دور	و	روابط	سرد	و	خاموش	از	طریق	تلفن،	پیامک،	اینترنت	و	...	
منجر	شده	است.	ساده	زیستی،	اصلی	بنیادین	در	آموزه	های	دینی	ماست	که	متأسفانه	در	

سبک	زندگی	عصر	جدید	رو	به	فراموشی	می	رود.
جهان	از	باد	نوروزی	جوان	شد

زهی	زیبا	که	این	ساعت	جهان	شد
شمال	صبح	دم	مشکین	نفس	گشت

صبای	گرم	رو	عنبرفشان	شد
همیشه	برایمان	سوال	است	که	چرا	نوروز	برای	ما	در	کودکی	معنا	و	مفهوم	داشت	اما	
حالا	که	از	آن	دوران	فاصله	گرفته	ایم	آنچنان	نیست،	یا	چرا	نوروز	در	سال	های	نه	چندان	
دور	پررونق	تر	از	دوره	کنونی	بوده	است.	چرا	امروز	از	نو	شدن	طبیعت	شادمان	و	شیدا	
نمی	شویم	و	چراهای	زیادی	در	این	حوزه	به	چشم	می	خورد.	تجمّل	گرایی	و	به	تکلّف	
افتادن	خانواده	ها،	وجود	تشریفات	زاید	و	آداب	و	رسوم	گوناگون،	روزبه	روز	به	کم	رنگ	
شدن	روابط	عاطفی	و	دید	و	بازدید	و	صله	رحم	و	اکتفا	نمودن	به	ارتباط	از	راه	دور	و	روابط	
سرد	و	خاموش	از	طریق	تلفن،	پیامک،	اینترنت	و	...	منجر	شده	است.	ساده	زیستی،	
اصلی	بنیادین	در	آموزه	های	دینی	ماست	که	متأسفانه	در	سبک	زندگی	عصر	جدید	رو	

به	فراموشی	می	رود.
نوروز سنت کهن و آغاز شادمانی طبیعت

نوروز	سرآغاز	طراوت	طبیعت	و	جوان	شدن	و	تازه	شدن	جهان	و	تازه	شدن	زندگی	
طبیعی	انسان	است.	نوروز	جشن	بالندگی	طبیعت،	جشن	آغازی	دوباره	و	جشن	کهن	
ایرانیان	است.	مورخان،	نوروز	را	جشن	همگانی	در	فرهنگ	ایران	و	آیین	نوروزی	را	یک	
سنت	کهن	می	دانند	که	از	هزاره	سوم	پیش	از	میلاد،	یعنی	از	پنج	هزار	سال	پیش	در	
ایران	رایج	بوده	است.	نوروز	تنها	یک	جشن	نیست؛	چرا	که	در	این	صورت	بسیار	پیش	از	
این	در	طوفان	حوادث	روزگار	ناپدید	می	شد	و	امروز	تنها	نامی	از	آن	باقی	می	ماند.	نوروز	
از	نخستین	بافت	های	فرهنگی	مردم	است	که	از	نسلی	به	نسلی	دیگر	منتقل	شده	است	
و	با	فرهنگ	ایرانی	زاده	شده	و	در	تار	و	پود	زندگی	مردم	به	حیات	خود	ادامه	داده	است	و	
در	این	میان	هیچگاه	پیوند	خود	را	با	مردم	از	دست	نداده	است.	نوروز	به	عنوان	پدیده	ای	
فرهنگی	در	سرزمین	ما	ویژگی	هایی	دارد	که	آن	را	از	دیگر	پدیده	ها	متمایز	و	ممتاز	می	کند.	
نوروز	نمادی	است	از	تمامی	فرهنگ	ایران	و	هر	گوشه	آن	بخشی	از	این	فرهنگ	را	در	
خود	دارد	و	به	گفته	کارشناسانِ	فرهنگی،	عیدی	دادن	و	عیدی	گرفتن	ریشه	در	فرهنگ	
ایران	باستان	دارد	و	مردم	آن	زمان	برای	حفظ	صلح	و	دوستی	به	یکدیگر	هدیه	می	دادند	
و	تداوم	بخشیدن	به	دوستی	ها	از	اصلی	ترین	ویژگی	های	عید	نوروز	است	که	در	فرهنگ	ما	
و	در	مذاهب	الهی	همواره	بر	اهمیت	روابط	دوستانه	در	جامعه	با	یکدیگر	تاکید	شده	است.

نهادینه سازی سبک زندگی اسلامی
در	میان	این	سنت	های	دیرینه	و	اصیل،	گسترش	روزافزون	سبک	زندگی	غربی	در	
جامعه	ایران	به	ویژه	در	میان	نسل	جوان	و	خطر	استحاله	فرهنگی،	نیاز	اقشار	مردم	جامعه	به	
دانستن	سبک	زندگی	اسلامی	بر	اساس	آموزه	های	اسلام	ناب	برای	جلوگیری	از	لغزش	به	
سبک	غربی	و	حفظ	تقویت	امنیت	فرهنگی	جامعه،	توجه	به	آموزه	های	دین	مبین	اسلام	
را	دو	چندان	می	کند.	از	جمله	مسائل	مهمی	که	در	یک	زندگی	سالم	از	توجه	و	اهمیت	
ویژه	ای	برخودار	است،	مساله	اعتدال	در	زندگی	می	باشد.	اعتدال	یعنی	پیمودن	و	گزینش	
راه	میانه	و	عدم	تمایل	به	افراط	و	تفریط	و	اصلاح	الگوی	سبک	زندگی	در	روند	دستیابی	به	
سرمایه	اجتماعی	و	جامعه	سالم	به	بهره	گیری	از	آموزه	های	دینی	می	تواند	راه	حل	مناسبی	
برای	تمامی	مشکلات	زندگی	سالم	در	عصر	حاضر	محسوب	گردد	و	استفاده	از	دستورات	
و	توصیه	های	دینی	به	عنوان	یک	عامل	تاثیرگذار	در	اصلاح	الگوی	فعلی	مردم	و	رفتارها	و	
عادات	نامناسب	از	ضروریات	می	باشد	و	هرگونه	افراط	و	تفریطی	می	تواند	عواقب	ناگواری	
به	همراه	داشته	باشد.از	آنجایی	که	اهل	بیت)ع(	به	عنوان	بهترین	الگوهای	جهان	هستی،	راه	
سعادت	و	کمال	را	به	انسان	نشان	می	دهند،	ترویج	سبک	زندگی	ایشان	بایستی	به	عنوان	
اصلی	ترین	بخش	توسعه	و	ترویج	سبک	زندگی	در	نظر	گرفته	شده	و	برای	مقابله	با	ابعاد	
نامطلوب	سبک	زندگی	غربی،	لازم	است	که	به	ترویج	و	نهادینه	سازی	سبک	زندگی	

اسلامی	تلاش	نماییم.
فرهنگ سازی و ساده زیستی

فطرت	انسان	ها	به	سمت	و	سوی	خوبی	ها	گرایش	دارد؛	پس	مهم	آن	است	که	
ساده	زیستی	به	عنوان	یک	ارزش	معرفی	شود.	دستگاه	های	تبلیغاتی	به	ویژه	صدا	و	سیما،	با	
ساخت	برنامه	های	گوناگون	می	توانند	ساده	زیستی	را	در	جامعه	به	عنوان	یک	فرهنگ	ترویج	
کنند	و	مردم	را	به	تهاجم	فرهنگی	دشمن	که	در	جهت	دگرگونی	ارزش	ها	قدم	برمی	دارد،	
متوجه	سازند.	امام	خمینی)ره(	در	این	باره	می	فرمایند:	»	اگر	بخواهید	بی	خوف	و	هراس	
در	مقابل	باطل	بایستید	و	از	حق	دفاع	کنید	و	ابرقدرتان	و	سلا	ح	های	پیشرفتة	آنان	و	
شیاطین	و	توطئه	های	آنان	در	روح	شما	اثر	نگذارد	و	شما	را	از	میدان	به	در	نکند،	خود	را	

به	ساده	زیستی	عادت	دهید«.

	

آقای معاون اول! 
چه روزی بهتر از امروز؟ 

	اسحاق	جهانگیری	معاون	اول	رییس	جمهور	روحانی	
توییت	کرد:	»همه	حرف	هایی	که	علیه	دولت	زده	می	شود	
را	می	توان	ظرف	5	دقیقه	جواب	داد.وقتی	زمان	آن	برسد	

حتما	جواب	خواهیم	داد	اما	الان	شرایط	کشور	به	گونه	ای	است	که	هیچ	موضوعی	و	هیچ	
دغدغه	ای	مهمتر	از	اداره	کشور	و	رفع	مشکلات	زندگی	مردم	نیست.به	همین	دلیل	ما	
به	خاطر	مردم	و	کشورمان	باید	برخی	از	ادعاها	را	تحمل	کنیم.«واقعا	اگر	قرار	است	آقای	
جهانگیری	در	5	دقیقه	جواب	مخالف	خوان	ها	را	بدهد	چه	زمانی	بهتر	از	امروز؟	مخالفان	
دولت	در	تمام	این	سال	های	سعی	کردند	روحانی	و	تیم	او	را	ناکارآمد	نشان	دهند.	امروز	آنها	
تقریبا	موفق	شده	اند.	به	خوبی	توپ	ناکارآمدی	در	زمین	حسن	روحانی	است.	آنها	برجام	
را	بر	سر	نیزه	زده	اند	و	آن	را	مقصر	همه	مشکلات	کشور	می	دانند.	برایش	دادگاه	تشکیل	
داده	اند،	حکم	صادر	کرده	اند	و	منتظر	اعدام	ش	هستند.	امروز	بسیاری	از	کسانی	که	در	
اردیبهشت	96	نام	حسن	روحانی	را	برگه	انتخابات	نوشتند،	در	منطقه	ناامیدی	و	پشیمانی	
قرار	دارند.	حتی	برخی	از	آنها	دیگر	حاضر	نیستند	رای	خود	را	در	انتخاب		های	بعدی	خرج	
کنند.	به	آنها	احساس	خیانت	به	امیدشان	و	رای	شان	دست	داده	است.	آیا	واقعا	در	این	
شرایط	باید	سکوت	کرد؟در	شرایطی	که	رقیب	از	همه	ابزار	قانونی	غیرقانوین	خود	برای	
ضربه	زدن	به	دولت	استفاده	می	کند	باید	سکوت	کرد؟	وقتی	رییس	جمهور	و	اطرافیان	
او	به	جاسوسی	متهم	می	شود	باید	سکوت	کرد؟	آقای	جهانگیری،	چینی	های	شکسته	را	
می	شود	بند	زد	اما	آبی	که	ریخته	است	را	نمی	شود	جمع	کرد.	نکند	روزی	بیاید	که	دیگر	
گفتن	ناگفته	ها	هیچ	فایده	ای	نداشته	باشد	و	مثل	پاشیدن	یک	پارچ	آب	به	جنگلی	آتش	
گرفته	باشد.	به	مردم	از	مشکلات	بگویید.	باور	کنید	درک	می		کنند.	جامعه	ایران	از	این	
بگم	بگم	ها	زیاد	شنیده	است.	تا	کی	وعده	فردا	برای	گفتن؟	واقعا	اگر	مشکلاتی	سد	اداره	
کشور	است،	رو	راست	به	مردم	بگویید	و	اگر	نیست	و	توان	دولت	همین	است،	کار	را	به	
فرد	دیگری	بسپارید	و	از	مردم	به	خاطر	نتوانستن	ها	عذرخواهی	کنید.	آقای	روحانی،	آقای	
جهانگیری	و	اعضای	محترم	دولت،	ناامیدی	مردم	را	جدی	بگیرید.	ناامیدی	از	دولت	شما	به	
مراتب	بدتر	از	ناامیدی	از	دولت	احمدی	نژاد	است.	مردم	وقتی	از	دولت	احمدی	نژاد	ناامید	
شدند،	رای	را	به	صندوق	شما	ریختند	چون	امید	داشتند،	شرایط	زندگی	شان	بهبود	پیدا	
خواهد	کرد.	حالا	اگر	از	شما	ناامید	شوند،	دیگر	نمی	دانند	به	چه	کسی	باید	اعتماد	کنند؟

همه	ما	ترامپ	را	می	شناسیم	و	می	دانیم	هدف	چیست	و	چه	نقشه	هایی	برای	ایران	دارد	
اما	همه	مشکل	او	نیست.	همانطور	که	در	مورد	ترامپ	راحت	سخن	می			گویید	در	مورد	

دیگر	مشکلات	هم	راحت	سخن	بگویید	و	وعده	فردا	را	ندهید	لطفا.

پ
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست: 

تحریم ها تا ۱۰ ماه آینده بیشتر دوام نمی آورد 
	رئیس	سازمان	حفاظت	محیط	زیست	با	بیان	اینکه	تحریم	های	کشور	نهایتا	تا	۱۰	ماه	
آینده	بیشتر	دوام	نخواهد	آورد،	ادامه	داد:	غربی	ها	مجبور	هستند	تحریم	ها	را	بردارند،	البته	

باید	ما	هم	باید	معقول	کشور	را	اداره	کنیم..
عیسی	کلانتری	روز	جمعه	در	سفر	به	شهرستان		اردستان	در	جلسه	فرمانداری	این	
شهر،	اظهار	کرد:	شهرستان	اردستان	نسبت	به	۲۰	سال	گذشته	هیچ	تغییری	نداشته	
است.	منطقه	اردستان	جزو	مناطق	کم	آب	است،	ولی	باید	یک	رویکردِ	توسعه	پیش	
بینی	شود	که	این	رویکرد	نیاز	به	آب	نداشته	باشد.وی	با	بیان	اینکه	در	اردستان	کمبود	
آب،	محدودیتی	برای	توسعه	نیست،	افزود:	شما	در	مرکز	کشور	هستید	و	پاک	ترین	هوای	
کشور	را	دارید،	پس	برای	توسعه	باید	دیدگاه	خود	را	عوض	کنید	و	حداکثر	استفاده	از	
ممنوعیت	صنعت	در	کلان	شهر	را	ببرید.	نتایج	فکر	کردن	سنتی	همین	اتفاق	هایی	است	
که	در	این	شهرستان	افتاده	است.کلانتری	گفت:	مسئولان	منطقه	قول	دهند	در	استقبال	
از	سرمایه	گذار	کارشکنی	نکنند	و	راه	پیشرفت	را	هموار	سازند،	آن	وقت	شما	شاهد	خواهید	

بود	یکی	از	مراکز	توسعه	کشور	همین	اردستان	خواهد	بود.
وی	با	بیان	اینکه	تحریم	های	کشور	نهایتا	تا	۱۰	ماه	آینده	بیشتر	دوام	نخواهد	آورد،	
ادامه	داد:	غربی	ها	مجبور	هستند	تحریم	ها	را	بردارند،	البته	باید	ما	هم	باید	معقول	کشور	

را	اداره	کنیم.

با حکم رهبر معظم انقلاب اسلامی ؛

»رئیسی«
رئیس قوه قضائیه شد

حضرت	آیت	الله	خامنه	ای	رهبر	معظم	انقلاب	اسلامی	در	حکمی	حجت	الاسلام	
و	المسلمین	آقای	حاج	سید	ابراهیم	رئیسی	را	به	ریاست	قوه	ی	قضائیه	منصوب	کردند.	

به	گزارش	روز	پنجشنبه	ایرنا	از	پایگاه	اطلاع	رسانی	مقام	معظم	رهبری،	رهبر	انقلاب	
اسلامی	در	این	حکم	با	تأکید	بر	لزوم	تحول	در	قوه	قضائیه	و	آغاز	پرقدرت	دوران	جدیدی	
که	زیبنده	گام	دوم	انقلاب	باشد،	از	فقاهت،	دانش،	تجربه،	سلامت،	امانت	و	کارآمدی	
حجت	الاسلام	و	المسلمین	رئیسی	در	مقاطع	گوناگون	خدمت	و	سوابق	طولانی	ایشان	در	
قوه	قضائیه	و	آشنایی	کامل	با	همه	زوایای	آن،	به	عنوان	دلایل	این	انتخاب	یاد،	و	در	ادامه	

هشت	توصیه	مهم	خطاب	به	رئیس	جدید	قوه	قضائیه	بیان	کردند.
متن	حکم	رهبر	معظم	انقلاب	اسلامی	به	این	شرح	است:

بسم	الله	الرحمن	الرحیم
جناب	مستطاب	حجت	الاسلام	و	المسلمین	آقای	حاج	سید	ابراهیم	رئیسی	دامت	

برکاته
آغاز	دهه		پنجم	انقلاب	و	گذشت	چهل	سال	از	تشکیل	دادگستریِ	مبتنی	بر	فقه	و	
حقوق	اسلامی،	ایجاب	می	کند	که	با	تکیه	بر	تجربه	ها	و	دستاوردها	و	رهنمودهای	انباشته	
در	این	نصاب	زمانی،	تحوّلی	متناسب	با	نیازها	و	پیشرفتها	و	تنگناها	در	قوه	ی	قضائیه	صورت	
گیرد	و	دستگاه	عدالت	با	نَفَسی	تازه	و	انگیزه		ای	مضاعف	و	نظم	و	تدبیری	حکمت	آمیز،	

دوران	جدیدی	را	که	زیبنده	ی	گام	دوم	انقلاب	است،	با	قدرت	و	جدیت	آغاز	کند.
اینجانب	برای	تحقق	این	مقصود	حیاتی،	جناب	عالی	را	برگزیده	ام	که	دارای	سوابق	
طولانی	در	سطوح	مختلف	قوه		قضائیه	و	آشنا	با	همه		زوایای	آن	می	باشید	و	از	طرفی	
در	کنار	فقاهت	از	تحصیلات	حقوقی	و	دانش	و	تجربه	در	این	عرصه	مهم	برخوردارید،	و	

سلامت	و	امانت	و	کارآمدی	خود	را	در	مقاطع	گوناگون	خدمت	نشان	داده	اید.
سند	تحول	قضایی	پیشنهادی	جناب	عالی	را	ملاحظه	کردم.	بر	اساس	مشورتها	و	
نظرات	کارشناسی،	آن	را	مفید	و	کارساز	می	دانم.	با	این	حال	چند	نکته	را	مؤکداً	به	جناب	
عالی	سفارش	می	کنم.نخست	آنکه	برای	همه		فصول	این	سند	و	بندهای	ذیل	آنها،	زمان	
تعیین	کنید	و	خود	و	همکارانتان	را	بر	پایبندی	به	سرآمد	برنامه	الزام	نمائید.	در	زمان	بندی	
ها	نه	عجله	و	نه	مماطله	نباید	راه	داده	شود.دوم	آنکه	در	همه		فصول	تحول،	مردمی	بودن	
و	انقلابی	بودن	و	ضد	فساد	بودن	را	رعایت	کنید.سوم	آنکه	عنصر	نیروی	انسانی	صالح	را	
در	رأس	عوامل	تحول	و	پیشرفت	قوه	بدانید.	سلامت	قضات	و	پاکیِ	دامن	آنان	از	هر	گونه	
فساد،	شرط	لازم	و	اوّل	برای	همه	توفیقات	شما	است.	در	ریشه	کنی	فساد	از	درون	قوه	
که	مایه		مباهات	شما	و	سرافرازی	اکثریت	قضات	دادگاهها	و	دادسراها	است،	هیچ	تردید	
و	درنگ	نکنید.چهارم	آنکه	گسترش	عدل	و	احیاء	حقوق	عامه	و	آزادی	های	مشروع	و	
نظارت	بر	اعِمال	قانون	را	که	در	شمار	هدفهای	قوه	قضائیه	در	قانون	اساسی	است	در	رأس	
برنامه	ها	قرار	دهید.	این	موجب	اعتماد	مردم	و	دلگرمی	آنان	به	قوه	قضائیه	در	حوادث	و	
منازعات	خواهد	شد.پنجم	آنکه	در	برخورد	قضائی	ملاحظه	ی	این	و	آن	را	نکنید.ششم	آنکه	
از	جوانان	صالح	و	انقلابی	و	فاضل	در	مسئولیتهای	قوه	استفاده	کنید.هفتم	آنکه	قاضی	و	
دادگاه	را	عزیز	بدارید.	احساس	عزت	و	شرافت	در	قاضی،	سدّ	محکمی	در	برابر	انگیزه	ها	و	
عوامل	نفوذ	و	انحراف	است.هشتم	آنکه	همکاری	با	قوای	مجریه	و	مقننه	و	هم	افزایی	با	آنان	
را	که	سفارش	همیشگی	اینجانب	است	در	نظر	داشته	باشید.	آنان	نیز	موظف	به	همراهی	و	
همکاری	با	شمایند.در	پایان	لازم	می	دانم	از	آیت	الله	آملی	به	خاطر	تلاشهای	ارزشمندشان	
تشکر	و	قدردانی	کنم	و	برای	توفیق	کامل	جناب	عالی	و	همکارانتان	دست	دعا	و	توسل	به	
درگاه	ربوبی	بلند	کنم	و	توجهات	و	دعای	حضرت	بقیة	الله	ارواحنا	فداه	را	مسألت	نمایم.

والسلام	علیکم	و	رحمة	الله
سید	علی	خامنه	ای	۱6	اسفند	۱397

وزیر ارتباطات: 

اعتقادی به قطع کردن فضای مجازی ندارم
وزیر	ارتباطات	و	فناوری	اطلاعات	با	تاکید	به	اینکه	اعتقادی	به	قطع	کردن	فضای	
مجازی	ندارد،گفت:	علما	و	مراجع	از	طریق	فضای	مجازی	با	5۰۰	میلیون	نفر	مخاطب	در	

کل	دنیا	در	ارتباط	هستند	و	اگر	این	فضا	نبود	امکان	این	ارتباط	نیز	وجود	نداشت.
محمدجواد	آذری	جهرمی	همزمان	با	سفر	رئیس	جمهور	به	استان	گیلان،	به	عنوان	
نماینده	ویژه	رئیس	جمهور	در	شورای	اداری	شهرستان	رودباربه	نگرانی	و	دغدغه	علما	و	
مراجع	درباره	فضای	مجازی	اشاره	کرد	و	افزود:	توسعه	فضای	مجازی	که	می	تواند	دارای	
فرصت	های	بسیار	باشد،	تهدیداتی	هم	دارد	که	دغدغه	علما	و	مراجع	به	ما	برای	استفاده	
از	فرصت	ها	کمک	می	کند.آذری	جهرمی	با	تاکید	به	اینکه	اعتقادی	به	قطع	کردن	فضای	
مجازی	ندارد،	تصریح	کرد:		علما	و	مراجع	از	طریق	فضای	مجازی	با	5۰۰	میلیون	نفر	
مخاطب	در	کل	دنیا	در	ارتباط	هستند	و	اگر	این	فضا	نبود	امکان	این	ارتباط	نیز	وجود	
نداشت.وی	با	بیان	اینکه	استفاده	از	تفکر	و	دستاوردهای	۸	میلیارد	انسان	ارزشمندتر	از	یک	
شبکه	محلی	است،	افزود:	باید	در	این	میدان	ابزار	خود	را	داشته	باشیم	و	محصول	خود	را	به	
دنیا	عرضه	کنیم	که	البته	این	کار	با	تلاش	و	مرارت	به	دست	می	آید.وی	افزود:	با	بیانیه	»گام	
دوم«	که	ادامه	مسیر	و	نقشه	راه	انقلاب	است	و	مسوولیت	اصلی	بر	دوش	جوانان	است،	
جوانان	می	توانند	مسوولیت	های	اساسی	را	عهده	دار	شوند.آذری	جهرمی	با	اشاره	به	اینکه	
مشکلات	و	مسائل	این	حوزه	مانند	خود	آن	بزرگ	است،	تصریح	کرد:	با	همدلی	و	حمایت	
و	خیرخواهی	مراجع	و	علما	که	همیشه	بوده	است	و	تلاش	جوانان	برخی	از	خدمات	ارائه	
شده	است	و	در	همین	یک	سال	گذشته	جوانان	ایرانی	بر	اساس	نیاز	و	توانمندی	خود	

اقدامات	ارزشمندی	داشته	اند.

وزیر اطلاعات خبر داد

دستگیری 3 تیم تروریستی در غرب کشور
وزیر	اطلاعات	با	بیان	اینکه	طی	چند	روز	گذشته	سه	تیم	تروریستی	در	منطقه	غرب	
شناسایی	و	دستگیر	شدند،	گفت:	این	تیم	ها	با	هدف	ایجاد	ناامنی	و	انجام	اقدامات	ضد	

امنیتی	فعالیت	می	کردند	که	شناسایی	شدند.
حجت	الاسلام	و	المسلمین	سیدمحمود	علوی	در	سفر	خود	به	شهرستان	آستارا	در	
جمع	مرزنشینان	شیعه	و	سنی	این	بندر	مرزی	که	در	مصلای	بزرگ	مسجد	جامع	گرد	

هم	آمده	بودند،	اظهار	کرد:	مردم	آستارا	با	اصالت	بوده	و	از	نجابت	خاصی	برخوردارند.
وی	دشمنی	دشمنان	ایران	را	به	خاطر	پایبندی	این	مردم	به	اسلام	عنوان	کرد	و	گفت:	
ایران	اسلامی	با	مردمی	بصیر،	رشید	و	هوشیار	در	شرایطی	چهلمین	سالگرد	پیروزی	
شکوهمند	انقلاب	اسلامی	را	جشن	گرفتند	که	حضور	مردم	نسبت	به	سال	های	گذشته	
بیشتر	بود.وزیر	اطلاعات	با	تاکید	بر	اینکه	دشمن	زخم	خورده	می	خواهد	حضور	مردم	
را	کم	رنگ	جلوه	دهد،	تصریح	کرد:	تحریم	ها	برای	ما	تازه	نیست	و	آنها	هشت	سال	با	
ما	جنگیدند	و	در	عرصه	های	مختلف	به	ما	حمله	ور	شدند.وی	از	پا	درآوردن	اقتصاد	را	
یکی	از	مهمترین	اهداف	دشمن	برشمرد	و	افزود:	وقتی	ترک،	فارس،	گیلک،	تالش،	عرب،	
بلوچ،	شیعه	و	سنی	در	کنار	هم	با	فرامین	مقام	معظم	رهبری	دست	به	دست	هم	می	
دهند،	دشمن	نمی	تواند	هیچ	غلطی	بکند.وی	با	بیان	اینکه	طی	چند	روز	گذشته	سه	تیم	
تروریستی	در	منطقه	غرب	شناسایی	و	دستگیر	شدند،	توضیح	داد:	این	تیم	ها	با	هدف	
ایجاد	ناامنی	و	انجام	اقدامات	ضد	امنیتی	فعالیت	می	کردند	که	شناسایی	شدند.علوی	با	
تأکید	بر	اینکه	ما	در	همه	عرصه	ها	دشمن	را	ناکام	کرده	ایم،	اضافه	کرد:	با	مدیریت	جهادی	

بر	همه	توطئه	های	دشمنان	غلبه	می	کنیم.

وزیر نفت :

نمی توانم بگویم چه طور تحریم ها را دور می زنیم 
وزیر	نفت	گفت	:من	نمی	توانم	بگویم	چه	طور	تحریم	ها	را	دور	می	زنیم،	زیرا	به	ضرر	ملت	

است.	یکسری	می	گویند	شما	کار	نمی	کنید،	اما	ما	نقشه	ها	را	افشا	نمی	کنیم	.
بیژن	زنگنه	در	آئین	آغاز	عملیات	اجرایی	پتروشیمی	اندیمشک	با	اشاره	به	انتقاداتی	
مبنی	بر	این	که	اطلاعاتی	از	سوی	وزارت	نفت	منتشر	نمی	شود،	اظهار	کرد:	من	نمی	توانم	
بگویم	چه	طور	تحریم	ها	را	دور	می	زنیم،	زیرا	به	ضرر	ملت	است.	یکسری	می	گویند	شما	
کار	نمی	کنید،	اما	ما	نقشه	ها	را	افشا	نمی	کنیم.	امروز	من	آسیب	می	بینم	اما	ملت	سرفراز	
می	مانند.	ما	شبانه	روز	کار	می	کنیم	و	در	حال	توسعه	صنعت	نفت	هستیم.	حتی	سرمایه	گذار	
خارجی	هم	می	آوریم	اما	اعلام	نمی	کنیم.وی	ادامه	داد:	ما	هیچ	اطلاعی	نمی	دهیم،	زیرا	
دشمن	علیه	ما	استفاده	می	کند.	این	موضوع	به	من	فشار	می	آورد،	اما	باید	تحمل	کنم.	این	
وظیفه	من	است؛	خانواده	شهدا	یک	عمر	تحمل	کردند.	ما	هم	چند	وقتی	تحمل	می	کنیم.

وزیر	کشور	با	بیان	اینکه	برخلاف	گمانه	
سال	 آینده	 سال	 افراد،	 برخی	 زنی	های	
سختی	نخواهد	بود،	گفت:	سال	9۸	چه	
فرقی	با	امسال	خواهد	داشت	که	بگوییم	

سخت	تر	است؟
دکتر	فضلی	وزیر	کشور	در	همایش	
صبح	 که	 کشور	 سراسر	 فرمانداران	
کشور	 وزارت	 محل	 در	 پنجشنبه	
زحمات	 از	 قدردانی	 ضمن	 شد،	 برگزار	
حضور	 و	 همایش	 این	 برگزارکنندگان	
فرمانداران	از	اقصی	نقاط	کشور	در	این	
برنامه،	گفت:	در	ذیل	این	همایش	جلسات	
خوبی	برگزار	شد	با	مشارکت	فرمانداران	
مطالب	مختلف	مطرح	و	تصمیم	گیری	
شده	است	که	می	تواند	هم	برای	کسانی	
که	در	فرایند	تصمیم	گیری	و	در	مقام	اجرا	
هستند	و	هم	کسانی	که	در	صف	متولی	
نظارت	 و	 هماهنگی	 گذاری،	 سیاست	

هستند،	الگوی	خوبی	باشد.
وزیر	کشور	با	بیان	اینکه	برخلاف	گمانه	
سال	 آینده	 سال	 افراد،	 برخی	 زنی	های	
سختی	نخواهد	بود،	گفت:	سال	9۸	چه	
فرقی	با	امسال	خواهد	داشت	که	بگوییم	
سخت	تر	است؟	القائاتی	صورت	می	گیرد	
و	شرایطی	را	ترسیم	می	کنیم	که	آنهایی	
که	ضعیف	هستند	خدایی	نکرده	منفعل	
شوند	و	آنهایی	که	تدابیری	دارند،	خارج	از	
عرف	و	تصور	واقعی	اقداماتی	انجام	دهند	
و	با	طرح	و	بیان	این	موضوع	در	جامعه،	
هم	روحیه	مردم	و	هم	امید	و	انگیزه	آنها	

را	کم	کنند.
وی	اضافه	کرد:	آمریکایی	ها	هر	کاری	
که	می	توانستند	امسال	انجام	دادند	و	چه	
کاری	مانده	که	در	سال	9۸	انجام	دهند؟	
در	حوزه	سیاسی،	اجتماعی،	رسانه	ها	و	
اعمال	تحریم	ها،	هرکاری	که	بلد	بودند	
انجام	دادند.	ما	هم	با	تجربه	ای	که	داشتیم	
توانستیم	راه	هایی	را	باز	کنیم	و	راه	های	

بهتر	و	بزرگتری	را	نیز	باز	خواهیم	کرد.	
ضمن	اینکه	آمریکا	هم	در	داخل	و	هم	
و	 اختلافات	 کشورها	 سایر	 با	 خارج	 در	
مشکلاتی	دارد	و	همین	موضوع	مانع	از	

اقدامات	بیشتر	آنها	می	شود.
تهدید  انتخابات  وقت   هیچ   *

نبوده است
وزیر	کشور	در	ادامه	با	بیان	اینکه	سال	
97	سال	سختی	بود	و	با	خروج	آمریکا	از	
برجام،	فشارهایی	به	کشور	وارد	شد،	گفت:	
دولت	در	این	مدت	خود	را	با	شرایط	جدید	
وفق	داده	است.	ساختارهای	لازم	ایجاد،	
تصمیمات	لازم	اتخاذ	و	تدابیر	و	اقدامات	
مناسبی	انجام	شد	که	در	نهایت	در	وضعیتی	
هستیم	که	کشور	می	تواند	به	هر	نوع	
تهدیدی	که	در	سال	9۸	از	سوی	دشمنان	
ایجاد		می	شود،	بایستد	و	پاسخ	درست	
و	قوی	دهد.وی	با	بیان	این	که	باید	برای	
سال	9۸	گفتمانی	در	سطح	ملی	داشته	
باشیم،	گفت:	عموما	گفتمان	ملی	کشور	
هر	ساله	براساس	و	حول	محور	شعار	سال	
تعیین	شده	از	سوی	مقام	معظم	قرار	می	
گیرد،	با	این	حال	در	داخل	وزارت	کشور	
نیز	باید	گفتمانی	درون	سازمانی	در	همین	
راستا	تعیین	کنیم.رئیس	شورای	امنیت	

کشور	در	بخش	دیگری	از	سخنان	خود	
با	بیان	اینکه	شرایط	منطقه	از	نظر	آگاهی	
و	تحلیل	درست	مردم	و	ضدیت	با	آمریکا	
شرایط	بسیار	خوبی	است،	اظهار	کرد:	در	
نظرسنجی	های	داخلی،	مقوله	ای	به	عنوان	
اینکه	 برای	 از	آمریکا	وجود	ندارد؛	 ترس	
تجربه	منطقه	و	کشورهای	مختلف	را	داریم	
که	با	اینکه	تلاش	کردند	جای	پایی	برای	
خود	در	منطقه	ایجاد	کنند	اما	در	نهایت	در	
اوج	حقارت	آن	کشورها	را	ترک	کردند	یا	
دور	از	دسترس	مستقر	شدند.رئیس	شورای	
امنیت	ملی	در	بخش	دیگری	از	سخنان	
خود	به	موضوع	انتخابات	سال	آینده	اشاره	
کرد	و	گفت:	هیچ	وقت		انتخابات	در	کشور	
ما	تهدید	نبوده	و	همواره	فرصت	تلقی	شده	
است.	ما	باید	انتخابات	را	به	جریانی	در	
جهت	افزایش	نشاط	سیاسی	و	اجتماعی	در	
کشور	تبدیل	کنیم	و	با	مشارکت	مردم	در	
سرنوشت	خود	و	کشور،	انسجام	و	وحدت	
ملی	را	بیش	از	پیش	کنیم،	اما	این	کار	

مدیریت	ویژه	ای	می	طلبد.
مسکن  و  اشتغال  معیشت،   *

مشکل اصلی مردم است
وزیر	کشور	با	اشاره	به	اینکه	فرمانداری	
ها	باید	ثقل	و	مرکز	مردمی	در	شهرستانها	

از	 تا	بیش	 از	فرمانداران	خواست	 باشد،	
پیش	در	میان	مردم	حضور	یابند	و	در	
جریان	مسائل	و	مشکلات	آنها	قرار	گیرد.	
وی	در	همین	راستا	تصریح	کرد:	بسیاری	
مشکلات	و	مسائل	مردم	با	گفت	و	گو	و	
حضور	مسئولان	در	میان	مردم	و	شنیدن	

مسائل	آنها	حل	می	شود.
رحمانی	فضلی	با	بیان	اینکه	باید	تولید،	
سرمایه	گذاری	و	اشتغال	را	به	عنوان	محور	
اصلی	و	مطالبه	مردم	درنظر	بگیریم؛	گفت:	
معیشت،	اشتغال	و	مسکن	مشکل	اصلی	
مردم	است	و	باید	تلاش	کنیم	زمینه	های	
حل	مشکلات	را	ایجاد	کنیم	و	در	این	
مسیر	نباید	بگوییم	این	موارد	در	حوزه	
اختیارات	یا	وظایف	ما	نیست	بلکه	آنچه	
در	توان	داریم	را	بکار	بگیریم.وی	همچنین	
و	 توانمند	 بانوان	 اکثر	 کرد:	 خاطرنشان	
های	 عرصه	 در	 بالا	 ظرفیت	های	 دارای	
علمی	و		استعداد	و	تجارب	کافی	در	امور	
اجرایی	هستند	که	باید	در	همه	حوزه	ها	از	
نظرات	و	تجارب	آنها	استفاده	کرد	و	حتما	
گیری	 تصمیم	 و	 مشورتی	 جلسات	 در	

استان	حضور	یابند.
* ذره ای از قانون و اصولمان نباید 

عقب نشینی کنیم
تاکید	 با	 پایان	 در	 فضلی	 رحمانی	
بر	اینکه	همواره	منافع	ملی	و	مصلحت	
عمومی	را	در	نظر	بگیرید	و	صادقانه	عمل	
کنید،	گفت:	اگر	کار	را	دست	انجام	دهیم،	
قانون	را	خوب	اجرا	کنیم	و	همچنین	در	
کنار	تعامل	و	گفت	و	گو	با	همه	و	توجه	به	
سلایق	و	دیدگاههای	مختلف،	بر	مبنای	
حق	و	قانون	عمل	کنیم،	در	این	صورت	
نباید	از	هیچ	چیزی	ترسید	و	مطمئن	
قبول	 را	 نیز	حرف	شما	 دیگران	 باشیم	
خواهند	کرد.	مرز	ما	قانون	است	و	ذره	
ای	از	قانون	و	اصولمان	نباید	عقب	نشینی	

کنیم.

امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	 رئیس	کمیسیون	
مجلس	شورای	اسلامی	با	بیان	اینکه	سوریه	به	ایران	
ایران	و	 بدهکار	است،	گفت:	در	طول	مدتی	همکاری	
سوریه،	دولت	این	کشور	بدهی	عمده	ای	به	ایران	دارد	و	
مسئولان	جمهوری	اسلامی	ایران	به	لحاظ	قانونی	و	شرعی	

باید	این	بدهی	را	به	کشور	بازگردانند.
حشمت	الله	فلاحت	پیشه	در	گفت	وگو	با	ایرنا،	با	بیان	
اینکه	تا	زمانی	که	دولت	سوریه	بخواهد،	ایرانیان	به	آنها	
کمک	خواهند	کرد،	اظهارداشت:	جمهوری	اسلامی	ایران	
کماکان	به	سوریه	کمک	مستشاری	در	حوزه	های	مختلف	
ارائه	می	دهد	و	این	کمک	ها	بی	بدیل	هستند؛	به	رغم	
اینکه	کشورهای	مختلفی	با	سوریه	همکاری	دارند،	هیچ	
کشوری	نتوانسته	است	کمک	های	بی	بدیل	جمهوری	

اسلامی	ایران	را	جایگزین	کند.
فلاحت	پیشه	با	بیان	اینکه	روابط	ایران	و	سوریه	در	
۲	بخش	تقسیم	بندی	می	شود،	گفت:	این	۲	کشور	جز	
جریان	مقاومت	هستند	که	رهبری	آن	را	ایران	برعهده	دارد	

و	به	موفقیت	های	بسیاری	دست	پیدا	کرده	است.

'بقا	دولت	سوریه	مدیون	جریان	 وی	با	بیان	اینکه	
مقاومت	است	که	رهبری	آن	را	ایران	بر	عهده	دارد'،	یادآور	
شد:	دولت	مستقر	سوریه	به	سختی	یازده	درصد	از	خاک	
این	کشور	را	در	اختیار	داشت،	امان	اکنون	بیش	از	65	

درصد	کشور	را	در	اختیار	گرفته	است.	
این	نماینده	مجلس	شورای	اسلامی	به	پیروزی	های	
اخیر	دولت	سوریه	در	مقابل	تروریست	ها	اشاره	کرد	و	
گفت:	تا	زمانی	که	ایران	در	کنار	سوریه	است،	در	تمام	
پیروزی	ها،	پاکسازی	ها	و	تثبیت	ها	به	ویژه	در	حوزه	های	

اطلاعاتی	و	عملیاتی	نقش	اصلی	را	ایفا	می	کند.	
امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	 رئیس	کمیسیون	
به	سفر	خود	به	سوریه	و	برگزاری	سه	جلسه	در	این	
کمیسیون	در	رابطه	با	مناسبات	ایران	و	سوریه	پس	از	
داعش	اشاره	کرد	و	گفت:	معتقدم	که	در	موضوع	مناسبات	
ایران	و	سوریه	پس	از	داعش	شرایط	خاصی	حاکم	است	و	
جمهوری	اسلامی	ایران	باید	به	نحوی	عمل	کند	که	منافع	

کشور	در	این	زمینه	تامین	شود.
فلاحت	پیشه	افزود:	ایران	و	سوریه	سند	همکاری	های	

راهبردی	امضا	کرده	اند	که	دامنه	ای	گسترده	دارد	و	از	نظر	
زمانی	نیز	محدود	نیست	که	این	موضوع	نشان	می	دهد	
این	۲	کشور	باید	در	آینده	نیز	کماکان	باهم	ارتباط	داشته	
باشند.فلاحت	پیشه	با	بیان	اینکه	سوریه	به	ایران	بدهکار	
ایران	و	سوریه،	 است،	گفت:	در	طول	مدتی	همکاری	
دولت	این	کشور	بدهی	عمده	ای	به	ایران	دارد	و	مسئولان	
جمهوری	اسلامی	ایران	به	لحاظ	قانونی	و	شرعی	باید	این	
بدهی	را	به	کشور	بازگردانند؛	در	دیداری	که	با	مقامات	
سوری	داشتم،	به	عنوان	نخستین	مقام	ایرانی	اعلام	کردم	

که	این	بدهی	ها	حق	الناس	است	و	باید	پرداخت	شود.
امنیت	ملی	و	سیاست	خارجی	 رئیس	کمیسیون	
مجلس	شورای	اسلامی	پیشنهاد	کرد:	ایران،	سوریه	و	عراق	
باید	کریدوری	ایجاد	کنند	که	ایران	را	به	دریای	مدیترانه	
متصل	کند؛	این	کریدور	شامل	احداث	راه	آهن،	خط	
ترانزیت	و	خط	گردشگری	دینی-مذهبی	است	که	باید	در	
قالب	سند	راهبردی	با	سوریه	تعرف	شود؛	در	این	رابطه	باید	
سند	مرتبطی	نیز	با	عراق	تنظیم	کنیم	تا	سه	کشور	بتوانند	

با	هم	همکاری	داشته	باشند.

رحمانی فضلی درهمایش فرمانداران سراسر کشور:

سال ۹۸ سال سختی نیست 

حشمت الله فلاحت پیشه :

بدهی سوریه به ایران تسویه شود

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

معاون	اقتصادی	رییس	جمهوری	با	
بیان	اینکه	با	توان	مردان	غیور	و	صاحب	
کرد،	 حل	 را	 مشکلات	 توان	 می	 فکر	
گفت:	در	شرایط	کنونی	نیازمند	همگرایی	
و	مثبت	نگری	نسبت	به	آینده	هستیم.	

محمد	نهاوندیان	روز	پنجشنبه	در	
جمع	فعالان	اقتصادی	استان	آذربایجان	
شرقی	در	تبریز	ادامه	داد:	با	منفی	گرایی	
مشکلی	حل	نمی	شود	و	در	کنار	طرح	

مشکلات	باید	راهکار	ارائه	شود.
وی	با	اشاره	به	چالش	های	ایجاد	شده	
در	بخش	اقتصاد	کشور،	اظهار	داشت:	
برخی	از	این	چالش	های	را	می	توان	به	
فرصت	تبدیل	کرد	.نهاوندیان	با	اشاره	
به	اینکه	اتفاقات	اقتصادی	کشور	پس	
از	دی	ماه	سال	گذشته،	ریشه	سیاسی	
دارند،	یادآوری	کرد:	اعلام	خروج	آمریکا	

از	برجام	موجب	تکانه	در	بازار	ارز	شد	و	به	
سایر	بازارها	تاثیر	گذاشت.

وی	با	بیان	اینکه	این	تکانه	ها	با	تدبیر	
درست	قابل	کنترل	است،	اضافه	کرد:	
هزینه	 مقدس	 دفاع	 در	 که	 همانگونه	
ملامت	 را	 همدیگر	 ولی	 دادیم	 زیادی	
نکردیم،	باز	هم	با	همدلی	و	همگرایی	می	
توانیم	از	مشکلات	عبور	کنیم.نهاوندیان	
با	بیان	اینکه	در	جنگ	تحمیلی	هدف	
ما	ضربه	زدن	به	دشمن	بود	نه	دوست،	
ادامه	داد:	اکنون	هم	وقت	تخریب	یکدیگر	

نیست،	بلکه	زمان	همگرایی	است.
رییس	جمهوری،	 اقتصادی	 معاون	
شرایط	کنونی	را	فرصت	مناسبی	برای	
اکنون	 تغییر	ساختار	دانست	و	گفت:	
آمادگی	 تولیدی	 واحدهای	 و	 جامعه	

بیشتری	برای	اصلاح	دارند.

وی	بر	اصلاح	تصمیم	های	نادرست	
گذشته	تاکید	کرد	و	گفت:	بودجه	کشور	

هم	نیازمند	اصلاح	ساختاری	است.
و	 ارزی	 سیستم	 اصلاح	 نهاوندیان	
یارانه	ای	را	هم	ضروری	دانست	و	ادامه	
داد:	با	جلوگیری	از	هدر	رفت	منابع	کشور	
می	توانیم	برابر	3.4	درصد	تولید	ناخالص	
کشور	رشد	کنیم.وی	یکی	از	آسیب	های	
ساختاری	دولت	را	ناشی	از	بی	اعتمادی	
سیاست	 و	 خصوصی	 بخش	 متقابل	
گذاران	عنوان	و	تشریح	کرد:	غلبه	بدبینی	
به	بخش	خصوصی	در	گذشته،	موجب	

دولتی	شدن	همه	چیز	شد.	
نهاوندیان	با	اشاره	به	ابلاغ	سیاست	
میزان	 گفت:	 سازی،	 خصوصی	 های	
تحقق	این	سیاست	ها	متناسب	با	آرمان	
ها	نیست	زیرا	همگرایی	بین	دولت	و	

یا	 نداشته	 وجود	 یا	 خصوصی	 بخش	
ضعیف	بوده	است.وی	با	بیان	اینکه	هیچ	
کس	از	افزایش	نرخ	ارز	خشنود	نیست،	
در	عین	حال	گفت:	در	برخی	زمینه	ها	از	
جمله	صادرات	از	همین	افزایش	نرخ	ارز	

می	توان	استفاده	کرد.
نهاوندیان	بر	ضرورت	التهاب	زدایی	از	
بازار	ارز	تاکید	کرد	و	گفت:	صنعتگر	برای	
برنامه	ریزی	اقتصادی	نیازمند	ثبات	در	
بازار	است.وی	اظهار	داشت:	صنعتگر	هم	
باید	به	سیاست	گذار	اطمینان	بدهد	که	

حرف	و	عملش	یکی	است.
دبیر	شورای	عالی	هماهنگی	اقتصادی	
قوا،	این	شورا	را	ظرفیتی	مناسب	برای	
همکرایی	عنوان	کرد	و	گفت:	آماده	طرح	
پیشنهادات	بخش	خصوصی	در	این	شورا	

جهت	حل	مشکلات	هستیم.

معاون اقتصادی رییس جمهوری:

کشور نیازمند مثبت نگری است 

معاون	حقوقی	ریاست	جمهوری	گفت	که	خسارت	و	
آسیب	های	وارده	به	بخش	های	گوناگون	کشورمان	ناشی	
از	تحریم	آمریکا	با	هدف	تلاش	برای	اقدامات	حقوقی	و	

ثبت	در	تاریخ	جمع	آوری	و	مستندسازی	می	شود.	
استقلال	 جشن	 در	 پنجشنبه	 روز	 جنیدی	 لعیا	
کانون	وکلای	دادگستری	و	سیزدهمین	دوره	تحلیف	
کارآموختگان	وکالت	استان	گلستان	اظهار	داشت:	این	
اقدام	توسط	کمیته	حقوقی	تحریم	انجام	می	شود	و	لازم	
است	مستندات	تحریم	های	غیرقانونی	آمریکا	توسط	همه	
دستگاه	ها	به	دبیرخانه	این	کمیته	ارسال	شود	چراکه	
برای	دعوای	اصلی	در	دیوان	بین	المللی	دادگستری	باید	
تمام	رفتارهایی	که	در	نتیجه	خروج	آمریکا	از	برجام	به	
ایران	ضرر	می	زند،	مستند	باشد.	معاون	حقوقی	ریاست	
جمهوری	افزود:	آمریکا	بدون	هیچ	توجیه	منطقی	و	به	
بهانه	صلح	و	امنیت	از	این	پیمان	بین	المللی	)برجام(	که	
هدفی	جز	تقویت	صلح	در	جهان	نداشت	خارج	شد	و	در	

تناقضی	آشکار	تحریم	ها	علیه	ایران	را	تشدید	کرد.
با	 باید	 ایران	 این	روزهای	 تاریخ	 ادامه	داد:	 جنیدی	
مستندسازی	ثبت	شود	و	آیندگان	بدانند	یک	تصمیم	
غلط	و	غیرمشروع	چه	ستم	هایی	به	ملت	ایران	وارد	کرد.

وی	در	ادامه	به	ضرورت	استقلال	کانون	وکلا	اشاره	کرد	
و	گفت:	تقویت	هر	چه	بیشتر	نهادهای	مدنی	مانند	کانون	

وکلا	در	نهایت	منجر	به	دوام	و	بقای	نظام	خواهد	شد.
معاون	حقوقی	ریاست	جمهوری	گفت:	بیش	از	6۰	
سال	از	شکل	گیری	کانون	وکلا	در	ایران	می	گذرد	اما	
هنوز	روسای	این	مجموعه	ها	در	کشور	نگران	زیرسوال	
رفتن	استقلال	خود	هستند	که	موضوعی	آزار	دهنده	است.
جنیدی	بیان	کرد:	کشور	سال	ها	است	درگیر	اجرای	
قانون	اشتباه	مجلس	شورای	اسلامی	پیرامون	این	مجموعه	
است	و	با	وجود	تلاش	های	فراوان	هنوز	اقدامی	برای	رفع	
و	اصلاح	آن	انجام	نشده	است.مطابق	این	قانون،	صلاحیت	
دانش	آموختگان	رشته	حقوق	برای	دریافت	مجوز	تاسیس	
موسسات	مشاور	حقوقی	توسط	قوه	قضائیه	تایید	می	شود.
تعیین	 برای	 نباید	 قضائیه	 قوه	 و	 دولت	 وی	گفت:	
صلاحیت	وکلا	ورود	پیدا	کنند	بلکه	باید	خود	کانون	به	این	
امر	رسیدگی	کند	تا	ساختار	قدرت	ما	مستحکم	تر	شود	و	

وکلا	موقعیت	مصون	تری	داشته	باشند.	
معاون	حقوقی	ریاست	جمهوری	افزود:	این	قانون	یکی	
از	مصوبات	اشتباه	مجلس	شورای	اسلامی	بود	که	از	قانون	
برنامه	سوم	توسعه	تاکنون	در	حال	اجرا	است	و	مشکلات	

زیادی	برای	کانون	وکلا	ایجاد	کرد.
جنیدی	ادامه	داد:	خواسته	همیشگی	کانون	وکلا	آن	
است	که	خودشان	بتوانند	مسوولیت	اداره	این	نهاد	را	بر	
عهده	گیرند	اما	هنوز	فرصت	استقلال	کاری	فراهم	نشده	و	
آنها	نتوانسته	اند	به	این	هدف	برسند.وی	بیان	کرد:	دولت	
مجموعه	های	بسیار	بزرگ	تر	را	با	هدف	اجرای	اصل	44	
قانون	اساسی	به	بخش	خصوصی	واگذار	کرده	اما	هنوز	
برای	استقلال	نهادی	که	هیچ	بار	مالی	و	اضافی	بر	دوش	

دولت	ندارد؛	اقدامی	صورت	نگرفته	است.
معاون	حقوقی	ریاست	جمهوری	افزود:	اگر	نهادهای	
ناظر	بر	حاکمیت	قانون	در	کشور	مانند	کانون	وکلا	دارای	
از	 بهتر	 نظام	سیاسی	 باشند،	ساختار	 کامل	 استقلال	

همیشه	بر	مدار	قانون	اساسی	خواهد	چرخید.
وی	گفت:	نباید	با	قوانین	اشتباه	سرمایه	های	اجتماعی	
مانند	نهادهای	مدنی	را	از	بین	برد	و	از	کمک	های	آن	به	

نظام	چشم	پوشی	کنیم.
معاون	حقوقی	ریاست	جمهوری	اظهار	داشت:	کانون	
وکلا	یکی	از	نهادهای	مدنی	است	که	بدون	هیچ	هزینه	ای	
می	تواند	به	تحقق	وعده	های	دولت	به	مردم	کمک	کرده	

و	یاری	رسان	کشور	باشد.

یک	عضو	سابق	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	گفت:	وجود	سخنگو	در	دولت	ها	
مرسوم	بوده،	این	یک	ضرورت	برای	همه	دولت	هاست	اما	اینکه	چرا	آقای	روحانی	مصلحت	

دیده	اند	در	حال	حاضر	دولت	سخنگویی	نداشته	باشد	خودش	باید	پاسخگو	باشد.
محمد	هاشمی	در	پاسخ	به	این	پرسش	که	انتخاب	سخنگو	برای	دولت	در	شرایط	
فعلی	چقدر	لازم	و	ضروری	است	اظهار	کرد:	همیشه	مرسوم	بوده	که	دولت	ها	سخنگو	
داشته	باشند	تا	هم	در	کنفرانس	های	خبری	و	هم	در	سایر	موارد	لازم	سخنانی	را	از	قول	
دولت	و	رئیس	آن	به	گوش	رسانه	ها	و	مردم	برسانند	و	ارتباط	لازم	را	برای	انتقال	اطلاعات	
از	دولت	به	سایر	دستگاه	ها	یا	مردم	و	رسانه	ها	برقرار	کند.وی	افزود:	این	موضوع	که	یک	
دولت	سخنگو	داشته	باشد	امری	ضروری	برای	همه	دولت	ها	بوده	و	هست،	اما	اینکه	آقای	
روحانی	چه	مصلحتی	دیده	است	که	در	شرایط	فعلی	سخنگویی	برای	دولت	در	نظر	نگیرد	
را	خود	ایشان	باید	پاسخ	بدهد.این	عضو	سابق	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	با	تاکید	بر	
اینکه	مواضع	رسمی	دولت	باید	از	زبان	سخنگو	با	مخاطبان	آن	دولت	در	میان	گذاشته	

شود،	اظهار	کرد:	افراد	مختلف	در	هیأت	دولت	می	توانند	مواضع	فردی	خود	را	در	گفت	وگو	
با	رسانه	ها	بازگو	کنند	یا	درباره	مسئولیت	هایشان	به	طور	تخصصی	پاسخگو	باشند	اما	
هیچکدام	از	آنها	را	نمی	توان	موضع	رسمی	دولت	دانست،	چرا	که	دولت	یک	مجموعه	کلی	
است	و	هر	کدام	از	آن	افراد	بخشی	از	آن	مجموعه	محسوب	می	شوند	و	کار	سخنگو	این	
است	که	از	طرف	تمامی	این	مجموعه	به	رسانه	ها	یا	مردم	پاسخگو	باشد.هاشمی	با	تاکید	بر	
اینکه	نمی	توان	قضاوت	کرد	که	آیا	با	نبود	سخنگوی	دولت	رابطه	جامعه	با	دولت	قطع	شده	
است	یا	خیر؟	اظهار	کرد:	به	هر	حال	در	حال	حاضر	هم	پس	از	برگزاری	جلسات	هفتگی	
هیأت	دولت	معمولاً	وزرا	به	میان	خبرنگاران	می	آیند	و	پاسخ	سوالات	آنها	را	می	دهند	و	
وزرا	خودشان	نیز	در	سفرهای	استانی	که	معمولاً	آخر	هفته	ها	برگزار	می	کنند	به	شکلی	
می	کوشند	مطالبات	مردم	را	پیگیری	کنند	و	پاسخ	سوالات	آنان	و	رسانه	ها	را	بدهند	اما	
همه	این	موارد		می	تواند	به	این	معنا	باشد	که	رابطه	دولت	با	جامعه	قطع	نشده	است	به	این	

معنا	نیست	که	وجود	سخنگو	یک	ضرورت	نیست.

معاون حقوقی رئیس جمهوری: 

خسارت تحریم آمریکا مستندسازی می شود 

روحانی درباره »سخنگو« نداشتن دولت پاسخگو باشد 

محمد هاشمی: وزرا نمی توانند جای خالی سخنگو را پر کنند 

مجتبی لاله 

مصطفی داننده
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اقتصادی

کارشناس اقتصادی تشریح کردند 

3عاملاصلیفرارمالیاتی

سالیانه 30 هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی در ایران گزارش شده که بررسی ها نشان 
می دهد نبود شفافیت، ضعف فرهنگ مالیاتی، کم کاری و نظارت ناکافی سازمان 

مالیاتی از عوامل بروز آن بوده است. 
مالیات یک منبع پایدار درآمدی در کشورهای توسعه یافته محسوب می شود و در کشور 

ما نیز دولت ها سالهاست مالیات را سرلوحه برنامه اقتصادی خود قرار داده اند. 
البته در این میان فرار مالیاتی واقعیتی اجتناب ناپذیر است و هر زمان و مکانی که 
حاکمان تصمیم به وضع مالیات گرفته اند، برخی افراد و شرکت ها نیز به دنبال فرار یا 

اجتناب از پرداخت آن بوده اند.
»محمد قاسم پناهی« سرپرست سازمان امور مالیاتی کشور اوایل اسفند در حاشیه 
دوازدهمین همایش سیاست های مالی و مالیاتی کشور گفت که از 113 هزار میلیارد 
تومان مالیات پیش بینی شده در بودجه امسال، در یازده ماه گذشته فقط 83.5 درصد 

معادل 86 هزار میلیارد تومان محقق شده است. 
وی همچنین درباره فرارهای مالیاتی گفت: بر اساس اعلام مسئولان سالیانه حداکثر 
30 هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی در کشور پیش بینی شده که بخشی از آن به دلیل 

نبود شفافیت در اقتصاد و ضعف فرهنگ مالیاتی کشور است. 
* سازمان مالیاتی یکی از مقصران فرار مالیاتی است 

درباره علل بروز فرار مالیاتی دلایل بسیاری قابل فهرست است؛ از نبود شفافیت در 
اقتصاد تا ضعف فرهنگ مالیاتی همگی در این امر دخیل هستند اما »ابوذر ندیمی« 
کارشناس اقتصادی به ایرنا می گوید: فرار مالیاتی بیش از هرچیز به عملکرد سازمان 
مالیاتی در وصول مالیات حقه دولت باز می گردد زیرا با وجود الزام های قانونی برای 
راه اندازی طرح جامع مالیاتی در کشور، هنوز این امر محقق نشده و در حقیقت شاهد 

نوعی کم کاری در این زمینه هستیم.
وی با انتقاد از اینکه طرح جامع مالیاتی به طور ناقص در کشور اجرا شده است، آن را 
بیش از هر چیز ناشی از کم کاری سازمان مالیاتی دانست و گفت: برخی مایل نیستند 
ممیزسالاری از بین برود و گر نه از نظر منابع و هدف گذاری، قرار بود سال ها پیش این 
طرح اجرایی شود. ندیمی افزود: برخی مسائل نیز به کاستی ها در وزارتخانه های مرتبط 
با امور تولیدی و توزیعی باز می گردد؛ برای نمونه وزارتخانه های صنعت، معدن و تجارت 
و جهادکشاورزی باید صنوف و همه عرضه کنندگان کالا و خدمات را به صندوق مکانیزه 

فروش مجهز می کردند که تاکنون این امر عملیاتی نشده است.
وی در عین حال تاکید کرد که برای اجرای طرح صندوق مکانیزه فروش باید دولت 

منابعی را تخصیص دهد.
* قاچاق یعنی فرار مالیاتی

این کارشناس اقتصادی با اشاره به اینکه قاچاق به معنی این است که حقوق ورود و 
سود گمرکی پرداخت نمی شود، گفت: تا زمانی که مانعی برای فرصت های منتهی به 
قاچاق وجود نداشته باشد و بسیاری از مناطق، بازارچه ها و مرزها را کنترل نکنیم، امکان 

قاچاق وجود دارد و از این مسیر نیز مالیات گریزی شکل می گیرد. 
نماینده سابق مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه مساله فرهنگ و آموزش در فرار 
مالیاتی حائز اهمیت است، گفت: پررنگ بودن نقش نفت در اقتصاد ایران سبب شده تا 

نیاز به پرداخت مالیات احساس نشود که این امر منطقی نیست.
ندیمی افزود: اکنون در کشور با این مشکل روبه رو هستیم که درآمد 100 میلیارد 
دلاری ما به 20 میلیارد دلار کاهش یافته در حالی که مخارج بودجه تا 50 درصد بیشتر 
شده است. این کارشناس اقتصادی بر نظارت مستمر برای پرداخت مالیات ها تاکید 
کرد و گفت: این نکته را باید مورد توجه قرار داد که بسیاری از مالیات هایی که اخذ می 
شود، به دست دولت نمی رسد؛ برای نمونه مالیات بر ارزش افزوده از مصرف کننده اخذ 

می شود اما چون نظارت دقیق و فیش خرید رسمی وجود ندارد، قابل پیگیری نیست.
از منظر ندیمی، چهار قانون حمایت از مصرف کنندگان، نظام صنفی و مالیاتی به 
خصوص طرح جامع مالیاتی و بالاخره بودجه های سنواتی باید مورد بازبینی قرار گیرد 

تا فرار مالیاتی به حداقل برسد.
* جایگاه ایران در زمینه فرار مالیاتی بین سایر کشورها

بررسی وضع برخی کشورهای منتخب جهان در خصوص فرار مالیاتی در سال 2011 
نشان می دهد که در این سال جمع اقتصاد غیر رسمی ایران 18.3 درصد و معادل 60 
میلیارد و 576 میلیون دلار بوده در حالی که این شاخص در کشورهای همسایه همچون 
ترکیه 31.3 درصد معادل 230 هزار و 138 میلیون دارد، پاکستان 35.7 درصد معادل 

62 هزار و 403 میلیون دلار برآورد شده است.
البته بررسی حجم اقتصاد غیررسمی در کشور پیشرفته ژاپن 604 هزار و 759 میلیون 

دلار و برابر 11 درصد است. 
ترکیه 23.5 درصد،  مالیاتی کشورمان در همین دوره 6.1 درصد،  نرخ متوسط 
پاکستان 10.2 و ژاپن 28.3 درصد برآورد شده و بنابراین مالیات از دست رفته ناشی از 

اقتصاد زیرزمینی، سه میلیارد و 695 میلیون دلار بوده است. 
همچنین براساس اعلام مراجع رسمی ارزش برآورد قاچاق سالانه کشور حدود 15 تا 
25 میلیارد دلار و مالیات بر ارزش افزوده و مالیات بر درآمد فرار شده از این محل 160 

هزار و 250 میلیارد ریال است. 
* مجازات های مالیاتی 

در اصلاحیه قانون مالیات های مستقیم که در تیر 1394 تصویب شد، برای افراد 
حقیقی و حقوقی که وظایف قانونی و مالیاتی خود را انجام نمی دهند، مجازات کیفری 

و حقوقی در نظر گرفته شده است.
بر اساس ماده 274 بند 60 اصلاحیه قانون مالیات ها ذکر شده، اختفای فعالیت 
اقتصادی و کتمان درآمد حاصل از آن، انجام نشدن تکالیف قانونی مربوط به مالیات 
های مستقیم و مالیات بر ارزش افزوده در رابطه با وصول یا کسر مالیات مؤدیان دیگر، 
تنظیم معاملات و قراردادهای خود به نام دیگران، یا معاملات و قراردادهای مودیان دیگر 
به نام خود برخلاف واقع، خودداری از انجام تکالیف قانونی در خصوص تنظیم و تسلیم 
اظهارنامه مالیاتی حاوی اطلاعات درآمدی و هزینه ای در سه سال متوالی و استفاده از 

کارت بازرگانی اشخاص دیگر به منظور فرار مالیاتی جرم محسوب می شود. 
برابر ماده 279 بند 60 قانون مالیات ها، مجازات هایی که برای جرایم مالیاتی در نظر 
گرفته شده که از آن جمله می توان به ممنوعیت از یک یا چند فعالیت شغلی برای افراد 

حقوقی برای مدت 6 ماه تا 2 سال اشاره کرد. 
بر اساس ماده 277 مرتکب یا مرتکبان جرایم مالیاتی علاوه بر مجازات های مقرر در 
مواد 274 تا 276 این قانون، مسئول پرداخت اصل مالیات و جریمه های متعلق قانونی 

و همچنین ضرر و زیان وارده به دولت با حکم مراجع صالح قضایی هستند. 
همچنین مرتکب علاوه بر انفصال از خدمات دولتی و عمومی از دو تا پنج سال، به 
مجازات بیش از 6 ماه تا دو سال حبس محکوم می شود. سایر مجازات های قانونی 
مربوط به این ماده با اقامه دعوی توسط ذی نفعان و به تشخیص مراجع قانونی ذی 

صلاح تعیین می شود.
حبس بیش از 6 ماه تا دو سال، جزای نقدی بیش از 20 تا 80 میلیون ریال، شلاق از 
31 تا 74 ضربه، محرومیت از حقوق اجتماعی بیش از 6 ماه تا پنج سال، انتشار حکم 
قطعی در رسانه ها، ممنوعیت از یک یا چند فعالیت شغلی یا اجتماعی برای اشخاص 
حقوقی حداکثر تا مدت پنج سال، ممنوعیت از دعوت عمومی برای افزایش سرمایه برای 
اشخاص حقوقی حداکثر تا مدت پنج سال و ممنوعیت از اصدار برخی از اسناد تجاری 
توسط اشخاص حقوقی حداکثر تا مدت پنج سال مجازات های درجه 6 بر اساس قانون 

مجازات اسلامی است. 
* راهکارهای سازمان مالیاتی برای فرار مالیاتی 

دفتر پژوهش و برنامه ریزی سازمان امور مالیاتی سه راهکار برون رفت از مشکلات 
سازمان امور مالیاتی اعلام کرده است؛ بر این اساس بهره برداری از فرصت های پیش 
آمده برای اصلاح قوانین مالیاتی برای منطقی، محدود و هدفمندکردن معافیت های 
مالیاتی و ارائه پایه های مالیاتی جدید، ایجاد فضای تعامل و همکاری با مسئولان محلی 
و استانی و سایر سازمانها و تشکل های مردم نهاد و تلاش برای تاثیرگذاری در فرآیندهای 
تعیین و تصویب ارقام مالیاتی در بودجه های سالانه و تعامل با مراجع ذیربط برای تبیین 
واقعیت ها و مختصات اقتصادی کشور و سازمان امور مالیاتی از جمله راهکارهای این 

سازمان است. 
همچنین این مرکز در بحث مقابله با مشکلات درون سازمانی نیز انجام اصلاحات 
ساختاری در سازمان و ساختمان سازمان امور مالیاتی کشور را مورد تاکید قرار داده و بر 
تشکیل کارگروه تخصصی برای پیگیری وصول معوقات، تامین نیروی متخصص، فنی، 
تکنیکال و آموزش دیده، تعریف شاخص های ریسک و راه اندازی سیستم حسابرسی 
مبتنی برریسک و تعیین تکلیف موضوع فرار مالیاتی کارت های بازرگانی و برنامه ریزی 

برای کنترل پدیده حساب های بانکی اجاره ای تاکید کرده است.
دیدگاه واقع بینانه در مورد فرار مالیاتی این است که این پدیده ضد اجتماعی همیشه 
وجود خواهد داشت تا جایی که مالیات وجود دارد تلاش برای فرار از آن نیز وجود 
دارد. مساله مهم کاهش زمینه ها و عوامل آن و مسدود کردن روشهای آن است، مساله 
مهمی که مجموعه وسیعی از فعالیت ها و همکاری های بخش های گوناگون جامعه را 

می طلبد. 

هرچند از حدود 6 دهه پیش ایران در مسیر خودروساز شدن گام برداشت، اما 
کارشناسان معتقدند با گذشت سال ها هنوز نمی دانیم در این صنعت به دنبال چه 
هستیم و ضعف ها و مشکلات اساسی مدیریتی، ناتوانی در تطبیق با فناوری های 

روز و کمبود تعاملات بین المللی به سدی بزرگ فراروی آن تبدیل شده است. 
ارزش  زنجیره  ایران در  پیوندی صنعت خودروی  میزگرد تخصصی »عدم هم 
جهانی؛ علت ها و راهکارهای اساسی« با حضور کارشناسان، پژوهشگران و مدیران 
حال و گذشته این صنعت به میزبانی موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی 

برگزار شد.
در این میزگرد مسائل و مشکلات کنونی صنعت خودروسازی کشور مورد بحث و 
تبادل نظر قرار گرفت و در نهایت بر کم توانی این صنعت در تطبیق با پارادایم در حال 
ظهور فناوری، وجود انحصار و تعرفه های بالا، نداشتن مزیت نسبی از ابتدا و دولتی 

بودن به عنوان مشخصه های اصلی این صنعت اشاره شد.
همچنین تغییرات بیش از اندازه در سیستم های مدیریتی و مشخص نبودن 
فلسفه خودروسازی در کشور، از دیگر مسائل مطرح شده توسط کارشناسان حاضر 

در میزگرد بود.
* ناتوانی در تطبیق با فناوری های روز 

های  پژوهش  و  مطالعات  موسسه  علمی  هیات  عضو  ترکمانی«  دینی  »علی 
بازرگانی در این نشست گفت: صنعت خودروی کشور در سال های گذشته رشد 
خوبی از نظر کمی ثبت کرده، اما به گواهی آمارها در توسعه صادرات عملکرد خوبی 

نداشته است.
وی اظهار داشت: بالاترین رقم ثبت شده صادرات خودرو تنها 17 میلیون دلار 
است که در مقایسه با آلمان به عنوان بزرگترین صادرکننده خودرو با سالیانه حدود 
150 میلیارد دلار، ژاپن با مقام دوم با 90 میلیارد دلار صادرات، ترکیه بیش از هشت 

میلیارد دلار و چین با پنج میلیارد دلار ناچیز است.
دینی ترکمانی یادآور شد: ثبت تولید بیش از یک میلیون و 500 هزار دستگاه 
خودرو تا پیش از دور تازه تحریم ها، ایران را جزو 30 تولیدکننده برتر جهان قرار داد؛ 
این در حالی بود که در سال 2016 میلادی ایران خودرو در رتبه بیست و پنجم و 

سایپا در رتبه سی ام شرکت های خودروساز جهان ایستادند.
تواند  می  فقط  ای  تعرفه  های  حمایت  با  ایران  خودروی  صنعت  افزود:  وی 
پاسخگوی نیازهای داخلی باشد و در صورت حمایت نشدن حتی در داخل حرفی 

برای گفتن ندارد.
عضو هیات علمی موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی به تولید خودروهای 
هیبریدی از سوی تویوتا و فولکس واگن با مصرف سوخت 9 دهم لیتر در هر 100 
کیلومتر اشاره کرد و ادامه داد: صنعت خودروی ایران در تطبیق با پارادایم در حال 
ظهور فناوری بسیار کم توان است، زیرا از نظر دانش فنی در سطح پایینی قرار 

داریم.
وی بیان داشت: در این شرایط دو راه وجود دارد؛ باید تعرفه های واردات خودرو را 

به شدت بالا ببریم یا اینکه اجازه دهیم این صنعت ورشکست شود.
دادن«  صنایع  به  ورشکستگی  »اجازه  کرد:  اضافه  اقتصادی  کارشناس  این 
مخصوص کشورهایی است که بهره وری بالایی دارند و به همین دلیل نیروی کار 
می تواند از یک بخش به بخش دیگر انتقال یابد؛ در حالی که بهره وری در کشورمان 

بسیار پایین است و ورشکستگی صنعت خودرو به تشدید بیکاری می انجامد.
وی دلایل ناموفق بودن صنعت خودروسازی ایران را انحصار، وجود تعرفه های بالا، 

نداشتن مزیت نسبی از ابتدا و دولتی بودن برشمرد.
این پژوهشگر بطور نمونه به تجربه کره جنوبی اشاره کرد و گفت: هرچند این 
کشور با 25 سال ممنوعیت مطلق وارداتی و پس از آن اعمال تعرفه 60 درصدی بر 
واردات خودروهای خارجی، در عمل 35 سال از صنعت داخلی خود حمایت کرد، 
اما پس از آن نسبت به کاهش تعرفه ها اقدام کرد؛ بنابراین فرق ما با کره در توانایی 

استفاده از ابزار تعرفه است.
وی همچینن به مالکیت های دولتی در سایر کشورها اشاره کرد و گفت: تجربه 
رنو فرانسه و سایک موتور چین که در ابتدا بنگاه های دولتی بودند و امروز در زمینه 
خودروسازی بسیار موفق اند، نشان می دهد بین مالکیت های دولتی در کشورمان 

و برخی کشورها تفاوت زیادی وجود دارد.
دینی ترکمانی به تعدد مراکز تصمیم گیری و تغییرات بیش از اندازه در سیستم 
های مدیریتی به عنوان دیگر مشکلات صنعت خودروسازی اشاره و یادآوی کرد: 
گروه سایپا در 20 سال اخیر 9 مدیرعامل عوض کرد و مشکل آنجایی بیشتر می 

شود که با ورود مدیر جدید، همه تصمیمات مدیر قبلی ملغی می شود.
وی به رفع »تو در تویی نهادی« و تعدد مراکز تصمیم گیری، تعامل سازنده با 
جهان، اتخاذ سیاست های سرمایه گذری مشخص، حفظ و پرورش سرمایه های 

انسانی، پرهیز از تاسیس واحدهای کوچک مقیاس و شبکه سازی تعاملات با بنگاه 
های پیشروی جهان به عنوان مهمترین راهکارها برای رفع این مشکلات در صنعت 

خودروسازی کشور یاد کرد.
عضو هیات علمی موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی اظهار داشت: شرکت 
هایی همچون دوو، هیوندایی و کیاموتورز کره جنوبی از سال 1985 در آلمان، 
ایتالیا، آمریکا، انگلیس و دیگر کشورهای پیشروی خودروسازی جهان مراکز تحقیق 
و توسعه )R&D( تاسیس کردند و علاوه بر آن در داخل کشورشان نیز هزینه های 
تحقیق و توسعه زیادی انجام دادند که در نتیجه امروز بنگاه های خودروساز آنها 

سهم بالایی در جهان کسب کرده است.
* تقویت ارتباطات بین المللی؛ شاه کلید حل مشکلات صنعت خودرو 

در ادامه »سعید مدنی« مدیرعامل اسبق سایپا یکی از مشکلات اصلی صنعت 
با  این صنعت  و گفت:  دانست  اساسی  زیرساخت های  نبود  را  ایران  خودروی 
اشتغالزایی مستقیم برای حدود 900 هزار نفر، اشتغالزایی غیرمستقیم برای نزدیک 
به یک میلیون نفر و سهم پنج درصدی در تولید ناخالص داخلی، از اهمیت بالایی 
برخوردار است، اما از آنجایی که مدیریت در بنگاه های اقتصادی کشورمان همچون 

»شنا کردن در باتلاق« است به این سادگی ها نمی توان مشکلات را حل کرد.
افزایش سوء  امروز  و  این صنعت ریشه ای است  تاکید کرد: مشکلات  مدنی 

مدیریت ها در کلان اقتصادی کشور به مشکلات دامن زده است.
وی یادآور شد: در حالی که در خارج از ایران اجماعی جهانی علیه کشورمان 
وجود دارد، اما در داخل یک دست و متحد نیستیم و این مساله مشکلی بزرگ است.
مدیرعامل اسبق سایپا با اشاره به وارداتی بودن صنعت خودرو، تصریح کرد: اگر 
قرار باشد روابط با جهان خارج به شیوه کنونی باشد، در صنعت خودرو به بی راهه 
می رویم، زیرا در همه زمینه ها به دانش و توان فنی دیگر کشورها نیاز داریم و در این 

زمینه باید به تجربه درخشان کره جنوبی رجوع کنیم.
 )BMW( بی.ام.دابلیو  تامین  زنجیره  در  کشور  از 30  بیش  امروز  گفت:  وی 
به عنوان یکی از بزرگترین خودروسازان جهان حضور دارند و مطالعه تجربه کره 
شمالی، شوروی سابق، هند و برخی کشورهای اروپای شرقی نشان می دهد 

هیچیک خودروسازی موفقی نداشته اند.
این کارشناس ارشد صنعت خودرو خاطرنشان کرد: در مقابل چینی ها، درهای 
کشورشان را به روی خودروسازان جهان باز کردند و با تشکیل کمپانی هایی مشترک 

بین فورد و چانگان یا بی.ام.دابلیو و برلیانس به تولیدات موفقی دست یافتند.
وی ادامه داد: در حالی که چینی ها دستیابی به تولید سالیانه 12 میلیون 
دستگاه خودرو را برنامه ریزی کرده بودند، اما امروز به رکورد چشمگیر 25 میلیون 

دستگاه خودرو در سال رسیده اند.
مدنی همچنین به هندی ها اشاره کرد که امروز شرکت رنو - نیسان در این کشور 
100 درصد از سوی هندی ها اداره می شود و با کنار گذاشتن تعصبات، حتی نام 

هندی بر خودروهای تولیدی در این کشور گذاشته نمی شود.
وی تاکید کرد: شاه کلید حل مشکلات صنعت خودرو در تقویت ارتباطات بین 

المللی است.
* واقعی سازی نرخ ارز

مدیرعامل اسبق سایپا در ادامه، واقعی کردن یا ثبات نرخ ارز را یکی از الزامات برای 
صنعت خودرو برشمرد و گفت: محصولات تولیدی کشورمان با این نرخ ارزها، قادر 

به رقابت در سطح جهانی نیستند.
وی افزود: در حالی که متوسط نرخ بهره وری جهانی آن هم با تعدیل نیروی 
انسانی حداکثر 10 درصد است، آنگاه ما انتظار داریم افزایش سه برابری نرخ ارز 
در کشور را با بهره وری 10 درصدی حل کنیم، این در حالی است که هیچ تعدیل 

نیرویی در خودروسازی ها انجام نمی شود.
مدنی تاکید کرد: صنعت خودرو بدون صادرات محکوم به فناست و باید جایگاه 

خود را در صادرات و قیمت تمام شده بدانیم.
* سرکوب قیمتی خودرو

وی همچنین گفت: آنچه امروز سبب شده تا قیمت پراید در کارخانه به 40 میلیون 
و در بازار به 50 میلیون تومان برسد، ضعف در نظام قیمت گذاری است، به طوری 
که اگر در سال های گذشته قیمت خودرو را سرکوب نمی کردیم، امروز پراید حداکثر 

30 میلیون تومان قیمت داشت.
این کارشناس ارشد صنعت خودرو ادامه داد: اگر بین سال های 80 تا 96 سالیانه 
قیمت خودرو 6.5 تا هفت درصد افزایش می یافت، نقدینگی بیش از 15 هزار 
میلیارد تومانی نصیب خودروسازان می شد، اما سرکوب قیمتی در 16 سال اخیر 

مصرف کنندگان را نیز سرگردان کرد.
وی اظهار داشت: سال 74 با قیمت 50 تا 60 سکه می توانستیم یک پراید 

بخریم، اما امروز قیمت این خودرو معادل قیمت حدود 10 سکه است؛ به همین 
دلیل هرچقدر هم که بهره وری و شمارگان تولید )تیراژ( را افزایش دهیم نمی توانیم 

قیمت را پایین بیاوریم.
مدنی ادامه داد: به همین دلیل است که هر زمان خودروسازان برنامه پیش فروش 

ارائه کردند، مردم برای خرید هجوم آوردند.
وی یادآور شد: هیچ جای جهان برای خودرو قیمت گذاری وجود ندارد، بلکه فقط 

کالاهای اساسی مشمول تعیین نرخ می شوند.
به گفته این کارشناس خودرو، هیچ گاه شاهد نبودیم آنالیز قیمتی برای خودرو 

ارائه شود، زیرا ارقام آن درشت بوده و مردم نسبت به آن حساسیت دارند.
* نیروهای سفارشی، آفت صنعت خودرو

این کارشناس صنعت خودرو بکارگیری نیروهای کارکشته و نه سفارشی را در این 
صنعت خواستار شد و افزود: صنعت خودروسازی با مردم، مسائل رفاهی آنان، 

همچنین مسائل اجتماعی و سیاسی درگیر است.
مدنی با بیان اینکه »بازار هر کشور ناموس آن کشور است«، اظهار داشت: دولت 
باید تعرفه های واردات را برای تقویت صنعت خودرو بالا نگه دارد، زیرا شاهدیم حتی 
کشورهای عضو سازمان جهانی تجارت )WTO( با اینکه موانع تعرفه ای را بر می 

دارند، اما موانع غیرتعرفه ای شدیدی وضع می کنند.
وی ادامه داد: خودروسازی ما نه دولتی و نه خصوصی، بلکه خصولتی است که 
بدترین نوع مدیریت است، زیرا منشاء همه رانت ها، فسادها و سوء مدیریت هاست.
مدیرعامل اسبق سایپا گفت: به یاد می آرویم در زمان جنگ که خودروسازی ها 
دولتی بودند، با وجود امکانات اندک و درگیر جنگ بودن، اما وضعیت آنها از امروز 

بهتر بود.
وی با بیان اینکه نمی توانیم به عقب برگردیم و دوباره خودروسازی ها را دولتی 

کنیم، تاکید کرد: این صنعت حتماً باید خصوصی شود.
* لزوم سودآوری صنعت خودرو

»بیوک علیمرادلو« دیگر کارشناس حاضر در این میزگرد بود که به انتقاد از روند 
کنونی بکارگیری مهندسان و نخبگان در صنعت خودرو پرداخت.

این کارشناس خبره صنعت خودرو از مهندسان به عنوان »ارزان ترین و بی ارزش 
ترین متاع« در کشورمان یاد کرد که پس از مدتی اگر »رحل اقامت در خارج« 

نیفکنند، دانش فنی را کنار گذاشته و به کار اداری و مدیریتی روی می آورند.
وی بطور نمونه به ساخت خودروی برقی در کشور اشاره کرد که در ادامه هیچ 

همکاری از سوی مسئولان برای ساخت ایستگاه های شارژ آنها انجام نشد.
این مدیر خودرویی با بیان اینکه صنعت خودروی کشورمان مونتاژی و هر نقل 
قولی غیر از آن دروغ است، خواستار آن شد تا راجع به صادرات خودرو صحبت 

نشود.
وی یادآوری کرد: 80 درصد صنعت و بازار خودروی جهان دست 17 کشور است 
که تعیین می کنند مردم در سرتاسر جهان چه خودرویی و با چه قیمتی سوار شوند.
علیمرادلو تاکید کرد: تصمیم بر اینکه صنعت خودرو می خواهیم یا خیر یک 
تصمیم کلان و حاکمیتی است؛ با تولید تحت لیسانس و سوار کردن قطعات 

منفصله )سی.کی.دی سازی( به جایی نمی رسیم.
وی بیان داشت: صنعت خودروی ایران اگر بخواهد در صحنه باقی بماند، باید 

سودآور شود.
این کارشناس خبره صنعت خودرو اظهار داشت: باید اجازه دهیم خودروسازان 
بزرگ جهانی به کشورمان بیایند و بتوانیم جذب سرمایه خارجی انجام دهیم؛ در 
این صورت قابلیت آن را داریم که برند مخصوص خودمان را ایجاد کرده و آن را توسعه 

دهیم.
وی همچنین به توسعه چینی ها در سال های گذشته اشاره کرد و با بیان اینکه 
امروز چینی ها از عناصر تاثیرگذار بازار جهانی اند و بتدریج در زمره قدرت های برتر 

قرار می گیرند، خواستار آن شد تا در همکاری با آنان بیش از پیش احتیاط کنیم.
علیمرادلو گفت: چینی ها به دنبال بازار صادراتی اند و استراتژی توسعه صادرات 
را دنبال می کنند، بنابراین هیچگاه اجازه نخواهند داد حتی یک قطعه برایشان 

بسازیم.
* فلسفه خودروسازی

»امیرحسن کاکایی« استاد دانشگاه علم و صنعت، دیگر سخنران این میزگرد 
خودرویی بود.

وی با بیان اینکه در صنعت خودرو مشکل فلسفی داریم، به طرح این پرسش 
اساسی پرداخت که اساسا هدف صنعت خودروی ما چیست؟ آیا می خواهیم 

مونتاژکار باشیم، طراحی کنیم، فناور باشیم یا اشتغالزا باشیم؟
کاکایی گفت: این روزها شاهد نصف شدن تولید 2 خودروساز بزرگ کشور در 
مقایسه با پارسال هستیم، اما حتی یک نفر از ایران خوردو و سایپا تعدیل نشده و این 

مساله با موضوع بهره وری تناقض دارد.
وی ادامه داد: آیا مسئولیت های زیست محیطی بر عهده خودروسازان است؟ در 

این صورت تکلیف بند ق ماده 12 قانون رفع موانع تولید چه می شود؟ 
عضو هیات علمی گروه مهندسی خودرو در دانشگاه علم و صنعت ادامه داد: آیا 
توسعه شبکه فناوری باید توسط خودروسازان انجام شود؟ این در حالی است که 
هیچ یک از فناوری های خودرویی در آمریکا بدون حمایت نظامی ها محقق نشده 

است.
برای  شغلی  توانیم  نمی  اما  برخورداریم،  خوبی  فناوری  توان  از  گفت:  وی 
دانشجویان خود دست و پا کنیم، بعد انتظار مستقل شدن هم داریم. کاکایی تاکید 

کرد: بدون حضور در زنجیره جهانی نمی توانیم خودروسازی داشته باشیم.
وی ادامه داد: آیا وظیفه خودروسازی توسعه مناطق است؟ چرا خودروسازان را 
مجبور می کنیم در برخی شهرها به توسعه فعالیت هایشان بپردازند و حتی از تعداد 
نیروهایشان کم نکنند؟ چرا در شمال کشور که مستعد توسعه گردشگری است، 
خودروسازی احداث می کنیم، آن هم در شرایطی که قطعات را از جایی در کشور 
با خودروهای فرسوده به آنجا حمل و پس از سر هم بندی دوباره به سایر نقاط کشور 

می فرستیم؟
این کارشناس صنعت خودرو اضافه کرد: وقتی این همه نیاز به خودرو در کشور 

وجود دارد، آنگاه صادرات چه معنایی دارد؟ و آیا اصلا بازاری برای صادرات داریم؟
وی گفت: این چه صنعتی است که سالیانه بین 10 تا 15 هزار میلیارد تومان ضرر 
می کند و اساساً وقتی همه از خودروسازان، سهامداران، مردم و دولت از این صنعت 

ناراضی اند، پس چه کس یا کسانی در این صنعت سود می کنند؟
کاکایی تاکید کرد: باید بنشینیم و تکلیف مان را با فلسفه تولید و توسعه خودرو و 

خودروسازی مشخص کنیم.
به گزارش ایرنا، این میزگرد سه ساعته که با حضور جمع زیادی از کارشناسان و 
خبرگان کشور از بخش های مختلف برگزار شد، با طرح پرسش و پاسخ ادامه یافت.

کارشناسان خودرو مطرح کردند: 

صنعت خودرو؛ بیگانه با بهره وری، زنده به مدد حمایت دولت 

مصوبه مجلس درباره بودجه سال آینده کشور با افزایش 41 
تقدیمی  به لایحه  بودجه عمومی نسبت  تومانی  میلیارد  هزار 
دولت، چهاردهم اسفند در گام پایانی روانه شورای نگهبان شد تا 

پس از تایید، به عنوان قانون برای اجرا به دولت ابلاغ شود. 
تنظیم لایحه بودجه در زمان مقرر )برابر قانون 15 آذرماه( یکی 
از وظایف دولتهاست و دولت تدبیر و امید در سال های گذشته 
توانسته در زمان تعیین شده جوجه های خود را بشمارد و پیش 
بینی خود درباره دخل و خرج جامعه را تهیه و به مجلس ارائه کند؛ 
از این رو نخستین بودجه دهه پنجم انقلاب نیز ) 15 آذرماه( آماده 
شد اما به دلیل مرخصی 10 روزه نمایندگان، ارایه آن به 25 آذرماه 

موکول شد.
در همین بحبوحه، رئیس جمهوری 21 آذرماه بعد از جلسه 
مشترک سران قوا اعلام کرد طبق جمع بندی ها قرار بر این شده 
بر اساس رهنمودهای رهبر معظم  است لایحه بودجه 1398 

انقلاب اصلاح شود.
سرانجام لایحه بودجه 1398چهارم دی پس از اعمال برخی 
اصلاحات با توجه به شرایط تحریمی که سال آینده کشور با آن 
روبروست، توسط رئیس جمهوری به مجلس شورای اسلامی 
و  خورد  کلید  مجلس  در  بهمن  از 27  آن  بررسی  شد؛  تقدیم 
پایان  به  بررسی  از 27 جلسه  یازدهم اسفندماه پس  سرانجام 

رسید. 
نمایندگان سقف بودجه سال 98 کل کشور را از حیث منابع 
و مصارف بالغ بر 17 میلیون و 443 هزار و 160 میلیارد و 230 
میلیون ریال تعیین کردند در حالی که سقف بودجه پیشنهادی 
دولت 17 میلیون و 32 هزار و 332 میلیارد و 270 میلیون ریال 
بود؛ به عبارتی سقف بودجه مصوب مجلس یک هزار و 198 

میلیارد و 753میلیون ریال رشد داشت. 
همچنین براساس مصوبه مجلس منابع بودجه عمومی دولت از 
لحاظ درآمدها و واگذاری دارایی های سرمایه ای و مالی و مصارف 
بودجه عمومی دولت از حیث هزینه ها و تملک دارایی های 
سرمایه ای و مالی، بالغ بر پنج میلیون و 200 هزار و 83 میلیارد و 

652 میلیون ریال تعیین شد که نسبت به پیش بینی دولت 413 
هزار و 819 میلیارد و 824 میلیون ریال افزایش داشت. 

پیش بینی دولت برای منابع عمومی چهار میلیون و 77 هزار و 
137 میلیارد و یک میلیون ریال بود که با افزایش چهار هزار و 86 
میلیارد و 740 میلیون ریالی به مبلغ چهار میلیون و 485 هزار و 

811 میلیارد و 498 میلیون ریال رساند. 
درآمد اختصاصی وزارتخانه ها و موسسات دولتی از دیگر منابع 
عمومی دولت است که در مصوبه مجلس بالغ بر 714 هزار و 272 
میلیارد و 498 میلیون ریال مصوب شد. رقم پیشنهادی دولت در 
لایحه 709 هزار و 126 میلیارد و 827 میلیون ریال بود یعنی پنج 
هزار و 145 میلیارد و 671 میلیون ریال افزایش را تجربه کرده 

است.
بودجه شرکت های دولتی، بانک و موسسات انتفاعی که در 
لایحه بودجه مورد انتقاد بسیاری قرار گرفت از جهت درآمدها 
و سایر منابع تامین اعتبار بالغ 12 میلیون و 764 هزار و 335 
مبلغ  به  نسبت  که  شد  مصوب  ریال  میلیون  و 147  میلیارد 
پیشنهادی دولت 16 هزار و 789 میلیارد و 672 میلیون ریال کم 
شده است.  نمایندگان هزینه ها و سایر پرداخت های شرکت های 
دولتی، بانک ها و موسسات انتفاعی را 16 هزار و 789 میلیارد و 
672 میلیون ریال افزایش دادند و بالغ بر 12 میلیون و 764 هزار 

و 335 میلیارد و 147 میلیون ریال تعیین کردند. 
به گزارش ایرنا، »محمدباقر نوبخت« رئیس سازمان برنامه و 
بودجه در برنامه های تلویزیونی گفت، لایحه اولیه بودجه سال 
آینده دولت 437 هزار میلیارد تومان بود، اما پس از ابلاغ رهبر 
به 407 هزار  را  بودجه  این  برای صرفه جویی،  انقلاب  معظم 

میلیارد تومان اصلاح کردیم. 
وی افزود: اما در نهایت مجلس شورای اسلامی این مبلغ را به 

442 هزار میلیارد تومان افزایش داد.
این بدان معناست که نه تنها بودجه سال آینده با وجود شرایط 
تحریمی کشور انقباضی نیست، بلکه مصارف دولت بیش از پیش 

بینی اولیه افزایش خواهد یافت.

مدیرعامل اسبق شرکت بهینه سازی سوخت از تهیه طرح راه 
اندازی »بازار انرژی صرفه جویی شده« خبر داد که در صورت 
سهمینه بندی بنزین از طریق آن امکان خرید و فروش بنزین مازاد 

و سایر حامل های انرژی توسط مردم امکان پذیر خواهد بود. 
گفت:  سوخت  مصرف  مدیریت  درباره  سیفی«  »نصرالله 
متاسفانه قانون هدفمندی یارانه ها به طور کامل اجرا نشد، در 
صورتی که همه بخش های این قانون به درستی به اجرا گذاشته 

می شد اکنون با قیمت بنزین مشکلی نداشتیم.
مدیرعامل اسبق شرکت بهینه سازی سوخت با بیان اینکه بر 
اساس قانون، نرخ بنزین باید در مدت پنج سال به قیمت فوب 
خلیج فارس می رسید، ادامه داد: سال 93 قیمت بنزین در ایران 
یک هزار تومان و بهای بنزین فوب خلیج فارس معادل یک هزار 
و 250 تومان بود، بر این اساس، آن زمان بهترین فرصت برای 
واقعی سازی قیمت در کشور به شمار می رفت اما از آن به درستی 
باید در آن زمان، اقدام به  استفاده نشد. سیفی تصریح کرد: 

واقعی سازی نرخ بنزین و سپس شناور کردن نرخ آن می کردند.
وی اضافه کرد: درآمد حاصل از واقعی سازی نرخ بنزین را می 
شد در محل هایی که قانون هدفمندی یارانه ها تعیین کرده هزینه 
کرد که از جمله آنها می توان به یارانه نقدی، یارانه بخش صنعت و 

حمایت از اشتغالزایی اشاره کرد.
* اجرای طرح های بهینه سازی سوخت توجیه اقتصادی 

ندارد
اینکه  بیان  با  بهینه سازی سوخت  مدیرعامل اسبق شرکت 
اجرای پروژه های بهینه سازی مصرف سوخت توجیه اقتصادی 
بهینه  پروژه های  با قیمت های کنونی، اجرای  ندارد، گفت: 
سازی و کاهش مصرف سوخت جذابیتی ندارد و سرمایه گذاران 

از آن استقبال می کند.
لیتری یک هزار  بنزین  نرخ  با  مثال  به عنوان  افزود:  سیفی 
تومان، دارندگان خودرو انگیزه ای ندارند که خودروی با مصرف 
10 لیتر در هر 100 کیلومتر را کنار گذاشته و خودروی کم مصرف 
انتخاب کنند. اما در صورت بالارفتن و واقعی شدن قیمت سوخت 

آنها ناچار به خرید خودروی کم مصرف خواهند شد.
* موازنه تولید و مصرف بنزین به هم می ریزد

مدیرعامل اسبق شرکت بهینه سازی سوخت تصریح کرد: در 
صورتی که مدیریت مصرف سوخت اجرا نشود موازنه تولید و 

مصرف بنزین به هم خواهد خورد.
سیفی افزود: بر اساس گزارش ها اکنون واحدهای تولید بنزین 
فراتر از توان خود در حال تولید هستند که این موضوع باعث 
فشار آوردن به تأسیسات و پروژه ها می شود و در صورت ایجاد 

کوچکترین خللی، روند تولید دچار مشکل خواهد شد.
*راه اندازی »بازار انرژی صرفه جویی شده«

مدیرعامل اسبق شرکت بهینه سازی سوخت درباره طرح های 
مدیریت مصرف سوخت گفت: طرح اختصاص بنزین یارانه ای 
به همه افراد به جای خودرو، طرح مناسبی بود که متأسفانه در 

مجلس به تصویب نرسید.
سیفی یادآور شد: این طرح با هدف برقراری عدالت و توزیع 
درست یارانه سوخت اجرا می شد که می توانست به مدیریت بازار 

انرژی کمک کند.
وی به راه اندازی »بازار انرژی صرفه جویی شده« اشاره کرد و 
گفت: آیین نامه اجرایی این طرح سال گذشته تهیه شده و ارگان 
ها و سازمان های مختلفی در تهیه آن نقش دارند که مشخص 

نیست چرا تاکنون به اجرا گذاشته نشده است.
مدیرعامل اسبق شرکت بهینه سازی سوخت ادامه داد: امکان 
خرید و فروش بنزین در این بازار پیش بینی شده که مردمی که 
تمایل به استفاده از سهمیه بنزین خود ندارند می توانند آن را در 

این بازار در معرض فروش بگذارند.
سیفی یادآور شد: این طرح مشکلاتی مانند تورم را نیز ایجاد 
نخواهد کرد زیرا پول دولت وارد بازار نمی شود، بلکه مردم هستند 

که خرید و فروش را انجام می دهد.
وی گفت: همچنین راه اندازی این بازار فرصتی را فراهم می 
کند تا علاوه بر بنزین، سایر حامل های انرژی نیز وارد چرخه 

معاملات شوند.

ایمان گزارش می دهد 
بودجهسالآیندهدرپلهآخر

در گفت وگو بامدیرعامل اسبق شرکت بهینه سازی سوخت مطرح شد: 
پیشنهادایجادبازاریویژهبرایخریدوفروشبنزینمازاد
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 حسینی نسب:

 تیم کرانچار هم تیم کی روش است
مهدی حسینی نسب دستیار سابق حمید استیلی در تیم راه آهن می گوید همه باید 

نگاه همان به تیم امید همانند نگاهی باشد که به تیم کارلوس کی روش داشته ایم.
مهدی حسینی نسب دراین باره می گوید: در فوتبال روز دنیا البته بازیکنان تیم جوانان 
و امید هم در روزهای فیفا مجاز به حضور در اردوی ملی هستند اما تفاوت در این است 
که در فوتبال ما بیشتر این بازیکنان در بازی های باشگاهی بازی نمی کنند و اگر قرار 
باشد در اردوی تیم جوانان و امید حاضر نشوند برای بازی های رسمی به آمادگی مطلوب 
نخواهند رسید. اکنون و در این مقطع زمانی همه باشگاه ها می توانند با استفاده از دیگر 
بازیکنان به بازیکنان امید اجازه حضور دراردو را بدهند تا در فرصت باقی مانده بازیکنان 
تیم امید که از تیم های مختلف دور هم جمع می شوند به هماهنگی برسند. هر مربی 
ای که مخالف حضور بازیکنان خود در اردوی امیداست اگر الان به جای کرانچار بود 
همین انتظار را داشت. از سویی درخشش تیم امید در بازی های مقدماتی المپیک و 
در نهایت صعود به المپیک به سود باشگاه ها است چون این بازیکنان می توانند با کوچ 
به تیم های بزرگ تر برای باشگاه های فعلی خود کسب در آمد کنند. ضمن اینکه غرور 
ناشی از صعود تیم به المپیک نصیب همه ما می شود و همه ما از این صعود منتفع می 

شویم.
مهدی حسینی نسب که در حال حاضر مربی تیم گل ریحان در لیگ یک است، ادامه 
داد: در جایی خواندم که استادیوم آزادی تنها در یک بازی به امیدها اجازه حضور در 
آزادی را می دهد. همه ما باید به این تیم به چشم تیم کارلوس کی روش نگاه کنیم. 
امیدها هم تیم ملی هستند و برای اعتلای نام ایران مبارزه می کنند و استادیوم آزادی 
به نظر من باید از هر سه بازی تیم امید در مرحله مقدماتی میزبانی کند. همه ما باید به 
تیم امید کمک کنیم همان طور که در گذشته هم به تیم ملی کمک کردیم. به بهانه تیم 
ملی بازی های لیگ برتر به دفعات تعطیل شد و همه پتانسیل در اختیار تیم کارلوس کی 

روش بود اما اکنون به نظر می رسد کمی با تیم امید نامهربان هستیم.
مهدی حسینی در پایان در مورد وضعیت تیم گل ریحان در لیگ یک گفت: بازی 
سختی را با قشقایی پیش رو داریم. ما از ابتدای حضور در این تیم هم به دنبال صعود 
به لیگ برتر نبودیم. هدف ما این است در بازی پیش رو بهترین عملکرد را داشته باشیم. 
اگر با این طرز تفکر به لیگ برتر نرسیم این هدف را در فصل آینده دنبال خواهیم کرد 

چون فوتبال ادامه دارد.

نصیرزاده:

 تبانی حرف رقبای تراکتورسازی بود
هوشنگ نصیرزاده، مدیرعامل باشگاه ماشین سازی معتقد است که تبانی حرف رقبای 

تراکتورسازی بود و هر نتیجه ای در این بازی به دست می آمد، حرف داشت.
هوشنگ نصیرزاده  پس از برگزاری دربی تبریز درباره این دیدار اظهار داشت: درباره 
مسائل فنی بازی مربیان صحبت کردند. در فوتبال ایران مهاجم خوب نداریم، به همین 
خاطر تیم ها اقدام به خرید مهاجمان خارجی می کنند. در این شرایط تیم ما هم از نبود 
یک مهاجم خوب و تمام کننده ضربه می خورد و در هر بازی موقعیت های زیادی را از 

دست می دهیم و این شرایط مقابل تراکتورسازی هم تکرار شد. 
بازیکن  بازی یک  بازیکنان 3 اخطاره داریم و هر  از  ادامه داد: ما کلکسیونی  وی 
را در اختیار نداریم. دیروز هم عزیز معبودی مدافع خودمان که در چند بازی گذشته 
عملکرد خوبی داشت را به همراه نداشتیم. از سمت چپ آسیب پذیر بودیم و هر دو گل 
تراکتورسازی هم از ضعف ما در این قسمت به ثمر رسید. ما 4 بازیکن 3 اخطاره داریم و 

برای بازی بعدی مان هم کنعانی زادگان مدافع ملی پوش مان را در اختیار نداریم. 
مدیرعامل باشگاه ماشین سازی تبریز درباره این موضوع که پیش از بازی با تراکتورسازی 
صحبت از تبانی مطرح شده بود، عنوان کرد: ببینید تبانی حرف رقبای تراکتورسازی 
بود. این صحبت ها را روزنامه ها و چند سایت خبری مطرح کردند. هر نتیجه ای در 
این بازی  به دست می آمد، حرف داشت. ما می بردیم می گفتند تراکتورسازی راه داد 
ماشین سازی بالا بیاید، تراکتورسازی برده است می گویند که تبانی بوده و اگر بازی 

مساوی می شد، می گفتند امتیازات را با هم تقسیم کردند. 
نصیرزاده درباره مهاجم اسکاتلندی ماشین سازی گفت: ما در ابتدا برای به خدمت 
گرفتن این بازیکن منتظر نظر ایفمارک بودیم و با وجود مصدومیت جزئی که مهاجم 
اسکاتلندی دارد، با نظر مثبت ایفمارک این بازیکن را جذب کردیم. در حال حاضر هم 
منتظر ITC این بازیکن هستیم که هنوز به دست مان نرسیده است. باشگاه پیشین این 
بازیکن مدارک را اشتباه برای ما ارسال کرده بود که ما این موضوع را به این باشگاه اطلاع 
دادیم و پیگیر صدور ITC  مهاجم جدیدمان هستیم، ولی مشخص نیست چه زمانی به 

دست مان می رسد.

حاجی زاده :

واکنش های زشتی از نیمکت سایپا دیدیم
سرپرست تیم فولاد می گوید در پایان دیدار با سایپا متاسفانه رفتارهای بسیار عجیبی 
از سوی کادر اجرایی و فنی این تیم شاهد بودیم که این نشان دهنده جایگاه برخی 

افراد است.
اسماعیل حاجی زاده در خصوص حاشیه های به وجود آمده پس از این بازی، گفت: 
آقای قطبی در پایان همه دیدار ها چه در هنگام برد و چه در هنگام باخت با حریف دست 
می دهد که متاسفانه این موضع که جنبه های فرهنگی دارد دیروز با بی احترامی برخی 
نفرات کادر سایپا به حاشیه کشیده شد. البته شاید برای آنها منش و اینگونه رفتارها 
عجیب باشد و معنی »شو « را بدهد اما کمتر کسی در فوتبال ایران و آسیا یافت می 
شود که نسبت به شخصیت و اخلاق آقای قطبی شک و شبهه ای داشته باشد. ایشان 
در طول این بازی و در کنفرانس خبری با احترام کامل نسبت به آقای دایی و سایپا رفتار 
کرد و این در حالی بود که در مقابل شاهد واکنش های بسیار زشتی از سوی سرمربی، 
مربیان و دیگر نفرات نیمکت تیم مقابل بودیم. سرپرست تیم فولاد خوزستان همچنین 
در پاسخ به صحبت های حاتم، گفت: از سرپرست تیم سایپا انتظار داریم تمرکز شان را 

بر مسائل تیم خود بگذارند و در موضوعاتی که هیچ ارتباطی به آنها ندارد ورود نکنند.
سایپا در این بازی با شیوه های مختلف سعی داشت 3 امتیاز را بگیرد و در یک صحنه 
کاملا بحث براگیز به گل رسید، اما از نظر من در اخلاق و خیلی چیزهای دیگر بازنده 
میدان بودند. این تیم در کل 90 دقیقه تنها یک موقعیت داشت و جالب است که اعضای 
این تیم به گونه ای صحبت می کنند که انگار دقیقه ای یک موقعیت گل داشتند. حیف 
که این بازی پخش زنده نداشت که مردم شاهد وقایع باشند و برخی اینگونه دروغ 

پردازی نکنند.

سرپرست فولاد:

 فرهنگ و منش قطبی برای سایپایی ها عجیب بود
سرپرست تیم فولاد خوزستان گفت: در پایان دیدار با سایپا رفتارهای بسیار عجیبی از 
سوی کادر اجرایی و فنی این تیم شاهد بودیم که این نشان دهنده جایگاه برخی افراد 

در فوتبال کشورمان است.
اسماعیل حاجی زاده در خصوص حاشیه های به وجود آمده پس از این بازی، اظهار 
داشت: آقای قطبی در پایان همه دیدارها چه در هنگام برد و چه در هنگام باخت با 
حریف دست می دهد که متاسفانه این موضوع که جنبه های فرهنگی دارد دیروز با بی 
احترامی برخی نفرات کادر سایپا به حاشیه کشیده شد. وی ادامه داد: شاید برای آنها 
منش و اینگونه رفتارها عجیب باشد و معنی »شو« را بدهد اما کمتر کسی در فوتبال ایران 
و آسیا یافت می شود که نسبت به شخصیت و اخلاق آقای قطبی شک و شبهه ای داشته 
باشد. ایشان در طول این بازی و در کنفرانس خبری با احترام کامل نسبت به آقای دایی 
و سایپا رفتار کرد و این در حالی بود که در مقابل شاهد واکنش های بسیار زشتی از سوی 
سرمربی، مربیان و دیگر نفرات نیمکت تیم مقابل بودیم. سرپرست تیم فولاد خوزستان, 
همچنین در پاسخ به صحبت های حاتم، اظهار داشت: از سرپرست تیم سایپا انتظار 
داریم تمرکزشان را بر مسائل تیم خود بگذارند و در موضوعاتی که هیچ ارتباطی به آنها 
ندارد ورود نکنند. سایپا در این بازی با شیوه های مختلف سعی داشت 3 امتیاز را بگیرد و 
در یک صحنه کاملًا بحث براگیز به گل رسید، اما از نظر من در اخلاق و خیلی چیزهای 
دیگر بازنده میدان بودند. این تیم در کل 90 دقیقه تنها یک موقعیت داشت و جالب 
است که اعضای این تیم به گونه ای صحبت می کنند که انگار دقیقه ای یک موقعیت 
گل داشتند. حیف که این بازی پخش زنده نداشت که مردم شاهد وقایع باشند و برخی 

اینگونه دروغ پردازی نکنند.

تقدیر برای استقلال، پرسپولیس و ذوب آهن 
تکرار می شود؟

سه تیم فوتبال استقلال، پرسپولیس و ذوب آهن همانند فصل 2017 لیگ قهرمانان 
آسیا شروعی خوبی در فصل جدید این مسابقات نداشتند.

فصل جدید لیگ قهرمانان آسیا در مرحله گروهی دوشنبه و سه شنبه هفته گذشته 
برگزار شد که دو تیم ذوب آهن و پرسپولیس در خانه مقابل رقبای خود به مساوی رضایت 

دادند و استقلال شکست تلخی را در خانه الدحیل تجربه کرد.
این نتایج مشابه با نتایجی است که این تیم در سال 2017 کسب کردند. در آن فصل 

نیز پرسپولیس مقابل الهلال و ذوب آهن مقابل لخویا تن به تساوی دادند.
در دیگر بازی این مرحله استقلال مقابل الاهلی امارات در خارج از خانه تن به شکست 
دو بر یک داد تا شروع خوبی برای نمایندگان ایران رقم نخورد. با این وجود در پایان 
دور گروهی پرسپولیس و استقلال توانستند با نتایج خوب در ادامه رقابت ها به عنوان 
تیم های دوم گروه شأن به مرحله بعد صعود کنند و فقط ذوب آهن با بدشانسی رو به رو 
شد. با این حساب، نتایج اخیر این سه تیم در مسابقات پیش رو جای نگرانی ندارد و اگر 

مسابقات سال 2017 را هم در نظر بگیریم، این سه تیم شانس صعود از گروه را دارند.

تغییر وضعیت مجموعه ملی ورزش ایران از قهرمان پروری به بنگاه پولسازی 

حراج »آزادی« برای یک مشت اسکناس

در حالی که مجموعه ورزشی آزادی تنها مجموعه قهرمانی و ملی است اما به نظر 
می رسد مسئولان این ورزشگاه بیشتر به دنبال درآمدزایی هستند.

ماجراهای عجیب و غریب مجموعه ورزشی آزادی همچنان ادامه دارد. این مجموعه 
ملی در دوران جدید مدیریت شرکت توسعه و تجهیز آرام آرام کارکرد ملی و قهرمانی خود 
را از دست داده و به سمت درآمدزایی و تجاری سازی در حال تغییر است. مجموعه ای 
که به جرات تنها کمپلکس کامل بین المللی ایران در حوزه ورزش محسوب می شود که 
هنوز هم استانداردهای جهانی را دارد و می تواند میزبان رقابت های بین المللی باشد 
اما ظاهرا برای مدیران درآمدزایی از هر بحثی مهمتر است و آنها پول را به هر چیزی 

ترجیح می دهند. 
 مطرح شدن ساخت جاده تندرستی در کنار دریاچه آزادی و تبدیل چند ساختمان 
برای کافی شاپ، اعتراض اهالی قایقرانی را به دنبال داشت به طوری که بعد از انتشار 
گزارشات مختلف که در خبرگزاری فارس به آن پرداخته شد، مسئولان شرکت توسعه 
و نگهداری اماکن ورزشی با مسئولان قایقرانی نشست هایی را در این خصوص برگزار 

کردند و در نهایت این پروژه متوقف شد.

*فینال لیگ والیبال فدای پول
بعد از این اتفاقات از آنجایی که به نظر می رسید مسئولان ورزشگاه آزادی به جای 
اختصاص ورزشگاه به قهرمانان ملی به دنبال درآمدزایی هستند، موضوع فستیوال 
اسب مطرح شد و مجموعه 12 هزار نفری آزادی 5 روز میزبان این فستیوال بود به 
طوری که مسئولان تیم والیبال ورامین برای برگزاری مسابقه فینال با مشکل مواجه 

شدند.
با توجه به برگزاری این فستیوال، مسئولان ورزشگاه آزادی اعلام کردند سالن 12 هزار 

نفری آماده میزبانی برای فینال والیبال نیست.
جمال اردستانی سرپرست تیم والیبال ورامین در این باره به فارس گفت: به ما اعلام 
کردند این سالن آماده نیست در حال پیگیری هستند تا سالن را آماده کنند اما تا این 

لحظه خبری به ما نداده اند.
وی افزود: این سالن میزبان فستیوال اسب بوده و از روز سه شنبه در اختیار والیبال قرار 

گرفته به همین دلیل هنوز خبری به ما نداده اند اما قول پیگیری دادند.
شواهد حاکی از این است بعد از پایان این فستیوال، چندین کامیون خاک فقط از 

سالن 12 هزار نفری برداشت شده است.
*مجموعه ملی در قرق خانواده ها و پولدارها؟!

تلاش مسئولان برای کسب درآمد این مجموعه به اینجا ختم نشد و چند روز پیش 
پولی شدن آزادی خبرساز شد، موضوعی که پیش از این به گونه ای دیگر مطرح شده 

بود.
یکی از ورزشکاران اعلام کرد کارت این مجموعه از تمامی ورزشکاران گرفته شده قرار 
است کارت جدیدی برای ورزشکاران صادر شود که البته آنها مجبور هستند برای تردد 
هزینه بدهند اما بعد از رسانه ای شدن این خبر و موج فزاینده اعتراضات، مسئولین 
شرکت توسعه عقب نشینی کرده و مسئولان این ورزشگاه اعلام کردند افراد و خانواده ها 

غیر از مربیان و ورزشکاران باید برای ورود به مجموعه هزینه بدهند.
به نظر می رسد رویکرد جدید شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی درآمدزایی و 
تجاری سازی مجموعه آزادی باشد همانند مدلی که از سالها پیش در مجموعه ورزشی 
انقلاب پیاده شده. برنامه ای که با کارکرد اصلی این مجموعه منافات دارد و در تعارض 
است.  مجموعه ورزشی آزادی به عنوان یک ورزشگاه ملی با مجموعه انقلاب متفاوت 
است و نمی توان طرحی را که در انقلاب اجرا شد در آزادی پیاده کرد. سوال اصلی 
اینجاست مجموعه ورزشی آزادی یک مجموعه قهرمانی است که ورزشکاران ملی در 
رشته های مختلف در این مجموعه اردوها و تمرینات قهرمانی شان را پیگیری می کنند. 
با این شرایط مسئولان ورزشگاه آزادی چطور می خواهند این مجموعه را در اختیار عموم 
قرار دهند؟ یکی از مشکلاتی که ورزشکاران قایقرانی با احداث جاده تندرستی در کنار 
دریاچه داشتند نیز به همین موضوع مربوط می شد که حضور مردم در کنار دریاچه 

تمرکز آنها را برای تمرین بهم می ریزد.
اگر مسئولان ورزشگاه آزادی اعلام کرده اند افراد و خانواده ها باید برای ورود به آزادی 
هزینه بدهند، حضور عموم در یک مجموعه ملی و قهرمانی چه لزومی دارد که مسئولان 
ورزشگاه آزادی هزینه تردد در نظر گرفته اند؟ مگر قرار است خانواده ها در آزادی تردد 

داشته باشند که هزینه بپردازند؟ 
*سومدیریت و شهر بدون شهردار!

رسد  می  نظر  به  و  می شود  اداره  سرپرست  با  ماه هاست  آزادی  ورزشی  مجموعه 
سومدیریت در اداره این مجموعه یکی از دلایل اصلی بروز چنین مشکلات و حاشیه 
های اینچنینی در مهمترین مجموعه ورزشی ایران باشد. این مجموعه که مدیران زیادی 
را در این چند سال اخیر به خود دیده و مدیر شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی 
اعتقاد داشت برای اداره بهتر این مجموعه نیاز به شهردار هست نه مدیر اما ظاهرا بعد 
از گذشت 8 ماه هنوز آقای مدیر- شهردار مدنظر خود را پیدا نکرده تا آزادی با سرپرست 
اداره شود.  به نظر می رسد وزارت ورزش و شرکت توسعه به عنوان زیرمجموعه آن باید 
توجه بیشتری به یک مجموعه ملی قهرمان پرور داشته باشند و این مجموعه ملی و بین 

المللی را  به نگاه تجاری و اقتصادی آلوده نکنند.

محمد نیک سیرت؛

استقلال دستپاچه بود، الدحیل با برنامه
پیشکسوت آبی پوشان گفت: استقلال در شبی مغلوب الدحیل شد که برنامه خاصی برای پیروزی 

بر این تیم نداشت.
 آبی پوشان تهران در اولین هفته از لیگ قهرمانان آسیا مقابل حریف قدرتمند خود الدحیل تن به 
شکست سنگین 3 بر صفر دادند تا پیروزی های اخیر این تیم در لیگ برتر تا حدودی در سایه این 

شکست سنگین قرار گیرد.
محمد نیک سیرت در این خصوص اظهار داشت: استقلال دستپاچه بود و به نظر می رسید برنامه 
خاصی برای پیروزی در این بازی ندارد و برعکس، این تیم الدحیل بود که برای دقیقه به دقیقه این 

بازی برنامه داشت.
وی اضافه کرد: در گل اول مدافعان استقلال اشتباه بزرگی مرتکب شدند و جوری یارگیری کردند 
که سالهاست در دنیا منسوخ شده است. دو استقلالی به اشتباه روی هم یارگیری کردند تا مدافع 

سرشناس الدحیل در یک فضای آزاد به راحتی گل اول این تیم را بزند.
پیشکسوت آبی پوشان اضافه کرد: روی گل دوم هم رحمتی می توانست عملکرد بهتری داشته 

باشد و مانع از به ثمر رسیدن این گل شود. گل دوم در واقع شیرازه استقلال را از هم پاشید.
وی در خصوص شانس صعود استقلال از مرحله مقدماتی بیان داشت: نباید از الان شانس صعود 
را از بین رفته دانست. البته از ابتدا هم مشخص بود کار در این گروه بسیار سخت است. اما با یک 
شکست آن هم در بازی اول کار تمام شده نیست. هنوز بچه های ما شانس زیادی برای راهیابی به 
مرحله بعدی دارند. نیک سیرت گفت: استقلال تیم خوبی است اما از حق نگذریم، قطری ها عالی 

بودند. آبی پوشان هنوز هم کمبود یک لیدر باتجربه در مرکز میدان را احساس می کنند.

با وجود انتخاب نفرات؛

چرا اعضای هیات مدیره باشگاه پرسپولیس معرفی نمی شوند؟
وزیر ورزش و جوانان با وجود انتخاب نهایی خود درباره اعضای هیات مدیره باشگاه پرسپولیس، 

اسامی آنها را اعلام نمی کند.
تیم فوتبال پرسپولیس یکی از فشرده ترین فصول فوتبالی اش را به دلیل حضور همزمان در 

رقابت های لیگ برتر، لیگ قهرمانان آسیا و جام حذفی سپری می کند.
با این حال هنوز تکلیف مدیریت این باشگاه نامشخص است.

حمیدرضا گرشاسبی، ابوالفضل روغنی و محمدرضا حاجی بیگی به دلیل قانون منع حضور 
بازنشستگان در پست های مدیریتی از هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس کنار رفتند تا سکان هدایت 
این باشگاه به ایرج عرب برسد. مسعود سلطانی فر به دلیل اطلاع عرب از وضع موجود باشگاه 
پرسپولیس حکم موقت سرپرستی باشگاه پرسپولیس را برای وی صادر کرد تا در فرصت زمانی 
مناسب اعضای هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس را تعیین کند. وزیر ورزش و جوانان حدود دو هفته 
پیش در حاشیه جلسه هیأت دولت نیز مدعی شد اعضای هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس انتخاب 
شدند و تنها معرفی آنها باقی مانده است. خبرنگار مهر، کسب اطلاع کرده است تیم مدیریتی جدید 

پرسپولیس دو چهره ورزشی و سه چهره اقتصادی و مدیریتی در خود گنجانده است.
پنج عضوی که مورد تأیید وزارت ورزش هم قرار گرفته است اما هنوز اعلام نشده است.

سلطانی فر در روزهای پایانی سال مشغول سفرهای استانی برای افتتاح یا بهره برداری از برخی 
پروژه هاست.

با این حال انتظار می رود وزیر ورزش اسامی هیأت مدیره پرسپولیس را انتخاب کند تا این باشگاه 
پرطرفدار با آرامش و نظم بیشتری امور مدیریتی اش را برای حل و فصل مشکلات دنبال کند.

انتخابات فدراسیون هندبال در حالی روز دوشنبه برگزار می شود که رقابت 15 کاندیدا برای 
کسب کرسی ریاست هندبال، این مجمع را جزو مهمترین مجامع وزارت ورزش می کند.

انتخابات فدراسیون هندبال قرار است روز دوشنبه 20 اسفند ماه برگزار شود تا شاید با 
انتخاب رئیس، مشکلات این رشته توپی برطرف شود و باز هم هندبال به روزهای اوج خود 
برسد. هندبال یکی از رشته هایی است که در چند سال گذشته بیشترین رفت و آمد رئیس 
و سرپرست را داشته و به نوعی رکورددار تغییرات مدیریتی است. البته در این بین خانواده 
هندبال نیز در رفت و آمد برخی مدیران بی تأثیر نبودند، به طوری که با آمدن هر رئیس جامعه 
هندبال بعد از مدتی علیه رئیس شده و ساز مخالف می زدند. همین مسئله هم نمک بر روی 

زخم این رشته می زد.
هندبال از سال 93، هفت رئیس و سرپرست به خود دیده است. کوزه گری )رئیس(، نصیری 
و گواری )سرپرست(، مهدوی )رئیس(، اکبری )سرپرست(، رحیمی )رئیس( و رمضانعلی 
دولو )سرپرست( افرادی بوده اند که در طی چهار سال گذشته در این فدراسیون مسئولیت 
داشته اند. آخرین موفقیت های این رشته نیز در این مدت بر می گردد به ریاست کوزه گری که 
تیم ایران برای اولین بار راهی جام جهانی شد و برای آخرین بار روی سکوی آسیا و بازی های 
آسیایی ایستاد. از آن به بعد هندبال روی خوش به خود ندیده است. از رو در رویی ملی پوشان 
و لژیونرها با مربیان و تنها گذاشتن تیم ملی تا اوضاع بد تیم های باشگاهی در لیگ ها، وضعیت 
بد مدیریتی و بدهکاری زیاد فدراسیون در دوران مهدوی و در نهایت پنجمی تمام تیم های ملی 
پایه تا بزرگسال این رشته در سال 97 در رقابتهای آسیایی و ناکامی در راهیابی به رقابتهای 
جهانی و المپیک تنها بخشی از اتفاقات بد این رشته بوده است. بعد از اجرای قانون منع به 
کار گیری بازنشسته ها، علیرضا رحیمی رئیس پر اسم و رسم این رشته بعد از کمتر از دو سال 
از این فدراسیون خداحافظی کرد. هر چند رحیمی نیز در این مدت نتوانست مشکلات این 
رشته را برطرف کند و همدلی لازم را در این خانواده ایجاد نماید اما حداقل توانست هندبال 
را از خطر تعلیق در آسیا نجات داده و بخش عمده ای از بدهکاری های بین المللی را پرداخت 
کند. برای انتخابات این دوره، 1۶ نفر ثبت نام کردند که بعد از کلی شائبه و شایعه، در فاصله 
5 روز مانده تا انتخابات اسامی نهایی 15 کاندیدا از سوی وزارت ورزش اعلام شد. حمید علی 
نژاد، خسرو ابراهیم زاده، علیرضا پاکدل، محمد پورکیانی، مرتضی حسن پور درواری، هادی 
خلیلی، مهدی طالب پور، ضرغام علیجانی، مرتضی غلامپور، توفیق کابلی، احمد گواری، 
سیدرضا مهدوی، میترا نوری، سید علی اصغر رفعت حقیقی و فاطمه ابوالقاسمی نفراتی 

هستند که از سوی وزارت برای حضور در این انتخابات تأیید صلاحیت شده اند.
هندبال در دوره های قبل نیز شاهد حضور تعداد زیادی کاندیدا در انتخابات خود بوده است. 
به طوری که در یکی از دوره ها شاهد حضور 20 کاندیدا بودیم که هر یک به نفع دیگری از 
گردونه رقابت کنار رفتند. اما این بار به نظر می رسد شرایط فرق کرده و هر کاندیدا برنامه ای 
برای خود دارد و قصد کناره گیری از گردونه رقابت را ندارند به طوری که اهالی هندبال پیش 
بینی می کنند که انتخابات به دور دوم کشیده شود. از سوی دیگر انتخابات چند هیأت استانی 
برگزار نشده و به همین دلیل کاندیداها رأی شش تا هفت هیأت را ندارند و همین مسئله کار 
را برای نفرات اصلی در این رقابت سخت تر خواهد کرد. هنوز اعضای خانواده هندبال به یک 
اجماع برای انتخاب نفر نهایی نرسیده اند. از بین برخی از این کاندیداها برخی شاخص تر بوده 
و شاید شانس بیشتری برای کسب آرا دارند. پاکدل مربی و رئیس هیأت هندبال فارس یکی از 
شانس های کسب این کرسی است. وی پیش از این نیز در دو دوره کاندید این پست بوده اما 
اقبالی نداشته است ولی به نظر می رسد این بار مقبولیت خوبی از سوی هیأت ها داشته باشد 
و مدتی است برنامه های خود را در تمامی ابعاد برای جامعه هندبال تشریح می کند. گواری که 
چند ماهی سرپرست فدراسیون قایقرانی بوده، حالا قصد ریاست بر فدراسیون هندبال را دارد. 
در این بین برخی از گواری به عنوان گزینه وزارت ورزش و جوانان نیز یاد می کنند. مدیرانی 
چون پورکیانی، طالب پور و حمید آقا علی نژاد از اعضای دانشگاهی هستند. پورکیانی و طالب 
پور به غیر از چهره دانشگاهی، از مدیران اسبق تربیت بدنی وزارت علوم و رؤسای فدراسیون 
ملی ورزش های دانشگاهی بوده اند که اینها نیز نفراتی هستند که می توان گفت قصد کناره 
گیری در انتخابات را ندارند و با سابقه خوبی که در ورزش دانشگاهی دارند می توانند شانسی 
برای پیروزی خود در مجمع قائل باشند. در این بین پورکیانی حتی اسپانسرهای حامی خود 
را نیز معرفی کرده و با جدیت برنامه های خود را در تمام ابعاد آموزشی، مدیریتی و مربیگری و 
… به جامعه هندبال اعلام کرده است. حمید آقا علی نژاد در دوره قبل به نفع رحیمی از رقابت 
کناره گیری کرده بود. اما نوری و ابولقاسمی نیز دو کاندید زن این رقابت هستند. ابولقاسمی 
که دو سه روزی است نامش از سوی وزارت به عنوان نفر تأیید شده برای حضور در انتخابات 
مطرح شده هیچ سابقه مدیریتی در این رشته ندارد و به غیر از هندبال کاندیدای انتخابات 
فدراسیون هاکی نیز می باشد. اما نوری سالهاست نایب رئیس بانوان فدراسیون هندبال است. 
وی حتی در آسیا نیز مسئولیت دارد و ناظر فنی بسیاری از مسابقات قاره ای بوده است. با 
این رشته بیگانه نیست و خود نیز امیدوار است که بتواند بعد از سه بار حضور در انتخابات این 

بار به عنوان اولین زن، مسؤلیت یک فدراسیون ورزشی توپی را برعهده بگیرد. مهدوی فرزند 
رئیس اسبق فدراسیون نیز یکی از نفراتی است که قصد دارد راه و برنامه پدر را برود. گفته 
می شود ابراهیم زاده هم اسپانسرهای خود را معرفی کرده است و رقیب جدی در انتخابات 
است. اما نفراتی چون رفعت از خانواده هندبال، غلامپور روانشناس تیم ملی، کابلی رئیس 
اسبق ورزشگاه آزادی، حسن پور که در دوره قبل با رحیمی رقابت کرد اما توفیق نیافت و این 
بار جدی تر به عرصه انتخابات وارد شده، خلیلی از داوران هندبال، علیجانی از مدیران و مربیان 
هندبال، نیز از دیگر کاندیداهای حاضر در این انتخابات هستند. شاید در روز انتخابات شاهد 
انصراف برخی از کاندیداها باشیم. در این بین به نظر می رسد اقبال نفراتی چون پاکدل، نوری، 
پورکیانی، ابراهیم زاده و گواری از مابقی بیشتر است. انتخابات فدراسیون قایقرانی نشان داده 
که رأی اعضای مجمع در برخی موارد می تواند معادلات را برهم بزند. اما باید دید تا روز دوشنبه 
20 اسفند ماه آیا خانواده هندبال برای انتخاب رئیس خود به یک اجماع می رسند یا خیر؟ و 
چه کسی قرار است منجی رشته هندبال باشد؟ رئیس جدید این فدراسیون کار سختی پیش 
رو دارد. برگزاری مسابقات آسیا و انتخابی المپیک مهمترین برنامه پیش روی این رشته است. 
شاید کار سخت باشد اما برای هندبالی که دو بار سابقه ایستادن بر روی سکوی بازی های 
آسیایی و رفتن به رقابتهای جهانی را دارد و از حضور لژیونرهای مطرحی سود می برد دور از 
دسترس نیست. به گزارش خبرنگار مهر، انتخابات فدراسیون هندبال قرار است ساعت 14 
روز دوشنبه 20 اسفند ماه در سالن هگمتانه هتل المپیک برگزار شود و همه خانواده هندبال 

منتظر هستند تا ببینند رئیس جدید این مجموعه چه کسی خواهد بود؟

رقابت 15 کاندیدا برای یک صندلی

 چه کسی رئیس هندبال می شود؟

مارکو اوکتاویو، سرمربی تیم ملی فوتبال ساحلی کشورمان 
می گوید که یکی از وظایف او کنترل انتظارات بالا از این تیم 

است.
مارکو اوکتاویو در گفت وکو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم 
در مورد آمادگی تیم ملی فوتبال ساحلی کشورمان پیش از 
مسابقات قهرمانی آسیا و انتخابی جام جهانی 2019 پاراگوئه، 
اظهار داشت: اردوهای خوبی را در چند کمپ اخیرمان پشت 
سر گذاشتیم. بازیکنان انگیزه بالایی دارند، اما آنچه مسلم 

است ما وظیفه بسیار سنگینی داریم.
وی درباره اینکه تیم ملی با چند تفاوت نسبت به جام بین 
گفت:  می کند،  شرکت  آسیا  قهرمانی  مسابقات  در  قاره ای 
با توجه به کارهایی که با عباس هاشم پور در تیم ملی فوتبال 
ساحلی انجام دادیم، اکنون 18 بازیکن آماده در تیم ملی 

فوتبال ساحلی داریم، اما فقط 12 نفر را مجبور بودیم انتخاب 
کنیم. آنچه مسلم است، ایده من همیشه این بوده که 12 
بازیکنی که همیشه بهترین شرایط را دارند، برای مسابقات 
انتخاب کنم، اما با 18 بازیکنی که داشتیم دست مان برای 

انتخاب بازیکن باز بود.
سرمربی تیم ملی فوتبال ساحلی کشورمان در مورد اینکه 
و  می دانند  قطعی  را  آسیا  در  ملی  تیم  قهرمانی  خیلی ها 
انتظارات بالا رفته و در این شرایط باید هدف اصلی تیم ملی 
ایران را قهرمانی جهان بدانیم یا نه، اظهار داشت: بدون تردید 
آگاهی کامل و درک خوبی از انتظاراتی که از فوتبال ساحلی 
می رود، دارم. با این حال من به عنوان سرمربی تیم باید این 
انتظارات و جو موجود را کنترل کنم. به طور کامل به تمام 
حریفان مان احترام زیادی می گذارم، اما نباید فراموش کنیم 
همان طور که ما تیم خوبی هستیم، آنها هم تیم های خوبی 
این حال تمرکز  با  و برای موفقیت تلاش می کنند.  هستند 
صددرصدی ما و چالش اصلی ما بازی اول مان مقابل عراق در 
قهرمانی آسیاست. اوکتاویو درباره شانس ایران برای قهرمانی 
گفت: اولین چیزی که به شدت برای ما اولویت دارد، کسب 
سهمیه حضور در جام جهانی است. از طرفی با توجه به اینکه 
ما تیم دوم رنکینگ جهانی هستیم، می دانیم تمام تیم ها با 
انگیزه مضاعف مقابل ما قرار می گیرند تا بتوانند ایران، تیم دوم 
جهان را شکست بدهند. ما به طور صددرصدی این شناخت 
خوب را از تیم مان داریم، می دانیم در چه گروهی هستیم و از 
طرف دیگر به قدرت خودمان هم اشراف داریم. با این حال به 
لحاظ آمادگی ذهنی و روانی بازیکنان، باید کارهایی را به صورت 

داخلی روی آنها برای رسیدن به قهرمانی انجام دهم.

 اوکتاویو: 
وظیفه دارم انتظارات از تیم ملی فوتبال ساحلی را کنترل کنم

پیمان حسینی، دروازه بان تیم ملی فوتبال ساحلی کشورمان 
معتقد است که نگاه ها به این تیم باید به اندازه تیم دوم دنیا 

باشد.
در  فوتبال ساحلی  ملی  تیم  اینکه  درباره  پیمان حسینی 
غیاب او قهرمان جام بین قاره ای شد و حالا تیم ملی را در 
داشت:  اظهار  می کند،  همراهی  آسیا  قهرمانی  مسابقات 
به دلیل مصدومیتی که داشتم، جام بین قاره ای را از دست 
دادم و نتوانستم به تیم کمک کنم. اکنون این آمادگی را دارم 
تا با نظر کادرفنی به تیم ملی کمک کنم. وی افزود: قهرمانی 
آسیا هم تورنمنت بسیار مهمی برای ماست. شاید روی کاغذ 
کار ما آسان باشد، اما واقعاً این طور نیست و تیم ها مقابل ما 
انگیزه بالایی دارند و شرایط سختی خواهیم داشت. امیدوارم 
با قهرمانی به جام جهانی برویم و شرایط خوبی داشته باشیم. 
متأسفانه در راه آماده سازی هم اردوی ما در برزیل لغو شد، اما 
سه اردوی داخلی داشتیم و تیم در شرایط مسابقه قرار گرفت و 
بازیکنان هم به آمادگی رسیدند. دو سه مصدوم هم داشتیم که 
به مسابقات رسیدند و امیدوارم بتوانیم این بار هم با قهرمانی 
در آسیا به جام جهانی برسیم. حسینی درباره اینکه توجه 
فدراسیون فوتبال در چند ماه اخیر به تیم ملی برای موفقیت 
در جام ملت ها بود و آیا در این بین از میزان توجهات به تیم 
ملی فوتبال ساحلی رضایت داشته است یا نه، گفت: در هر 
صورت ویترین فدراسیون ما فوتبال است و تورنمنت مهمی 
هم در پیش داشت. مسلماً توجهات اصلی باید به تیم ملی 
فوتبال باشد، اما اگر بخواهیم بگوییم همه چیز ما صددرصد 
به  نسبت  فدراسیون  دید  اما  نیست،  این طور  است،  عالی 
فوتبال ساحلی مثبت است. یکسری مسائل هم وجود دارد 

که مسئولان ما مسلماً پیگیر هستند و هر چقدر دغدغه های 
بچه ها کمتر باشد، شرایط تیمی هم بهتر می شود.  وی در مورد 
اینکه هدف تیم ملی فوتبال ساحلی قهرمانی در جام جهانی 
است و الزامات برای رسیدن به این هدف چیست، خاطرنشان 
کرد: جام جهانی مهمترین تورنمنت فوتبال ساحلی است و با 
بالاترین کیفیت برگزار می شود. تیم ما دومین تیم دنیاست و 
باید به اندازه دومین تیم برتر دنیا هم به ما توجه شود. مسلماً از 
نظر امکانات، اردوها و بازی های تدارکاتی به شرایط خوبی نیاز 
داریم و باید در سال بارها تن بازیکنان ما به تن بازیکنان بزرگ 
دنیا و نفرات تیم ملی برزیل بخورد تا همیشه در همان سطح 
باشیم و به چیزی که اکنون هستیم، راضی نباشیم. توجهات 
مالی، اردویی، بازی تدارکاتی و... اکنون وجود دارد، اما به نظرم 

برای رسیدن به هدف بزرگ، باید توجه بیشتری شود.

 پیمان حسینی: 
باید به عنوان دومین تیم دنیا به ما توجه شود

 بیرانوند:

 افزایش سهمیه های وزنه برداری 
در المپیک کار خیلی سختی است

دبیر فدراسیون وزنه برداری گفت: افزایش سهمیه های المپیک 
کار خیلی سختی است اما مسئولان ورزش در این زمینه در حال 

تلاش و رایزنی هستند.
بیرانوند در مورد وضعیت سید علی حسینی اظهار  محسن 
داشت: قرار بود این وزنه بردار از روز جمعه به اردوی تیم ملی ملحق 
شود و در قهرمانی آسیا وزنه بزند اما من از وضعیت رکوردهایش 
بی خبرم. وی در مورد تصمیمِ سهراب مرادی در مورد جراحی اش 
تاکید کرد: هنوز درخصوص او چیزی نهایی نشده اما فکر می کنم 
به زودی در این مورد تصمیم نهایی گرفته شود. موضوع او خیلی 
مهم است چون امید اول وزنه برداری المپیک ما محسوب می شود 
و شرایطش برای کاروان ورزش ما در توکیو نیز خیلی اهمیت دارد.
بیرانوند در پاسخ به موضوع تلاش دوباره ایران برای افزایش 
سهمیه های تیم ملی در المپیک 2020 با استفاده از سهمیه 
بانوان که از سوی محمدرضا داورزنی در حین برگزاری جام فجر 
مطرح شده، خاطرنشان کرد: خیلی کار سختی است، مسئولان 
ورزش کشور در حال تلاش و رایزنی هستند اما اینکه تا امروز چه 

اتفاقی در این خصوص افتاده من بی اطلاع هستم.
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افزایشاحتمالبیماریقلبیوسکتهمغزیبالایتها!

دردسرهای نوشابه های رژیمی برای قلب و مغز

نوشابه های معمولی  برای  نوشابه های رژیمی جایگزین سالم تری  به نظر می رسد 
باشند. این نوشابه ها فاقد قند و شیره ی ذرت با فروکتوز بالا هستند که باعث مضر بودن 
انواع شیرین کننده های مصنوعی  با  نوشابه های رژیمی  نوشابه های دیگر می شود. 

شیرین می شوند، مانند اسپارتام و سوکرالوز. پس چرا نباید مصرفشان کنیم؟
گاهی می شنوید که شیرین کننده های مصنوعی سرطان زا هستند. هر چند شواهد 
قانع کننده ای مبنی بر سرطان زا بودن این مواد در انسان وجود ندارد اما باز هم توصیه 
شده است از مصرف نوشابه های رژیمی پرهیز کنید. یکی از دلایل چنین توصیه ای این 

است که شیرین کننده های مصنوعی، ریسک بیماری قلبی را بالا می برند.
آیابیننوشابههایرژیمیوبیماریقلبیارتباطوجوددارد؟

مطالعه ای جدید که توسط انجمن قلب استرالیا صورت گرفته به بررسی این موضوع 
پرداخته است. در این آزمایش، بیش از 80000 زن به مدت 12 سال تحت کنترل بودند.
دانشمندان دریافتند زنانی که روزانه 2 بار یا بیشتر نوشابه ی رژیمی می نوشیدند، 16 

درصد بیشتر در معرض بیماری قلبی و سکته مغزی قرار داشتند.
نقطه قوت این مطالعه این است که روی تعداد زیادی از افراد و طی مدت نسبتاً طولانی 
انجام شده است. نقطه ضعف این پژوهش نیز در این است که سایر فاکتورها )رفتارها و 
عادت هایی که این افراد داشتند و با بیماری قلبی مرتبط بوده( در نظر گرفته نشده است.
مصرف نوشابه های شیرین شده با قند نیز با بیماری قلبی و سکته مغزی ارتباط دارد. 
در واقع، نوشیدن فقط یک وعده نوشابه در روز منجر به افزایش 20 درصدی ریسک 
حمله قلبی می شود. یکی از دلایل می تواند قند افزوده در نوشابه های غیررژیمی باشد. 
رژیم غذایی پُر از قند، قند خون و ریسک دیابت و چاقی را بالا می برد. نوشابه های شیرین 
شده با قند نیز تریگلیسرید و شاخص های التهابی را افزایش می دهند، که هر دو برای 

قلب و رگ های خونی مضرند.
نوشابههایرژیمیچهارتباطیبابیماریقلبیدارند؟

برخی مطالعات نشان می دهند نوشابه های رژیمی می توانند با وادار کردن فرد به بیشتر 
خوردن، ریسک چاقی را افزایش بدهند. وقتی شما نوشابه ی گازدار می نوشید، بدنتان 
انتظار دارد کالری به آن برسانید. اگر این کالری را دریافت نکند، همچنان احساس 
کمبود انرژی می کند و این باعث می شود تمایل بیشتری به دریافت کالری پیدا کند. 
برخی پژوهش ها نشان می دهند شیرین کننده های مصنوعی، میکروبیوم روده را جوری 

تغییر می دهند که احتمال چاقی بیشتر می شود.
هر چند نوشابه های رژیمی بدون قند، مانند نوشابه های قندی، سطح قند خون را بالا 
نمی برند؛ اما برخی آزمایشات نشان داده اند ریسک سندروم متابولیک را که زمینه ساز 
دیابت نوع دوم است افزایش می دهند. نوشیدن نوشابه های رژیمی منجر به افزایش 
برخی از شاخص های سلامت متابولیک و ریسک بیماری قلبی می شود. ضمناً مروری 
بر چند مطالعه نشان داده با مصرف هر قوطی نوشابه رژیمی، ریسک دیابت نوع دوم 

13 درصد بالا می رود. 
چیزی که مسئله را پیچیده تر می کند این است که خیلی از افراد، نوشابه های رژیمی 
را در تلاش برای جبران یک وعده غذایی پُرکالری یا عادات بد غذایی مصرف می کنند. 
مثلًا یک ساندویچ همبرگر بزرگ با سیب زمینی سرخ کرده و سس سفارش می دهند و 
یک نوشابه ی رژیمی هم در کنارش! این مشکل، شایع تر از آن است که فکرش را بکنید. 
افرادی که این شیوه را در پیش می گیرند، عادات ناسالم دیگری هم دارند که ریسک 

حمله قلبی و سکته مغزی را افزایش می دهند.
مطالعه ی دیگری که در مجله ی General Internal Medicine چاپ شد، نشان داد 
ریسک سکته مغزی و حمله قلبی در افرادی که نوشابه های رژیمی مصرف می کردند، 
حتی با وجود کنترل سایر مشکلات سلامتی مانند فشارخون بالا، کلسترول بالا و دیابت 

نوع دوم، بالا بوده است.
نوشابهیرژیمیچگونهمیتواندمنجربهبیماریقلبیشود؟

متأسفانه دانشمندان هنوز نمی دانند چرا چنین ارتباطی میان نوشیدن نوشابه ی 
رژیمی و بیماری قلبی وجود دارد چون مکانیسمی وجود ندارد که بتوان با آن چگونگی 
این ارتباط را توجیه کرد. تحقیقات نشان می دهد نوشابه های انرژی زا، عملکرد رگ های 
خونی را جوری مختل می کنند که ریسک مشکلات قلبی بالا می رود، اما نوشابه های 
انرژی زا، مقدار زیادی کافئین و عناصر دیگری دارند که موجب انقباض رگ های خونی 
می شوند. شما نمی توانید بگویید نوشابه های گازدار، همین اثر را روی قلب و رگ ها 
دارند زیرا نوشابه های انرژی زا، حاوی عناصر دیگری نیز هستند که شامل محرک ها نیز 

می شود.
چرابازهمتوصیهمیشودنوشابهننوشید؟

اگر ارتباط میان نوشیدن نوشابه های رژیمی و بیماری قلبی شما را نترسانده، شاید 
این موضوع زنگ خطر را به صدا درآورد: دانشمندان دریافتند افرادی که روزانه دست کم 
یک نوشابه ی رژیمی می نوشیدند، 2.89 بار بیشتر در معرض آلزایمر و 2.96 بار بیشتر 
مستعد سکته مغزی ایسکمیک بودند. سکته مغزی ایسکمیک در اثر باریک شدن یا 
انسداد رگی که خون را به مغز می فرستد به وجود می آید. این مطالعه نیز رابطه ی علت 
و معلولی را نشان نداد اما نگرانی ها را در مورد چگونگی اثر نوشابه های قندی بر قلب و 

رگ های خونی و سلامت مغز افزایش داد.
تحقیق دیگری در دانشکده پزشکی دانشگاه بوستون که در مجله Stroke به چاپ 
رسید، بیش از 4000 نفر را مورد مطالعه قرار دادند. پس از ده سال با بررسی این افراد 
متوجه شدند کسانی که هر روز نوشابه رژیمی مصرف می کردند، سه برابر بیشتر از افرادی 

که نوشابه ی رژیمی نمی خوردند، دچار سکته مغزی و زوال عقل شدند.
حرفآخر

نوشابه های رژیمی هیچ ارزش غذایی ندارند و با وجود اینکه فاقد قند و کالری اند، این 
نگرانی وجود دارد که برای قلب و رگ هایتان مضر باشند. نوشابه های قندی نیز ننوشید! 
جایگزین مناسب این نوشابه ها، آبی است که با چند برش میوه طعم دار شده و یا چای 
بدون قند و شکر. اگر دوست دارید نوشابه ی گازدار بنوشید می توانید آب گازدار در 
آبمیوه تان بریزید و بدون قند و شیرین کننده های مصنوعی، از نوشیدنی گازدارتان لذت 

ببرید.

4نشانه هشداردهنده سکته مغزی 
سکته مغزی در شرایطی رخ می دهد که مغز میزان خون کافی به دلیل انسداد یا پارگی 

عروق دریافت نمی کند.
به گزارش ایسنا، تشخیص به موقع سکته مغزی جان بیمار را نجات می دهد هرچند 
لازم است افراد از علائم هشداردهنده این عارضه آگاه باشند. بنابر اعلام سایت تخصصی 
"مدیکال دیلی" از جمله علائمی که در تشخیص سکته مغزی موثر است می توان به موارد 

زیر اشاره کرد:
افتادگیصورت

افتادن عضلات  به  که  در یک طرف صورت  ناگهانی  بی حسی  و  احساس ضعف 
آن منجر می شود یکی از علائم سکته مغزی است. در این شرایط بخشی از مغز که با 

عضلات صورت مرتبط است اکسیژن کافی دریافت نمی کند.
ضعیفشدنعضلاتدست

بیمار زمانی که دچار سکته مغزی شده باشد قادر نیست اجسام را با دست های خود 
نگه دارد یا به دلیل احساس بی حسی و ضعف از انجام هر گونه فعالیتی باز می ماند.

بروزمشکلدرصحبتکردن
یکی از نشانه های اصلی سکته مغزی این است که بیمار قادر نیست کلمات را واضح  
و شیوا بیان کند. در این شرایط و برای اطمینان از ابتلای فرد به سکته مغزی می توان 

از او خواست تا یک جمله ساده را بیان کند تا نحوه صحبت کردن بیمار مشخص شود.
سردردشدید

باشد،  پارگی عروق مغز دچار سکته "هموراژیک" شده  به دلیل  بیمار  درصورتیکه 
احساس سردرد شدید و ناگهانی خواهد داشت. این سردرد همچون سردردهای معمولی 

نیست و بیمار میزان درد بیشتری را تجربه می کند.

خستگی 
احساسخستگیازشایعترینعلائم
اکسیژن ناکافی مقدار است. آهن فقر
خونموجوددربدنکاتالیزورخستگی
کمبودهموگلوبین واسطه به که است

شکلمیگیرد.زمانیکهماهیچههاوبافتها
باکمبوداکسیژنمواجهمیشوند،سریعتراز
حالتعادیدچارخستگیمیشوند.افزون
براین،قلببایدتلاشبیشتریبرایجبران
سطوحکمهموگلوبینانجامدهد،ازاینرو
سختترعملپمپاژراانجاممیدهدکهمی
تواندهرچهبیشتراحساسخستگیراتقویت

کند.

رنگ پریدگی 
پایین باسطوح که افرادی نیزمحسوبمیشود. پوست قرمز هموگلوبینعاملرنگ
هموگلوبینمواجههستند،ممکناستپوستیرنگپریدهترازحالتعادیداشتهباشند.فقر
آهنمیتواندموجبرنگپریدگیپوستدرسراسربدنشود.پوسترنگپریدهممکناست
بطورنامتناسببخشهایمشخصی،ازجملهصورت،لثههاوناخنهاراتحتتاثیرقراردهد.

تپش قلب 
هوشذاتیبدنانسانقادراستدرزمانکمبوداکسیژنسیگنالهاییرابهقلب
ارسالکند.قلببهاینسیگنالهاباپمپاژسختتربهمنظورتوزیعخوناکسیژندار
بیشترپاسخمیدهد.اینشرایطنهتنهااحساسخستگیوضعفبیشتررادرما
ایجادمیکند،بلکهممکناستضربانقلبنامنظم-شرایطیکهبهعنوانتپش

قلبشناختهمیشود-راموجبشود.ازدیگرعلائممرتبطاحتمالیمیتوانبهسینه
دردوتنگینفساشارهکرد.

احساس سرما در دست و پا 
برایاینکهاندامهایانتهاییبدن،ماننددستهاوپاها،گرم
نگهداشتهشوند،بدننیازمندجریانخونمداوماست.فقرآهن
بهواسطهعدمتحولاکسیژنکافی،دراینمکانیسماختلال
کنند احساسسرمامی راحتی به که افرادی کند. ایجادمی

ممکناستاینعلامتفقرآهنراباشدتبیشترینسبتبهدیگران
احساسکنند.

ضعف 
باخستگیهمراهاست. اینعلامتمعمولا
ماهیچههایبدننیازمندخوناکسیژنداربرای
تامینانرژیموردنیازخودهستند.برهمین
اساس،زمانیکهماهیچههاخونکافیدریافت

و دچارخستگی بهسرعت توانند می کنند، نمی
ضعفشوند.ضعفاغلببهعنوانیکعلامتدر
سراسربدنایجادمیشود.ضعفممکناستخود
رادرغالباحساسبیماریوناخوشینیزنشاندهد.

سرگیجه و سردرد 
فقرآهنممکناستمحرکیبرایسردردباشدکهاینشرایطبهواسطهمقدارکماکسیژنخون
ارسالیبهمغزشکلمیگیرد.سطوحپاییناکسیژنموجبتورمرگهایخونیشدهکهمیتواند

فشاررادرواطرافجمجمهافزایشدهدوسردردیاحتیسرگیجهرابههمراهداشتهباشد.

سایر علائم 
آهنیکمادهمعدنیکلیدیبرایسلامتبدنانسانمحسوبمیشودو
کمبودآنمیتواندموجببروزعلائمبهظاهرغیرمرتبطشود.بهعنوانمثال،
کمخونیناشیازفقرآهنممکناستهوسخوردنیخ،خاکرس،گردوغبار،
گچیاکاغدرادرپیداشتهباشد.همچنین،فقرآهندربدنممکناستموجب

احساساضطرابشود.ازآنجاییکهآهنبرایحفظسلامتسیستمایمنیضروری
است،کمبودآنممکناستموجبتجربهعفونتهایبیشترواحساسبیماریشود.

مغز مه آلود 
به خستگی کنار در آلود مه مغز
افراد در مکمل علامت یک عنوان
مبتلابهفقرآهندیدهمیشود.این
شرایطبادشواریدرتمرکز،حافظهضعیف،
پریشانیوگمگشتگیتعریفمیشود.برای
دیگر از بیشتر مغز درست، عملکرد ارائه
قسمتهایبدنبهانرژینیازدارد.ازاینرو،
فقرآهنوکمبوداکسیژنخونمیتواندبه

راحتیموجبمشکلاتشناختیشود.

مو و ناخن های شکننده 
فقرآهنمیتواندموجبشکنندگیمووناخنهایانسانشودزیرااکسیژنکافیبرای
رشدپایداروحفظبافتتامیننمیشود.درواکنشبهفقرآهنممکناستریزشمومنطقه
ایراتجربهکردهودرمواردشدیدحتیممکناستباریزشمویکاملمواجهشوید.

همچنین،فقرآهنمیتواندموجبخشکیناخنهاومویشماشود.

پیشگیری و درمان فقر آهن 
اگریکیاترکیبیازعلائمیکهپیشتربهآنهااشارهشدرا
تجربهمیکنید،مراجعهبهپزشکبرایبررسیدقیقشرایط
رامدنظرقراردهید.یکآزمایشخونمیتواندابتلابهفقر
آهنرامشخصکند.سپس،پزشکبرنامهایرابرایبهبود
از اغلبشاملاستفاده روند این ارائهخواهدکرد. اینشرایط

مکملهایآهنیااصلاحدررژیمغذاییفردمیشود.
مصرفویتامینCبههمراهغذایامکملهایآهنجذباین
مادهمعدنیراافزایشمیدهد.جذببهترموادمغذیبهمعنای

افزایشدسترسیبدنبهآنهایافراهمیزیستیبیشتراست.
وفراهمی همچنین،موادغذاییوجوددارندکهجذبآهن
زیستیآنراکاهشمیدهندکهازآنجملهمیتوانبهنوشیدنی
هایحاویکافئین،مانندقهوه،نوشابهوچای،محصولاتلبنیپر

چرب،ومحصولاتغلاتکاملاشارهکرد.

10نشانه هشدار دهنده اولیه فقر آهن 

اینفوگرافی:   محسن عبداللهی *

احساسخستگیازشایعترینعلائمفقرآهناست.مقدارناکافیاکسیژنخونموجوددربدنکاتالیزورخستگی
استکهبهواسطهکمبودهموگلوبینشکلمیگیرد.

آهنیکمادهمعدنیاستکهایفاینقشهایمختلفدربدنانسانرابرعهدهدارد.آهنیکمادهمغذیاساسی
نیزمحسوبمیشود،بهاینمعنیکهبایدآنراازموادغذاییمصرفیخودتامینکنید.اگربدنانسانباسطوح

پایینآهنمواجهباشد،خطرفقرآهنافزایشمییابدکهمیتواندموجببرخیمشکلاتسلامتشود.
عملکرداصلیآهنبهعنوانیکبلوکسازندهبرایهموگلوبیناستکهمادهایدرسلولهایقرمزخونبوده
ووظیفهحملاکسیژنازریههابهسراسربدنرابرعهدهدارد.هموگلوبینبیشازدوسمآهنموجوددربدنرا
جذبمیکند.درادامهبابرخینشانههایهشداردهندهسطوحکمآهندربدنوهمچنینبرخیازبهترینمنابع

غذاییبرایاینمادهمعدنیمهمبیشترآشنامیشویم.

التهاب زبان و دهان 
دهانمیتواندنشانگرخوبیبرایسطوحآهن
بدنباشد.اگرزبانشمارنگپریدهوملتهببهنظر
میرسد،میتواندبهفقرآهناشارهداشتهباشد.
همانندپوست،رنگپریدگیزبانبهواسطهکمبودخون
اکسیژندارحاصلمیشودزیراخونعاملرنگقرمز
آنمحسوبمیشود.همچنین،درصورتابتلابهفقر
آهن،زبانممکناستصافبهنظربرسدزیراکمبودآهن
درتحویلمیوگلوبین-یکپروتئینمرتبطبااکسیژنکه
دربافتماهیچهزبانیافتمیشود-اختلالایجادمی
کند.جداازرنگپریدگیوصافبهنظررسیدن،کمبود
آهندربدنممکناستموجباحساسدرددرزبان

شود.

بدینوسیلهبهاطلاعمیرساندپروانهبهرهبرداری
برایمعدنسنگلاشهبهشمارهپروانه1417مورخ
81/11/15مزرعهدرختبیددرروستایچالهگنبد
درجادهقدیمقم–اصفهانمربوطبهشرکتتعاونی
خرسندبهدلیلاسبابکشیوسهلانگاریمفقود

گردیدهاست.
نوبتاول97/12/18
نوبتدوم98/01/17

 

محققان اعلام کرده اند نشانگرهای ایدز در یک بیمار 
دیگر در دوسلدورف آلمان نیز خاموش شده است. این 
با  فردی  از  استخوان  مغز  بنیادی  سلول های  نیز  فرد 

جهش ژنتیکی CCR5دریافت کرده است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از لایو ساینس، پس 
از انتشار خبر درمان یک بیمار مبتلا به ایدز در انگلیس، 
محققان از درمان یک بیمار دیگر با شیوه ای یکسان در 
آلمان خبر دادند. اخبار سومین نمونه احتمالی درمان 
 Retroviruses Opportunistic کنفرانس  در  ایدز 
ماری  آن  گفته  به  شد.  اعلام  سیاتل  در   Infections
ونسینگ از دانشگاه پزشکی Utrecht در هلند، 3.5 ماه 
پس از قطع داروهای ضدویروسی ایدز در یک بیمار در 
آلمان، در بیوپسی های معده و غدد لنف او هیچ نشانی 
از ایدز دیده نشد. این فرد به »بیمار دوسلدورفی« مشهور 
شده است. به گفته این محققان نشانگرهای ایدز در 
این بیمار پس از دریافت پیوند مغز استخوان خاموش 

مخصوص  داروهای  قطع  از  ماه  فقط 3.5  البته  شد. 
به عبارت  بیمار دوسلدورفی می گذرد.  ایدز در  درمان 
دیگر هنوز نمی توان با قطعیت اعلام کرد این فرد درمان 
شده است. این در حالی است که نشانگرهای ایدز در 
بیمار لندنی 18 ماه پس از قطع داروهای مخصوص این 
بیماری خاموش مانده بود. هر دوی این بیماران پیوند 
مغز استخوان از اهداکنندگانی دریافت کردند که یک 

جهش ژنتیک نادر )CCR5( داشتند. این جهش ژنتیک 
به مقاومت بدن در برابر ویروس HIV کمک می کند. 
ویروس  نمی دهد  اجازه  ژنتیک  جهش  این  اصل  در 
باتوجه  البته  شود.  افراد  بدن  سلول های  وارد  مذکور 
به خطرات پیوند مغز استخوان نمی توان این روش را 
درمانی استاندارد برای HIV قلمداد کرد. علاوه بر بیمار 
دوسلدورفی، بیمار لندنی و فردی که در سال 200۷ از 
این بیماری رها شد نیز برای درمان سرطان پیوند مغز 

استخوان دریافت کردند.
 محققان مشغول بررسی افراد مبتلا به ایدز دیگری 
هستند که پیوند مغز استخوان از فردی با جهش ژنتیکی 
CCR5 دریافت کرده باشند.به گفته خاویر مارتینز پیکادو 
از انسیستو تحقیقات ایدزIrisiCaixa در بارسلون، علاوه 
بر سه نمونه درمان شده، محققان مشغول پژوهش درباره 
دو بیمار دیگر هستند که هنوز داروهای مخصوص درمان 

ایدز را مصرف می کنند.

خود  آزمایشگاهی  تحقیقات  در  کشور  پژوهشگران 
که  یافتند  دست  جعل  ضد  نانوجوهر  فرمولاسیون  به 
می توان از آن، جهت افزایش امنیت اسکناس ها و اسناد 

مالی بهره برد.
توسعه  ستاد  از  نقل  به  مهر  خبرگزاری  گزارش  به 
فناوری نانو، با پیشرفت فناوری در حوزه چاپ اسکناس، 
فناوری در حوزه جعل اسناد نیز به همین سرعت در حال 
از این رو مؤسسات مالی و بانک های  گسترش است. 
مختلف در دنیا به دنبال روش هایی برای ارتقای امنیت 

اسناد مالی خود هستند.
یکی از رویکردهای جلوگیری از جعل اسناد، استفاده 
از جوهرهای ضدجعل در چاپ و نشان دار کردن اسناد 
است که اخیراً مورد توجه قرار گرفته است. حال یک 
گروه تحقیقاتی در دانشگاه صنعتی سهند تبریز موفق 
شده اند با به کارگیری فناوری نانو، به دانش فنی تولید 

نیمه صنعتی جوهرهای ضدجعل دست یابند.
علمی  هیأت  عضو  ممقانی،  روغنی  حسین  دکتر 
دانشگاه صنعتی سهند تبریز، ضمن تأکید بر اهمیت 
استفاده از جوهرهای ضدجعل به منظور ارتقای امنیت 
اسناد مالی و امنیتی کشور و قیمت بالای این جوهرها، 

و  دانست  ضروری  را  کشورها  در  جوهرها  این  تولید 
افزود: در طرح حاضر ما موفق به تولید نیمه صنعتی یک 
نانوجوهر پایه آبی شده ایم که به طور هم زمان از دو نوع 
از آن  خواص نوری برخوردارست، به نحوی که می توان 
جهت ضدجعل کردن اسناد مالی و امنیتی استفاده کرد.
وی ادامه داد: از مهم ترین نتیجه این طرح می توان به 
صرفه جویی قابل توجه در هزینه های تأمین جوهرهای 
ضدجعل و همچنین افزایش قابل توجه ضریب امنیت 

این جوهرها اشاره کرد.
به گفته این محقق، نانوجوهرهای تولید شده در این 
طرح بر خلاف نمونه های مشابه موجود در بازار، به طور 
هم زمان از دو خاصیت نوری فتوکرومیک و فلورسانس 
به عنوان نشانه های امنیتی بهره می برند؛ بدین معنی که 
هنگامی که این جوهرها در معرض تابش فرابنفش قرار 
می گیرند ضمن تغییر رنگ، تابش فلورسانس نیز خواهند 
در  قطبی  عاملی  گروه های  حضور  همچنین  داشت. 
ساختار این نانوجوهرها، موجب تثبیت مناسب ذرات آن 

بر روی کاغذ می شود.
این تحقیقات حاصل تلاش های دکتر حسین روغنی 
ممقانی، عضو هیأت علمی، امین عبدالهی- دانشجوی 

دانشجوی  زنگ آباد،  سهندی  کیوان  و  دکتری  مقطع 
مقطع کارشناسی دانشگاه صنعتی سهند تبریز است.

محققان به تازگی دو ترکیب متفاوت در هویج و چای سبز یافته اند که به درمان آلزایمر 
در موش ها کمک کرد.

به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، یکی از راهکارهایی که دانشمندان برای کشف 
اسرار جدید بیماری آلزایمر استفاده می کنند، انجام آزمایشاتی روی موش ها است.

محققان دانشگاه کالیفرنیای جنوبی به تازگی دریافته اند که ترکیباتی در چای سبز و 
هویج وجود دارد که به بهبود موش های مبتلا به آلزایمر کمک می کند.

این تحقیق که توسط محققان پزشکی این دانشگاه انجام شده است، منجر به بررسی 
دو ترکیب به نام های " فرولیک اسید " و " اپی گالوستاچین گالت" شد.

" فرولیک اسید " یا " FA" آنتی اکسیدانی است که در برنج، هویج و سیب زمینی 
یافت می شود. "" اپی گالوستاچین گالت" یا " EGCG" ترکیبی است که در چای سبز 
وجود دارد و ماده ای مؤثر برای درمان آلزایمر محسوب می شود. این ماده همچنین به 
حفاظت بهتر از دندان ها و جلوگیری از حملات قلبی کمک می کند و علاوه بر آن دارویی 

ضدسرطان است.
"ترنس تاون"، محقق ارشد این پروژه اظهار کرد: ما پیش از این طی تحقیقاتی نشان 
داده بودیم که این دو ترکیب منجر به تغییر روند بیماری آلزایمر در مغز موش ها می شوند.
در این پروژه 32 موش با علائم مشابه با بیماری آلزایمر مورد آزمایش قرار گرفتند و 

محققان در یک دوره سه ماهه موش ها را با ترکیبات مذکور تغذیه کردند.
موش ها قبل و بعد از تغذیه با این رژیم مورد آزمایش های نوروفیزیولوژیکی قرار گرفتند.
تغذیه موش های بیمار با این رژیم سبب شد که بتوانند عملکردی مشابه با موش های 
سالم داشته باشند. نکته قابل توجه این بود که رفتار اضطراب مانند موش های بیمار نیز 
با این رژیم کاهش پیدا کرد. "استرس اکسیداتیو" و "التهاب عصبی" دو علائم کلیدی 
برای بروز آلزایمر در انسان هستند که با استفاده از این رژیم در موش ها کاهش پیدا کرد.
دانشمندان پروژه اظهار کردند: هنوز معلوم نیست که چگونه می توان این نتایج را به 
انسان ها نیز نسبت داد. گرچه که نتیجه آزمایش به این گونه نیست که هرچه بیشتر چای 

سبز نوشید و یا هویج خورد، کمتر احتمال ابتلاء به آلزایمر وجود دارد.
"تاون" در نهایت گفت: بهتر است 12 سال را برای ساخت این دارو منتظر نمانیم و از 

همین امروز هویج و چای سبز را در رژیم غذایی خود بگنجانیم.

عدم تشخیص تیره پوستان توسط 
خودروهای خودران

عابران پیاده با پوست های تیره در معرض خطر بیشتری برای برخورد با خودروهای 
خودران قرار دارند، چرا که خودروهای خودران در تشخیص رنگین پوستان ضعف دارند.

به گزارش ایسنا و نقل از وکس، یک گزارش جدید نشان می دهد که سیستم های 
طراحی شده برای کمک به خودروهای خودران در تشخیص عابران پیاده با تشخیص 

افراد با پوست های تیره تر به مشکل می خورند.
شواهدی وجود دارد که برخی از نرم افزارهای تشخیص چهره با تشخیص پوست های 
تیره مشکل دارند و از آنجایی که این موضوع در خودروهای خودران با جان آدم ها سر و 

کار دارد باید توجه ویژه ای به آن شود.
محققان مؤسسه جورجیا هشت مدل هوش مصنوعی مورد استفاده در سیستم های 
تشخیص چهره پیشرفته را مورد بررسی قرار دادند. این سیستم ها به وسایل نقلیه 
خودران اجازه می دهد تا علائم راهنمایی، عابران پیاده و دیگر اشیا را در مسیرها 

شناسایی کنند.
نتیجه تحقیق آنها نشان داد که افراد با پوست تیره تر در معرض خطر بالاتری هستند.

در مجموع، دقت سیستم در مواجهه با افراد تیره پوست 5 درصد کاهش یافت و 
سیستم در مواجهه با عابرانی که تیره ترین پوست را دارند دقت پایین تری داشت.

نتایج در شرایط روز و شب به دست آمد و به طور خلاصه این گزارش نشان  این 
می دهد که افرادی که پوست های تیره تر دارند نسبت به افراد سفیدپوست در مواجهه با 

خودروهای خودران ایمنی کمتری دارند.
مهندسان مسئول توسعه این سیستم ها باید تمرکز بیشتری روی آموزش و افزایش 
دقت آنها داشته باشند. نویسندگان می گویند امیدوارند این مطالعه به اندازه کافی برای 
رفع این نقص در سیستم های خودروهای خودران قبل از استفاده سراسری از آنها در 

جهان قانع کننده باشد.
 متأسفانه این اولین گزارش از اعمال نفوذ نژاد پرستی در سیستم های هوش مصنوعی 

نیست. 
در ماه مه سال گذشته نیز گزارش داده شد که نرم افزار مورد استفاده برای کمک به 

پلیس و قضات در تعیین احتمال تکرار جرم در مجرمان علیه افراد سیاه پوست بود.

آزمایش قابلیت تماشای ویدئو همراه دوستان 
در اینستاگرام

اینستاگرام قصد دارد یک ویژگی جدید عرضه کند تا به کاربرانش اجازه دهده همراه  
»دایرکت«  قسمت  در  و  چت  ویدئو  در  ویژگی  این  کنند.  تماشا  ویدئو  خود  دوستان 

اینستاگرام قابل دسترسی خواهد بود.
 سال گذشته فیس بوک ویژگی به نام Watch Party را برای کاربران خود عرضه کرد. 
این ویژگی به اعضای گروه های فیس بوکی اجازه می داد ویدئوهای از پیش ضبط شده را 

همراه یکدیگر تماشا و چت کنند.
اکنون به نظر می رسد این شرکت مشغول آزمایش ویژگی مشابهی در اینستاگرام است 
و کاربران می توانند همراه دوستان خود ویدئو تماشا کنند. »جین مانچون وانگ« یکی از 

بلاگرهای حوزه فناوری این ویژگی را رصد کرده است.
به نظر می رسد این ویژگی طی ویدئو چت در قسمت Direct اینستاگرام قابل دسترسی 

است و با کلیک روی یک دکمه می توان آن را فعال کرد.
هنوز مشخص نیست چه نوع ویدئوهایی با کمک این ویژگی قابل مشاهده است.

نخستین تلویزیون بی سیم جهان ساخته می شود
 شرکت سامسونگ حق امتیاز اختراع جدیدی را ثبت کرده که به نظر می رسد به ساخت 

نخستین تلویزیون بی سیم جهان مربوط باشد.
طبق حق امتیاز اختراع جدیدی که سامسونگ ثبت کرده، این شرکت قصد دارد 

نخستین تلویزیون بی سیم جهان را بسازد.
اگر این پروژه موفقیت آمیز باشد تمام سیم های ملزوم این دستگاه حذف خواهند شد 
و در عوض تلویزیون از یک دستگاه گیرنده و فرستنده به شکل ساندبار )پخش کننده 
صوت( انرژی دریافت می کند. این دستگاه گیرنده و فرستنده را می توان در مکانی دورتر 

از تلویزیون قرار داد.
وبلاگ هلندی LetsGoDigital نخستین بار حق امتیاز اختراع سامسونگ را رصد 
کرده است. این حق امتیاز در سال 2018 ثبت اما در فوریه 2019 منتشر شده است. 
در حقیقت این حق امتیاز یکی از فناوری های مختلف مربوط با تلویزیون است که 
سامسونگ روی آنها تمرکز کرده است. هنوز مشخص نیست تلویزیون بی سیم چه زمان 
عرضه می شود و از سوی دیگر سامسونگ نیز درباره شایعات مربوط به محصولات عرضه 

نشده هیچ اظهار نظری نمی کند.

ایدز در یک بیمار دوسلدورفی هم درمان شد

تلاش برای بومی سازی جوهرهای ضد جعل نانویی

تاثیر مصرف هویج و چای سبز در بیماری آلزایمر
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آیت الله جوادی آملی گفت: با همه وجود باید تلاش 
کنیم اولا دین به اسارت نرود و ثانیا مردم از دین جدا 

نشوند تا عدالت علوی محقق شود.
مرجع تقلید شیعیان در همایش بین المللی »امام 
علی )ع( الگوی عدالت و معنویت برای جهان امروز« 
که در سالن همایشهای غدیر برگزار شد، اظهار داشت: 
»عدل« گرچه دارای مفهوم روشن و معنای شیرین 
است لکن بدون »توحید« ممکن نیست، جامعه ای 
که داعی عدل دارد اما موحد نیست، جامعه فرعونی 
است. عدل بدون توحید محقق نخواهد شد به عبارت 
دیگر عدل تنها در بستر توحید است که امکان تحقق 
به عدل  ندارد  امکان  نباشیم  تا موحّد  ما  و  یابد  می 

برسیم.
او ادامه داد: معنای عدل روشن است؛ »العدل وضع 
کل شیء موضعه«، اما جای اشیاء کجاست؟ جای 
افراد کجاست؟ موحّد می گوید این را فقط اشیاء آفرین 
و اشخاص آفرین می داند، اما ملحد خود جای اشیاء و 
اشخاص را معلوم می کند. لذا عدل پشتوانه علمی می 
خواهد از این رو علی علیه السلام که موحّد ناب است 

می تواند عادل حقیقی باشد.
آیت الله جوادی آملی خاطرنشان کرد: علی علیه 

السلام که قرآن ناطق و سخنگوی قرآن است، یک 
توحید ممثل است، لذا عدل را تبیین می کند و تحقق 

می بخشد.
وصف  در  پیامبر)ص(  وقتی  داشت:  اذعان  او 
امیرالمومنین)ع( فرمود »علی مع الحق والحق معه 
یدور حیث دار« ما دو نوع حق داریم؛ یک حق، حق 
است  ذات  مقام  در  و  ندارد  مقابل  که  است  محض 
و مقابل آن عدم است و یک حق که مقابل آن باطل 
است، این حق در مقام امکان است نه در مقام ذات لذا 
فرمایش پیامبر این نیست که علی همراه حق است یا 
حق همراه علی است، بلکه منظور این است که علی 

عین حق است.
مرجع تقلید شیعیان تصریح کرد: از ابتکارات چنین 
شخصی که عین حق است می توان به مساله تثلیث 
در روش اشاره کرد که می فرماید : » إنّ العباد ثلاثه 
«  برخی از ترس جهنم عبادت می کنند و برخی به 
شوق بهشت! اما برخی »حبا لله« عبادت می کنند؛ 
در حقیقت او آمده تبشیر و انذار را تلطیف کرده است 
و این را از قرآن گرفته که می فرماید اسلام دین محبت 
و مهر است. قرآنی که حبل است و خداوند آن را مانند 
باران به زمین نیانداخته بلکه او را به زمین آویخته است، 

بالای آن »علیّ حکیم« و پایین آن »عربیّ مبین« است 
و آن علیّ حکیم در اختیار حضرت است.

او درباره آثار بی عدالتی ابراز داشت: این را هم عقل 
و هم نقل تایید می کنند که چون خداوند مهندس 
است و همه جهان را با نظم ریاضی گونه آفریده، همه 
عالم از صدر تا ذیل در جای خود قرار گرفته است، اگر 
شما عدد ۵ را از بین ۴ و ۶ بردارید آن را کجای دیگر 
تهمت  و  نجومی  و  اختلاس  بگذارید؟!  توانید  می 
هم اینگونه است، بالاخره انسان رسوا می شود، اگر 
دیگر  کجای  را  مال  این  کرد  اختلاس  امروز  کسی 
می تواند بگذارد؟! بالاخره رسوایی در پی دارد، عالم 
اینگونه خلق شده است که حداقل نتیجه بی عدالتی، 

آبروریزی و بی حیثیتی است.
آیت الله جوادی آملی تاکید کرد: کسی می تواند 
عادل باشد که بداند مرگ از پوست به در آمدن است و 
نه پوسیدن و انسان اینگونه نیست که بعد از مرگ در زیر 
خاک بپوسد و تمام شود، انسان موجودی ابدی است، 
روح نه متزمّن است که زمان بردار باشد و نه متمکّن 
است که مکان بردار باشد، لذا ما هستیم که هستیم و 

باید در قیامت جوابگوی همه اعمال خود باشیم.
بیان  و  کرد  اشاره  انقلاب  دوم  گام  به  ادامه  در  او 
داشت: ما در گام دوم و در گام های بعدی انقلاب، 
وظیفه داریم خطرهایی که متوجه نظام و انقلاب است 
را بررسی کنیم، مثل اینکه چگونه عدل علوی به ظلم 
اموی تبدیل می شود؟! حضرت در نامه به مالک دو 
بیان می کند،  این موضوع  یابی  را در ریشه  مطلب 
فرمود اولین کاری که دشمن کرد این بود که آنها مکتب 
را عوض کردند، یعنی دین و قرآن را به اسارت گرفتند و 
آن را به میل خود تفسیر و ارائه کردند و در مرحله بعد 
به سراغ مردم رفتند و مردم را از ما اهلبیت جدا کردند.

مرجع تقلید شیعیان ادامه داد: داشتن رهبر خوب 
یک طرف قضیه است، رهبر ولو علی بن ابی طالب)ع( 
نباشند شکست  در صحنه  مردم  که  مادامی  باشد، 
مَا عِمَادُ  قطعی است لذا با تاکید »انما« می فرماید »إِنَّ
هُ مِنَ  عْدَاءِ الْعَامَّ

َ
هُ للْ ینِ وَ جِمَاعُ الْمُسْلِمِین وَ الْعُدَّ الدِّ

ه« در نتیجه با همه وجود باید تلاش کنیم اولا دین  مَّ
ُ
الْ

به اسارت نرود و ثانیا مردم از دین جدا نشوند تا عدالت 
علوی محقق شود.

استاندار قم :

پروژه های نیمه تمام قم در صورت عدم مشکل 
حقوقی واگذار می شود

استاندار قم گفت: دست هر سرمایه گذاری را که بتواند پروژه های نیمه تمام قم را تکمیل 
کند می بوسم اما باید این پروژه ها بدون هیچ مشکلی حقوقی واگذار شود.

بهرام سرمست  چهارشنبه شب در جلسه شورای اسلامی شهر قم که با هدف تصویب 
بودجه سال ۹۸ شهرداری قم برگزار شده بود، اظهار داشت: در خصوص مدیریت شهری 
قم دکتر سقاییان نژاد شهردار قم دارای تیمی جدی و تلاشگر است که باید از آنان تقدیر 
کرد و در قم تعامل و همکاری خوبی بین مسئولان استان و شهر وجود دارد که در برخی 

استان ها چنین وضعیتی دیده نمی شود و این ظرفیت خوبی است.
وی افزود: نهاد شورای اسلامی شهر نهادی قانونی و نظارتی برای مدیریت شهری است 
که دستگاه اجرایی استان نیز وظیفه دارد از شورای شهر و سیاست های کلان این نهاد 

حمایت کند.
استاندار قم گفت: در بودجه سال ۹۸ مواردی همانند شفافیت در بودجه و اطلاع رسانی 
به مردم باید در دستور کار باشد و تعادل و عدالت منطقه ای نیز می بایست رعایت شود چرا 
که در قم شاهد عدم توازن بین مناطق هستیم و باید امکانات و فرصت ها به تناسب دیده 
شود. وی افزود: سیستم جامع و شفاف درآمد و هزینه باید در بودجه شهرداری دیده شود 
و گسترش فضای سبز قم می بایست در اولویت باشد که احداث پروژه هزار هکتاری فضای 

شبز فرصت خوبی برای قم است.
*افزایش جذب توریست مذهبی نیازمند زیرساخت های لازم است

سرمست گفت: افزایش جذب توریست مذهبی نیازمند فراهم آوردن زیرساخت های لازم 
است که بحث ایجاد پارکینگ و مراکز اقامتی از مقدمات این کار در قم است.

وی افزود: در قم ترافیک به مفهموم تهران نداریم اما در مناسبت های خاص که کم هم 
نیستند شاهد ترافیک سنگین و قفل شدن شهر هستیم که باید برای این امر در بودجه 
شهرداری، برنامه هایی پیش بینی شود. استاندار قم گفت: در خصوص برخی از پروژه ها 
که در گذشته بدون توجیه فنی، اقتصادی و کارشناسی در استان شروع شده باید فکری 

اساسی کرد و نباید اجازه داد چنین پروژه هایی تکرار شود.
وی گفت: من به عنوان مسئول اجرایی استان دست هر سرمایه گذاری را که بتواند 
پروژه های نیمه تمام قم را تکمیل کند می بوسم اما باید این پروژه ها بدون هیچ مشکلی 
واگذار شود و با کمترین شرایط که سرمایه گذار اذیت شود این فرصت در اختیار وی قرار 
خواهد گرفت.سرمست گفت: در خصوص بحث ادامه مونوریل و فرودگاه باید در جلساتی 
که در سازمان قطار شهری و سایر کارگروه های تخصصی برگزار می شود تصمیم گیری 

صورت گیرد.
 

رئیس شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد

 ایجاد کمربند سبز اولویت مدیریت شهری
 رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: در لایحه بودجه سال ۹۸، ظرفیت سازی خوبی 

برای ایجاد بوستان ها، فضای سبز و کاشت نهال در نظر گرفته شده است.
عبدالله جلالی با بیان اینکه ایجاد فضای سبز و درختکاری یکی از موضوعات مهم هر 
جامعه است، اظهار داشت: این کار از یک طرف سبب شادابی جامعه و از طرفی سبب 
تولید اکسیژن و هوای پاک می شود. وی با بیان اینکه توسعه کلان شهرها و ماشینی شدن 
زندگی شهری عاملی برای بیشتر شدن آلودگی هوا و به خطر افتادن محیط زیست شده، 
افزود: این عوامل باعث مختل شدن زندگی شهری شده و در چنین شرایطی باید فضای 

سبز و درختکاری را در بافت های مسکونی و ایجاد کمربند سبز توسعه دهیم.
عضو شورای اسلامی شهر قم ایجاد کمربند سبز شهری را یک نوع مدیریت بر محیط 
حاشیه ای شهرها و ایمن سازی شهرها دانست و گفت: در شهر مقدس قم نیز مانند سایر 
استان ها این دیدگاه وجود دارد و توسعه فضای سبز شهری در دستور کار شهرداری بوده تا 
ایجاد کمربند سبز شهری اتفاق بیفتد. جلالی با تأکید بر اینکه مردم نقش مهمی در توسعه 
فضای سبز و درختکاری داشته و باید این مهم تبدیل به یک فرهنگ شود، خاطرنشان کرد: 
همه آحاد جامعه در این زمینه نقش داشته و خوشبختانه شهرداری قم در چند سال اخیر، 
با در نظر گرفتن شرایط اقلیمی  شهر در تلاش برای توسعه سرانه فضای سبز و درختکاری 

در شهر است.
وی توفیقات شهرداری قم را در توسعه فضای سبز شهری مورد تأکید قرارداد و گفت: 
سرانه فضای سبز طی چند سال اخیر به بیش از سه الی چهار برابر رسیده و انجام این مهم 
همچنان در دستور کار است، به گونه ای که در لایحه بودجه سال ۹۸ ظرفیت سازی خوبی 

برای ایجاد بوستان ها، فضای سبز و کاشت نهال شده است.
رئیس شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر استفاده از ظرفیت های موجود در کاشت 
درختان مثمر ابراز کرد: اگر کارشناسان حوزه کشاورزی و مهندسان حوزه فضای سبز در 
این زمینه ورود کرده و متناسب با اقلیم و آب وهوای شهر قم اقدام به کاشت درختان مثمر 

کنند به زودی شاهد تغییر چهره شهر و افزایش کیفیت منظر شهری خواهیم بود.
رئیس شورای اسلامی شهر قم نقش رسانه ها، صداوسیما و روحانیون را در ارتقای 
فرهنگ عمومی موردتوجه قرارداد و گفت: برای ارتقاء فرهنگ عمومی باید صدا سیما و 

حوزه علمیه در جامعه در کنار هم به این مهم ورود کنند.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم اعلام کرد

افزایش پارک های شهری قم به ۳۵۳ مورد
 طی چهارسال اخیر

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: شهر قم در سال ۹۴ نزدیک 
به ۲۷۰ پارک شهری داشته که امسال این تعداد به ۳۵۳ مورد رسیده است و برنامه افتتاحیه 

۱۸ پارک دیگر نیز در دستور کار قرار گرفته است.
 پیام جوادیان در مراسم روز ملی درختکاری و آیین افتتاح و بهره برداری از ۲۲ پروژه فضای 
سبز شهرداری قم که در سالن همایش های شهرداری مرکز قم برگزار شد، طی سخنانی 
اظهار کرد: مساحت فضای سبز شهر قم در سال ۹۴ نزدیک به هزار و ۸۱۳ هکتار بوده که 

در تا پایان بهمن ماه به دو هزار و ۴۲۲ هکتار رسیده است.
وی اضافه کرد: شهر قم در سال ۹۴ نزدیک به ۲۷۰ پارک شهری داشته که امسال این 
تعداد به ۳۵۳ مورد رسیده است و برنامه افتتاحیه ۱۸ پارک دیگر نیز در دستور کار قرار گرفته 
است. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از افزایش سرانه فضای سبز 
شهر قم از ۱۵٫۳ متر مربع به بیش از ۱۹ متر مربع طی چهار سال اخیر یاد کرد و گفت: در 
سال ۹۴ عرصه های بوستان های قم چهار میلیون و ۱۹۰ هزار متر مربع بوده که امسال این 
آمار به پنج میلیون و ۷۵۰ متر مربع رسیده است. وی از فعالیت های انجام شده در راستای 
احداث پارک کوهستانی بزرگ هزار و ۲۰۰ هکتار جنوب شهر مقدس قم یاد کرد و گفت: 
این پارک می تواند تحول بزرگی در حوزه محیط زیست شهر قم به دنبال داشته است که 
عملیات اجرایی آن از انتهای سال گذشته با هشت محور مختلف آغاز شده است. جوادیان 
با بیان اینکه تصفیه خانه ثانویه پساب می تواند شهر قم را از منابع مختلفی آبی بی نیاز کند، 
تصریح کرد: هفت میلیارد تومان در سال آینده برای این پروژه بودجه در نظر گرفته ایم تا 

بتوانیم خروجی ۳۰ لیتر آب تصفیه شده بر ثانیه را به ۲۳۰ لیتر برسانیم.
وی با اشاره به اینکه توسعه فضای سبز جنگلی را در شهر قم در دستور کار قرار داده ایم، 
مطرح کرد: از راه و شهرسازی و منابع طبیعی عرصه های جدیدی را درخواست کرده ایم تا 

بتوانیم در این عرصه ها درختکاری را دنبال کرده و سرانه استاندارد را افزایش دهیم.
جوادیان با تاکید بر اینکه هیچ بوستان و پارک ناایمن در شهر قم نداریم، ادامه داد: رویکرد 
سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم استفاده از ظرفیت های مردمی برای پیشبرد 
اهداف مورد نظر در حوزه فضای سبز است که در این راستا برنامه های ترویجی مختلفی 
دنبال می شود. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از اجرای طرح 
مطالعات باغ بزرگ گیاه شناسی شهر مقدس قم یاد کرد و گفت: ۸۵ گیاه جدید شناسایی و 

از شمال و جنوب کشور خریداری شده است که با شرایط اقلیمی قم تناسب دارند.
 

عضو هئیت رئیسه شورای اسلامی شهر قم :

۸۰ درصدبودجه سال ۹۸ شهرداری قم 
عمرانی است

عضو هئیت رئیسه شورای اسلامی شهر قم گفت: ۸۰ درصد این بودجه به میزان ۱۷۲۳ 
میلیارد تومان در بخش عمرانی و ۲۰ درصد نیز به میزان ۴۳۷ میلیارد تومان صرف امور 

جاری خواهد شد.
حسن طلایی اظهار داشت: بودجه سال ۹۸ شهرداری قم در سطوح مختلف عمرانی، 
و  بررسی دقیق  مورد  مربوطه  در کمیسیون های  از چند هفته گذشته  درآمد  و  جاری 
کارشناسی قرار گرفته است. وی افزود: در تصویب بودجه سال ۹۸ شهرداری قم برنامه ۵ 
ساله و چشم انداز ۲۰ ساله شهر قم مدنظر قرار گرفته است، بودجه سال آینده شهرداری با 

مقداری تغییرات نسبت به بودجه سال قبل به تصویب رسیده است.
طلایی بودجه سال آینده شهرداری را مورد توجه قرار داد و خاطرنشان کرد: بودجه 
پیشنهادی شهرداری برای سال ۹۸، ۲۳۵۰ میلیارد تومان بود که در نهایت بودجه سال 

آینده شهرداری قم به میزان ۲۱۶۲ میلیارد تومان به تصویب رسید.
عضو هئیت رئیسه شورای شهر قم با اشاره به نسبت بودجه عمرانی به جاری سال ۹۸ 
شهرداری ادامه داد: ۸۰ درصد این بودجه به میزان ۱۷۲۳ میلیارد تومان در بخش عمرانی 

و ۲۰ درصد نیز به میزان ۴۳۷ میلیارد تومان صرف امور جاری خواهد شد.
وی تاکید کرد: ۳۰۰ میلیارد تومان نیز برای سازمان های وابسته به شهرداری در سال 
۹۸ در نظر گرفته شد، در بودجه سال ۹۸، بیش از ۲۰ درصد در بودجه عمرانی شهرداری 
قم رشد اتفاق افتاده است. راه اندازی باغ پردندگان و افتتاح ۷ مجموعه ورزشی در مناطق 

مختلف شهری در بودجه سال آینده در نظر گرفته شده است.
طلایی تصریح کرد: ادامه تملک فاز ۵ عمار یاسر، تکمیل و راه اندازی زیرگذر امینی بیات، 
ادامه تملک کیوانفر به میدان امام خمینی )ره( بازسازی ناوگان اتوبوس رانی و مکانیزه 
کردن پل های عابر پیاده از جمله مهم ترین پروژه های شاخص بودجه سال ۹۸ شهرداری 

قم است.

امیرآبادی فراهانی نماینده قم خبرداد

اختصاص ۵۰میلیارد تومان برای راه اندازی 
فرودگاه قم 

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: ۵۰ میلیارد تومان برای راه اندازی 
فرودگاه قم به نام شهرداری قم در بودجه سال ۹۸ کشور تخصیص داده شده و به زودی با 

اعلام آمادگی یک بانک خصوصی عملیات اجرایی آن آغاز می شود.
احمد امیرآبادی فراهانی در هشتاد و ششمین جلسه رسمی و علنی شورای شهر که 
شامگاه چهارشنبه در سالن جلسات ساختمان شهید باکری برگزار شد، اظهار داشت: در 
بودجه سال ۹۸ شهرداری قم نکات مثبت و امیدوارکننده ای وجود دارد. وی افزود: به توازن 
منطقه ای در بودجه سال ۹۸ شهرداری توجه مناسبی شده و رسیدگی به مناطق محروم و 
قدیمی قم از برجستگی های بودجه سال ۹۸ شهرداری قم است، نسبت بودجه عمرانی به 
جاری شهرداری قم که ۸۰ به ۲۰ است بسیار امیدوارکننده است. عضو هیئت رئیسه مجلس 
شورای اسلامی تأکید کرد: روش بودجه نویسی شورای شهر روش سنتی و افزایشی بوده و 
باید در سال های آینده به سمت عملیاتی شدن حرکت کند، شفافیت بودجه و انضباط مالی 
بودجه سال ۹۸ شهرداری قم کاملًا مشهود و مشخص است. نماینده مردم قم در مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به برخی از ویژگی های مثبت بودجه سال ۹۸ شهرداری گفت: 
افزایش اختیارات شهردار در انجام معاملات از ویژگی های مشخص و ارزنده بودجه سال 
آینده شهرداری قم است، در مجلس شورای اسلامی امسال برای اولین بار بعد از ۴۰ سال 
به بودجه شرکت های دولتی رسیدگی شد، بیش از ۹۰۰ هزار میلیارد تومان از بودجه های 
دولتی در اختیار شرکت های دولتی است. امیرآبادی ادامه داد: حیاط  خلوت دولت، 
شرکت های دولتی و حیات خلوت شهرداری نیز سازمان های وابسته بوده که باید نظارت 
ویژه ای بر عملکرد و هزینه کرد آن ها انجام شود، بودجه ۳۰۰ میلیارد تومانی سازمان های 
وابسته به شهرداری رقم قابل توجهی است. عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی 
خاطرنشان کرد: تعیین تکلیف دیون دستگاه های اجرایی به شهرداری ها در بودجه سال 
۹۸ کشور قطعی شده و عدد قابل توجهی نیز برای آن در نظر گرفته شده است، در بودجه 
سال ۹۸ کشور فاینانس مناسبی برای شهرداری ها در نظر گرفته شده است. وی اضافه 
کرد: ۵۰ میلیارد تومان برای راه اندازی فرودگاه قم به نام شهرداری قم در بودجه سال ۹۸ 
کشور تخصیص داده شده و به زودی با اعلام آمادگی یک بانک خصوصی عملیات اجرایی 
آن آغاز می شود، مسئولان در اسرع وقت مبحث معارضین فرودگاه قم را برطرف کنند. 
برای خرید ۱۰۰  دستگاه اتوبوس برای ناوگان حمل ونقل عمومی قم کارهای نهایی صورت 

گرفته و احتمالًا این اتوبوس ها در روزهای پایانی امسال وارد قم می شود.

ذوالنور نماینده قم :

منوریل قم به زودی تعیین تکلیف می شود
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: سرمایه گذاری قدرتمندی برای 
راه اندازی منوریل قم اعلام آمادگی کرده و به زودی به اتصال مثلث منوریل به فرودگاه، 
پردیسان و توریست مذهبی این پروژه ملی معنا پیداکرده و این معضل برای همیشه از بین 
خواهد رفت. حجت الاسلام  والمسلمین مجتبی ذوالنور در هشتاد و ششمین جلسه رسمی 
و علنی شورای شهر که شامگاه چهارشنبه در سالن جلسات ساختمان شهید باکری برگزار 
شد، اظهار داشت: اشتغال قم باید متفاوت از سایر شهرهای کشور حل شود. وی افزود: قم 
باید به قطب گردشگری مذهبی تبدیل شود، باید برنامه های را اجرا کنیم که بار انداز تمام 
توریست های مذهبی کشور شهر قم شود تا زمانی که این اتفاق نیفتد مشکل اشتغال در این 
شهر حل نمی شود. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: مشکل اشتغال قم 
با توسعه صنعتی حل نخواهد شد، به دلیل مشکلات اقلیمی و کمبود آب راهی جز توسعه 
گردشگری و توریست مذهبی در شهر قم نیست. ذوالنور با اشاره به برخی از معضلات  
مهم شهر قم ادامه داد: توقف منوریل و فرودگاه قم دو نمونه از مهم ترین معضلات شهر قم 
است، اگر مبحث توریست مذهبی در شهر قم حل شود مشکل منوریل و فرودگاه قم نیز 
به درستی حل شود، منوریل امروز در وضعیتی قرار دارد که امکان تخریب آن وجود ندارد، 
درصورتی که منوریل قم با توریست مذهبی تلفیق و ادغام شود تمام مشکلات منوریل قم 
برطرف شود. وی ادامه داد: سرمایه گذاری قدرتمندی برای راه اندازی منوریل قم اعلام 
آمادگی کرده و به زودی به اتصال مثلث منوریل به فرودگاه، پردیسان و توریست مذهبی این 
پروژه ملی معنا پیدا کرده و این معضل برای همیشه از بین خواهد رفت. برای سرمایه گذاری 
در پروژه منوریل قم هیچ نیازی به بودجه های دولتی و تسهیلاتی بانکی وجود ندارد، این 

اتفاق مبارک به زودی در قم افتاده و معضل منوریل برای همیشه حل می شود.
 

شهردار منطقه۴قم خبرداد

اجرای طرح استقبال از بهار ۹۸
اصفهانیان مقدم از اقدام گسترده و همه جانبه شهرداری منطقه ۴ در راستای طرح 
استقبال از بهار ۹۸خبرداد. مهندس مهدی اصفهانیان مقدم  با توجه به فرا رسیدن ایام پایانی 
سال جاری و استقبال از بهار ۹۸  طی جلسه ای با حضور معاونین و مسئولین واحدهای 
شهرداری منطقه ، ضمن ابلاغ  دستورالعملی ، هماهنگی و همکاری  واحدهای مربوطه 
منطقه را بر انجام اقدامات لازم با رویکرد خدمات رسانی هرچه بهتر به زائرین و مسافرین 
نوروزی و مجاورین حرم کریمه اهل بیت )س(  در راستای گسترش رفاه و آسایش مسافران 
نوروزی خواستار شد که طی آن  اقدامات مورد نیاز جهت اتمام پروژه های عمرانی و خدماتی 
در حال اجرا  در سطح منطقه و نیز انجام عملیات مورد نیاز جهت تحقق اهداف خدمات 
رسانی در نوروز ۹۸ در دستور کار قرار گرفت . وی با توجه به موقعیت جغرافیایی منطقه و نظر 
به قرار داشتن کمپ بزرگ بوستان علوی و نیز بلوار زائر مسیر منتهی به حرم مطهر و مسجد 
مقدس جمکران و استقرار ستاد مرکزی خدمت  رسانی شهرداری منطقه در این بلوار عنوان 
کرد: شهرداری  منطقه تمام  تلاش خود را به جهت  خدمات مطلوب و ایجاد خاطره ای 
خوش و ماندگار برای مسافرین نوروز ۹۸ در خصوص خدمات رسانی هر چه باشکوه تر به 
زائران و مسافران و شهروندان ارائه خواهد نمود . شهردار منطقه۴قم در ادامه افزود: ضمن 
آماده سازی بوستانهای سطح منطقه و فراهم سازی تسهیلات رفاهی مورد نیاز شهروندان و 
مسافرین ، گل آرایی و پاکسازی بوستانها ، نظافت و تجهیز سرویسهای بهداشتی و نمازخانه 
ها، رنگ آمیزی جداول و خط کشی معابر مورد نیاز ،شستشوی تابلوها و رفع موارد خطر زا و 
برنامه ریزی و پیش بینی در خصوص بارش های احتمالی از جمله اقداماتی است که در این 
طرح صورت گرفته است. وی تقارن نوروز و آغاز بهار ۹۸ با ماه پر فضیلت رجب و ایام ولادت 
مولای متقیان امیرالمومنین علی )ع( را تداعی گر نزول رحمت الهی دانست و سلامتی و 
شادی و عاقبت بخیری را برای همه شیعیان و دوستداران آن حضرت  از خداوند مسئلت کرد.

مدیر عامل ذوب آهن اصفهان خبرداد

آغاز پروژه انتقال پساب فاضلاب از لاگون ها 
به ذوب آهن اصفهان

پروژه انتقال پساب فاضلاب از لاگون های ذوب آهن که شامل پساب این کارخانه و 
زرین شهر می شود و تصفیه آن با حضور معاون فرماندار شهرستان لنجان، امام جمعه و 
شهردار زرین شهر و مدیرعامل ذوب آهن طی آیین ویژه ای آغاز گردید . مدیر عامل ذوب 
آهن اصفهان در این آیین گفت : در چشم اندار ۱۴۰۰ درصدد هستیم کمترین برداشت آب 
را از رودخانه زاینده رود داشته باشیم. مهندس یزدی زاده اظهار داشت : در گذشته پساب 
فاضلاب به ۱۳ لاگون موجود در این منطقه منتقل می شد و با توجه به نگاه این کارخانه به 
مسائل زیست محیطی، به سمت خشکاندن این لاگون ها حرکت کردیم و امروز بیش از ۶۰ 
درصد لاگون ها خشک شده است. وی افزود: آبی که امروز در لاگون ها وجود دارد، پساب 
تصفیه شده ای است که برای آبیاری فضای سبز مورد استفاده قرار می گیرد که ۶۰ لیتر 
برثانیه آن از پساب فاضلاب زرین شهر بوده که به این محل و در نهایت به کارخانه ذوب آهن 
منتقل می شود. مدیرعامل کارخانه ذوب آهن تصریح کرد: با توجه به وضعیت خاصی که در 
حوزه آب در منطقه با آن مواجه هستیم کارخانه ذوب آهن با برنامه ریزی های انجام شده به 
دنبال آن است تا به مرور زمان مصرف پساب در چرخه صنعت را جایگزین مصرف آب خام 
کند. وی ادامه داد: طول پروژه ای که امروز کلنگ آن بر زمین زده شد ۵.۵ نیم کیلومتر است 
که با لوله قطر ۲۵۰ میلی متری و اعتباری بالغ بر ۵ میلیارد تومان کار انتقال پساب فاضلاب 
از لاگون های کارخانه ذوب آهن به تصفیه خانه ای که در کارخانه ذوب آهن در حال تاسیس 
بوده را انجام خواهد داد. مهندس یزدی زاده افزود : انتقال پساب فاضلاب شهرستان نجف 
آباد به طول ۱۸ کیلومتر نیز در دستور کار قرار دارد که این پروژه نیز با حدود ۴۰ میلیارد تومان 
اجرا خواهد شد و این اقدامات در راستای کاهش آلایندگی زیست محیطی و جایگزین 
کردن پساب به جای آب خام در صنعت فولاد است. وی اظهار امیدواری کرد : با همکاری 
و تعاملی که در منطقه وجود دارد این پروژه با سرعت هرچه بیشتر اجرا شود زیرا فاز اصلی 
این پروژه ، اجرای پروژه BOT تصفیه تمام پساب هایی است که به مجموعه ذوب آهن وارد 
خواهد شد و چشم انداز ۱۴۰۰ کارخانه ذوب آهن نیز برداشت کمترین میزان آب از رودخانه 
زاینده رود است.  مدیرعامل ذوب آهن خاطرنشان کرد : اجرای این پروژه نوید بخش آینده 
خوب و درخشانی در منطقه خواهد بود و نگرانی هایی که از بابت حضور این صنعت در 
منطقه و آب بر بودن آن دارد را نیز رفع خواهد کرد، ما علاوه بر آنکه مصرف آب خام در تولید 
فولاد را کاهش خواهیم داد، پسابی که به عنوان یک معضل در شهرهای بزرگ مطرح است 

را تبدیل به فرصت کرده و از آن در حوزه تولید بهره مند خواهیم شد .
 

مدیرعامل سازمان فرآورده های کشاورزی شهرداری اصفهان  خبرداد

توزیع میوه نوروزی از ۲۵ اسفندماه در 
بازارهای روز اصفهان

مدیرعامل سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری اصفهان 
گفت: میوه های نوروزی با قیمت مناسب از ۲۵ اسفند سال جاری تا ۱۵ فروردین ماه سال 

آینده در بازارهای روز شهرداری اصفهان توزیع می شود.
وی افزود: این محصولات با کیفیت مطلوب و قیمت مصوب دولت در ایام پایانی سال 
از تاریخ ۲۵ اسفندماه سال جاری لغایت ۱۵ فروردین ماه سال ۹۸ به صورت تمام وقت با 

عنوان میوه دولتی در اختیار شهروندان اصفهانی قرار خواهد گرفت.

 آیت الله جوادی آملی :

مردم در صحنه نباشند شکست قطعی است

 یکی از مراجع تقلید شیعیان مسئله نفوذ دشمن در نهادها و مراکز علمی و حساس 
کشور را بسیار مهم و هوشیاری مسئولان را خواستار شدند.

به گزارش مرکز خبر حوزه، آیت الله ناصر مکارم شیرازی صبح پنج شنبه در دیدار سید 
محمد بطحائی وزیر آموزش و پرورش که در دفتر این مرجع تقلید در قم برگزار شد، آموزش 
و پرورش را از وزارتخانه های مهم و حساس کشور برشمرد و گفت: دشمن همه تلاش خود 

را به کار بسته تا به این وزارت خانه آسیب برساند.
وی تصریح کرد: آموزش و پرورش باید به برنامه های درسی، معلمان و دانش آموزان 
نظارت کافی داشته باشد، اگر این نظارت صورت بگیرد کسی نمی تواند به این وزارتخانه 

آسیب برساند.
استاد سطوح عالی حوزه مسئله نفوذ را بسیار مهم دانست و گفت: ما در طول تاریخ 
شاهد نفوذ بودیم، حتی بیوت مراجع گذشته از این مسئله در امان نبوده اند و افرادی به 

عنوان عامل استکبار و استعمار نفوذ داشته اند.
وی افزود: بنابراین نمی توان گفت در وزارتخانه ای مانند آموزش و پرورش با این همه نیرو، 

دشمن در صدد نفوذ نباشد.

آیت الله مکارم شیرازی در ادامه آموزش و پرورش را منبع سعادت یا شقاوت یک جامعه 
دانست و تأکید کرد: دشمن برای جوانان و کودکان ما نقشه کشیده است و اگر خدای 

ناخواسته غفلت کنیم جبران ضررها مشکل خواهد بود.
وی گفت: از نظر تشکیلات ارتباط آموزش و پرورش با حوزه علمیه بیشتر شود، چرا که 
در حوزه علمیه افرادی هستند، دارای طرح و برنامه سازنده برای آموزش و پرورش دارند که 

می توان از آنها استفاده کرد.
این مرجع تقلید خاطرنشان ساخت: ارتباط با حوزه و روحانیت و استفاده از ظرفیت های 
حوزه های علمیه برادران و خواهران را توسعه دهید و در قالب همایش ها، سمینارها و 
کرسی های آزاداندیشی ابعاد علمی و فرهنگی و تربیتی فعالیت های را مورد بحث و بررسی 

قرار دهید.
وی در بخش دیگری از سخنان خود رعایت اعتدال در مواجه با اهل سنت در استان های 
سنی نشین را مورد تأکید قرار داد و گفت: حفظ وحدت و احترام به مقدسات شیعه و سنی 
موجب آسایش و آرامش در تعلیم و تربیت می شود البته حفاظت از آموزه های شیعی و 

جلوگیری از افکار افراطی وظیفه مسئولان دستگاه تعلیم و تریبت اسلامی است.

آیت الله مکارم شیرازی در دیدار وزیر آموزش و پرورش:

مسئولان مراقب نفوذی ها باشند

یکی از مراجع تقلید شیعیان با بیان اینکه فضای مجازی 
آسیب هایی را متوجه دانش آموزان می کند، افزود: فضای 
مجازی نباید رها باشد و آموزش و پرورش در این زمینه 

مسئولیت سنگینی دارد.
آیت الله  جعفر سبحانی شامگاه پنجشنبه در دیدار وزیر 
آموزش و پرورش در سخنانی با تبریک حلول ماه رجب 
اظهار داشت: قرآن کریم موضوع تزکیه را بر تعلیم مقدم 

دانسته است.
وی افزود: این امر در طبیعت نیز حاکم است و کشاورزان 
ابتدا علف های هرز را از زمین کشاورزی بر می کنند و بعد 

از آن به کشاورزی می پردازند.
استاد برجسته حوزه علمیه قم به با بیان اینکه پیامبر 
اکرم )ص( خود معلم اخلاق بوده است، اظهار داشت: 
معلمان ما نیز باید خود را به سجایای اخلاقی مجهز کنند 

تا بتوانند در تربیت دانش آموزان موفق باشند.
*معلمان باید به صورت عملی اسوه و الگوی 

اخلاق باشند
وی بیان داشت: معلمان می بایست به صورت عملی 
آموزش  دلیل  همین  به  باشند  اخلاق  الگوی  و  اسوه 
همچنین  و  معلمان  انتخاب  در  می بایست  پرورش  و 

محتوای آموزشی دقت لازم را داشته باشد.
آیت الله سبحانی با بیان اینکه ما نباید ارتباط با جهان 
باید به این موضوع  را قطع کنیم افزود: در عین حال 
آموزه های  و  فرهنگ  کشوری  هر  که  داشت  توجه  هم 

مخصوص خود را دارد که آنان را باید رعایت کند.
وی تأکید کرد: هر آنچه که در قلب سلیم کاشته شود 

شاهد همان خروجی هم خواهیم بود.
وی با بیان اینکه ۱۴ میلیون دانش آموز در کشور سرمایه 
بزرگ آموزش و پرورش هستند، افزود: آموزش و پرورش 
نسبت به تربیت دانش آموزان مسئول است چرا که دانش 

آموزان امانت هایی در دست این وزارتخانه هستند.
وی با بیان اینکه متأسفانه فضای مجازی آسیب هایی 
را متوجه دانش آموزان می کند، افزود: فضای مجازی 

نباید رها باشد و آموزش و پرورش در این زمینه مسئولیت 
سنگینی برعهده دارد.

*اجرای »طرح بوم« برای مقابله با آسیب های 
اجتماعی در مدارس

وزیر آموزش و پرورش  نیز در این دیداراجرای »طرح 
بوم« در مدارس خبر داد و گفت: در این طرح معلمین 
در خصوص آسیب های  اجتماعی آموزش های لازم را به 

دانش آموزان ارائه می دهند.
سید محمد بطحایی در سخنانی با بیان اینکه مشکلات 
تاریخی آموزش و پرورش موجب شده تا این نهاد به بعد 
تربیتی توجه لازم را نداشته باشد افزود: امروز فعالیت ها 
معطوف به بعد تربیتی آموزش و پرورش شده است و این 

عرصه باید تقویت و توسعه یابد.
به اجرای طرح بوم، ویژه مدارس اظهار  با اشاره  وی 
داشت: در این طرح فعالیت های خارج از دروس رایج در 
مدارس مورد توجه قرار می گیرد که معلمین در خصوص 
آسیب های اجتماعی آموزش های لازم را به دانش آموزان 

ارائه می دهند.
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه در ارزیابی های اخیر 
این طرح شاهد دستاوردهای خوبی بودیم،  از اجرای 
افزود: دانش آموزان در قالب اجرای این طرح می توانند با 

آسیب های اجتماعی مقابله کنند.
سازمان  مشارکت  با  طرحی  اجرای  به  اشاره  با  وی 
اوقاف و امور خیریه اظهار داشت: در این طرح که به 
زودی شروع خواهد شد در کنار برخی از مدارس مستعد 
یک مرکز حوزه دانش آموزی دایر خواهند داشت که در 
این مرکز، دروس حوزوی به دانش آموزان علاقمند ارائه 
می شود و آنان می توانند در آینده این دروس را دنبال 

کند.
دانش  تکلیف  حذف  موضوع  خصوص  در  بطحایی 
آموزان نیز بیان داشت: در خصوص حذف تکلیف شب 
تکالیف  به  محور  حافظه  تکالیف  که  داشت  بیان  باید 
مهارت محور تغییر یافته و دانش آموزان با اجرای این 

طرح مهارت های لازم را فرا می گیرند.

آیت الله  سبحانی در دیدار وزیر آموزش و پرورش:

فضای مجازی نباید رها باشد

خطیب نماز جمعه قم، حضور بشار اسد به ایران را اعلام وفاداری یک شخصیت مقام جهان 
عرب به پیشگاه رهبر بزرگ انقلاب و نمادی از موفقیت ملت ایران و مقاومت بود.

آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های نماز جمعه این هفته شهر مقدس قم در مصلای 
قدس، افزود: حضور رئیس جمهوری سوریه درایران با گذر از این سختی های بسیار زیاد ، 

بسیار پر معنا بود ولی ما خوب به این مساله توجه نکردیم.
وی درادامه گفت: همه دنیا آمده بودند که کمر انقلاب و مقاومت را در سوریه و عراق 
بشکنند، اما امتداد این دو جریان و مقاومت آنها کمر دشمنان را در منطقه شکست.  وی 
اظهار کرد: اقدامات جبهه مقاومت در منطقه به فضل الهی ادامه پیدا می کند و بینی 
قدرتمندان و مستکبران عالم را به خاک خواهد مالید.  آیت الله اعرافی در ادامه با اشاره 
به بیانیه گام دوم رهبر معظم انقلاب اسلامی گفت: اقدام های مهمی درحوزه، دانشگاه و 
نهادهای گوناگون برای وفاداری به این بیانیه انجام شد، از این پس همه، به ویژه مسئولان باید 
تلاش کنند که گام دوم و حرکت نوین کشور را رقم بزند.  وی انقلاب اسلامی آغازگر یک عصر 
جدید را یکی از محورهای مهم این بیانیه برشمرد و گفت: گاهی از نگاه بلند تمدنی انقلاب 
غافل می شویم و گاهی هم کسانی عمدا به آن توجه نمی کنند، رهبر معظم انقلاب اسلامی 
آغاز بیانیه را با تاکید بر این نگاه بلند داشتند.  مدیر حوزه های علمیه خاطرنشان کرد: باید 
مُچ کسانی را که همراه انقلاب، گام های استوار بر نمی دارند را، بگیریم و قاطع و محکم در 
برابر فساد، تبعیض و فقر بایستیم.  حضرت  آیت  الله خامنه  ای رهبر معظم انقلاب، بیست و 
یکم بهمن ماه امسال در بیانیه  ای خطاب به جوانان و آینده  سازان ایران، برداشتن گام بزرگ 
دوم به سمت آرمان  های انقلاب اسلامی را در هفت فصل تبیین کردند. وی درادامه با اشاره 
به آغاز ماه رجب گفت: این ماه شروع یک زندگی اخلاقی و ایمانی است و اولیای الهی و 
انسان های پاک از روز اول ماه رجب برنامه ای نو آغاز می کنند و یکی از مهم ترین برنامه های 
این ماه؛ دعا، مناجات و استغفار است.  وی همچنین به برنامه اعتکاف در این ماه اشاره و 
بیان کرد: ان شاءالله امسال نیز همچون سال های گذشته شاهد حضور پرشور جوانان در 
این آیین عبادی و سایر مراسم های عبادی ماه های رجب، شعبان و رمضان باشیم.  مدیر 

حوزه های علمیه، با گرامیداشت یاد و خاطره شهیدان به ۲۲ اسفندماه سالروز تاسیس بنیاد 
شهید انقلاب اسلامی به فرمان امام خمینی در سال ۱۳۵۸ اشاره کرد و تاسیس این نهاد 
انقلابی را گرامی داشت.  وی به روز درختکاری و هفته منابع طبیعی نیز اشاره و اظهار کرد: 
یکی از چالش های امروز بشر در جهان؛ از بین رفتن جنگل ها، مراتع و منابع طبیعی است.  
وی با اشاره به کمبود سرانه فضای سبز گفت: باید همه در توسعه فضای سبز اهتمام جدی 
داشته باشند و جبران این مساله یک وظیفه الهی، شرعی، اخلاقی و دینی است و باید دولت 
و مسئولان بیش از گذشته در این مساله کار کنند.  آیت الله اعرافی افزود: نهادهای مسئول 
در منابع طبیعی، جهاد کشاورزی و شهرداری ها برای حفظ اراضی کشاورزی، منابع طبیعی 
و فضاهای سبز به کمک بیایند و در توسعه آنان بکوشند. وی درادامه با اشاره به هفته احسان 
و نیکوکاری گفت: در شرایطی قرار داریم که طبقه های زیادی در جامعه ما با مشکلاتی 
مواجه اند که دراین رابطه مسئولیت دولتمردان بسیار سنگین است؛ نباید به سادگی از مساله 

گرانی، موج گرانی و سختی روی دوش مردم بگذرند.

خطیب نماز جمعه قم:

حضور بشار اسد در ایران نشانه موفقیت جریان مقاومت بود



7سیاسی شنبه - 18 اسفند ماه 1397 - سال بیست و یکم - شماره 4766

نگاهی به سیر صدساله تحزب 

ایران حزب دارد یا حلقه؟ 
گذشت بیش از یکصد سال از شکل گیری نخستین احزاب ایرانِ معاصر و فراز 
و فرودهای سیاسی که کشور در این مدت شاهد آن بوده باعث نشده تا تحزب در 

فرهنگ سیاسی ما معنا و مصداقی واقعی یابد. 
از زمانی که احزاب موسوم به »اعتدالیون« و »اجتماعیون عامیون« )سوسیال 
استبداد کبیر و صغیر  با  انقلاب مشروطه و مبارزه  دموکرات ها( در بحبوحه 

پادشاهان قاجار شکل گرفتند، نزدیک به یک قرن می گذرد.
رخدادهای سالیان پایانی سده گذشته خورشیدی هر چند ایران را به یکی از 
نخستین کانون های مبارزه با حکومت های مطلقه استبدادی در قاره کهن مبدل 
ساخت و با ترویج مطبوعات، میتینگ و گردهمایی های سیاسی در کوچه و خیابان 
ها و شکل گیری گروه ها و دسته های سیاسی همراه شد اما یکی از مهمترین 

ارکان مردم سالاری یعنی تحزب در تاریخ معاصر استقرار نیافت.
البته این به معنای عاری بودن تاریخ یکصد سال گذشته از فعالیت های حزبی 
نیست چنانکه برخی صاحب نظران سیاسی تشکیل حزبی چون »توده« در دوره 
اشغال ایران )مهرماه 1320( و امتداد فعالیت آن تا سال های نخستین پس از 
انقلاب اسلامی سال 1357را صرف نظر از سیاست ها و سمت و سوی آن تجربه 

ای ریشه دار در زمینه تحزب به شمار می روند.
توده در ادامه همان مرام و رویکردی که نخستین نسل از سوسیال دموکرات 
های مشروطه خواه دنبال می کردند، اندیشه های چپگرایانه را در عرصه سیاسی 
ایران دنبال کرده و حتی از سوی برخی ناظران منسجم ترین حزب تاریخ سیاسی 
ایران نامیده شد. هرچند غیرقانونی اعلام شدن آن از سوی پهلوی دوم، قلع و قمع 
پس از کودتای 28 مرداد 32 و در نهایت مواجهه با اتهام جاسوسی و اعترافات و 

مجازات رهبران پس از انقلاب، توده را به طور کامل از نفس انداخت.
در مقایسه با چپگرایان تاریخ سیاسی ایران، حتی گروه های ملی گرا و مصدقی 
نیز طی دوره مبارزات سیاسی با حکومت پهلوی نتوانستند چارچوب و ساختارهایی 

به معنای واقعی حزبی را ایجاد کنند.
در مقابل، این حکومت بود که کوشید ابتکار عمل عرصه تحزب را در کشور به 
دست گیرد. طی سال های پس از کودتا تا چهار سال مانده به انقلاب احزابی چون 
»ایران نوین« و »مردم« داعیه دار مبارزات سیاسی در قالب های حزبی در راستای 

مشروطه نشان دادن سلطنت بودند.
»محمدرضا شاه پهلوی« هر چند بارها علنا حمایت خود را از سیستم به 
اصطلاح دوحزبی اعلام داشته بود اما به یکباره تصمیم گرفت تا با انحلال سایر 
گروه ها و احزاب، حزبی فراگیر را تاسیس کند که رقابت ها در آن به شکلی درون 

جناحی و تحت حداکثر کنترل صورت گیرد.
تاسیس حزب »رستاخیز« در سال 1353 با دستور مستقیم شاه به انجام رسید 
و وی اعلام کرد هر کسی تمایلی به عضویت در آن ندارد یا باید کشور را ترک کند 

یا اینکه عدم مخالفت خود را با آن اعلام دارد.

* تحزب بعد از انقلاب چه سرنوشتی داشت؟
پیروزی انقلاب اسلامی موجب شد تا در سال های نخستین استقرار جمهوری 
اسلامی طیف وسیعی از احزاب مارکسیستی، سوسیالیستی، ملی گرا، ملی مذهبی، 

لیبرال و نیز انقلابی در جامعه سیاسی بروز و فعالیت یابند.
تاسیس حزب »جمهوری اسلامی« در اسفندماه 1357 به معنای متشکل 
شدن نیروهای روحانی و انقلابی برای حضور در نهادهای انتخابی کشور بود. این 
حزب با وجود اینکه از مجلس و انتخابات ریاست جمهوری دوم توانست برتری 
خود را بر رقبا تحمیل کند اما هرگز نتوانست به کارکردهای مورد انتظار و برنامه 

ریزی شده پایه ریزانش به ویژه شهید »سیدمحمد بهشتی« دست یابد.
از  بسیاری  و  دبیرکل  تیرماه 1360،  هفتم  انفجار  در  هرچند  حزب  این 
ها عضو حزب جمهوری  ده  و  بهشتی  اما شهادت  داد  از دست  را  اعضایش 
حزب  اصلی  جناح  دو  اختلاف  نبود.  آن  انحلال  عامل  آنی  طور  به  اسلامی 
جمهوری اسلامی که در آستانه انتخابات مجلس سوم خود را در شکل گیری 
نمایان  راستی حزب  از جناح دست  آن  افتراق  و  مبارز«  روحانیون  »مجمع 
ساخت در ادامه موجب شد تا حزب جمهوری اسلامی به دلیل انشعابات صورت 

گرفته در سال 66 منحل اعلام شود.
در ادامه و با کشیده شدن رقابت های سیاسی به بستر اصولگرایی- اصلاح 
طلبی در میانه های دهه 70 خورشیدی، فعالیت احزابی چون »جبهه مشارکت« 
و »سازمان مجاهدین انقلاب اسلامی ایران« دورنمایی از نضج گیری فعالیت های 
حزبی و نهادینگی تحزب را پدیدار می ساخت که این دورنما در نهایت پس از 

انتخابات سال 88 و انحلال احزاب یادشده از میان رفت.

*  اکنون وضعیت احزاب چگونه است؟
چند هفته پیش وزارت کشور اعلام کرد، دولت »حسن روحانی« تاکنون مجوز 
40 حزب جدید را صادر کرده است. با این حال اظهارات اخیر سخنگوی وزارت 

کشور در مورد احزاب مجاز برای فعالیت مورد توجه قرار گرقت.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، »سیدسلمان سامانی« با اشاره به 
اجرای قانون جدید احزاب و پایان موعد تمدید شده از سوی این وزارتخانه و نیز 
مجلس، اعلام داشته در اجرای قانون نحوه فعالیت احزاب و گروه های سیاسی، 
کمیسیون ماده 10 ، وضعیت احزاب موجود در کشور را با شرایط مندرج در قانون 
جدید تطبیق داده است که نهایتا تعداد ٩8 حزب تایید و مجوز ادامه فعالیت را 

دریافت کرده اند.
به گفته وی، این احزاب می توانند در مجمع عمومی خانه احزاب که در تاریخ 
23 اسفندماه ٩7 برگزار می شود شرکت کرده و در تشکیل ارکان خانه احزاب 
مشارکت داشته باشند. این ٩8 حزب از یارانه خانه احزاب که در قانون بودجه پیش 

بینی شده است، بهره مند خواهند شد.
در همین زمینه »عصر ایران« با انتشار لیست احزاب تایید شده نوشت: این 
احزاب در 2 سال گذشته و در مدت قانونی تعیین شده از سوی وزارت کشور اقدام 
به تشکیل کنگره سراسری فوق العاده برای انطباق اساسنامه و مرامنامه خود با 
قانون جدید، نموده اند. از میان حدود 250 حزب و تشکل سیاسی رسمی کشور 
تنها ٩8 حزب ملی و استانی توانسته اند فرایند انطباق خود با قانون جدید را تکمیل 
کنند و از این پس فعالیت نزدیک به 150 حزب دیگر که نتوانسته اند این انطابق را 

انجام دهند، از نظر وزارت کشور رسمیت نخواهند داشت.
در این گزارش آمده است: بسیاری از احزاب بنا به دلایل مختلف قادر به 
برگزاری کنگره سراسری فوق العاده نشدند و برخی از آنها نیز که کنگره برگزار 
کرده اند، نتوانسته اند شروط قانونی جدید را از جمله گردهمایی 300 نفری در 
کنگره سراسری - برای احزاب ملی- را برآورده کنند و کنگره آنها مورد تایید ناظر 

وزارت کشور قرار نگرفته است.
در فهرست یادشده اسامی چون »جمعیت فداییان اسلام«، »جامعه اسلامی 
ایران  همبستگی  »حزب  اسلامی«،  انقلاب  رهپویان  »جمعیت  مهندسین«، 
اسلامی«، »حزب کارگزاران سازندگی ایران«، »حزب مردم سالاری«، »حزب راه 
ملت«، »حزب اراده ملت«، »حزب اعتدال و توسعه«، »سازمان عدالت و آزادی 
ایران اسلامی«، »حزب موتلفه اسلامی«، »حزب اتحاد ملت ایران اسلامی«، »حزب 
اعتماد ملی«، »مجمع ایثارگران«، »حزب ندای ایرانیان« و ... در کنار برخی احزاب 
با پسوند استانی به چشم می خورد. نکته قابل توجه اینکه نام و نشانی از مجمع 
روحانیون مبارز و رقیب اصولگرا و شناخته شده آن یعنی »جامعه روحانیت مبارز« 

در این فهرست نیست.

* زمانی که اعتقادی به تحزب وجود ندارد
به جز تشکل هایی چون موئتلفه اسلامی که طی سال های گذشته به نسبت بر 
اساس معیارهای حزبی عمل کرده، جناح اصولگرا یا به عبارتی دست راستی های 

سیاست ایران روی خوشی به تحزب نشان نداده اند. 
اصولگرایان حتی در نخستین گام از تحزب یعنی هم اندیشی و تصمیم گیری 
درون جناحی نیز با مشکلاتی جدی مواجهند چنانکه ایجاد سازوکاری موسوم به 
»جمنا« در ماه های منتهی به انتخابات ریاست جمهوری پارسال حتی در معرفی 

نامزد واحد برای اصولگرایان با ناکامی مواجه بود.
در میان اصلاح طلبان هر چند وضعیت متفاوت است و بسیاری از چهره 
های مطرح این جریان در چارچوب ها و تحت عناوین احزاب مختلف مشغول به 
فعالیتند اما ساده ترین اصول فعالیت حزبی نیز در این جناح نادیده گرفته می شود.

در بسیاری از احزاب اصلاح طلب شاهد نام ها و چهره های تکراری هستیم و 
مشخص نیست تفاوت یک حزب با حزب دیگر با اعضای مشترک چیست؟

اصلاح طلبان هر چند در انتخابات سال ٩4 مجلس توانستد با رسیدن به 
لیستی مشترک در شهرهای بزرگ، به پیروزهای قابل توجهی دست یابند، اما طی 
سال های اخیر آسیب های تحرک سیاسی لیستی نیز آشکار شده و نشان می دهد 
در فضای کنونی هیچ یک از جریان های کشور به دلیل عدم نهادینگی تحزب عملا 
برنامه ای را برای پیشبرد رقابت های سیاسی در دستور کار نداشته و در وضعیتی 

مه آلود قدم برمی دارند.
در این فضا بسیاری از ناظران می گویند فعالیت سیاسی به جای حزب سال ها 
است در گعده ها و حلقه ها صورت می گیرد که یکی از نتایج آن عدم شفافیت و 

مسوولیت پذیری در امر سیاسی است. 

نکتـه

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه راه دومی جز ایستادگی نداریم 
، اظهارداشت: در سال ٩6 هشت بار و سال ٩7 پنج نفر از سران 
جهان واسطه پیام برای دیدار با ترامپ شدند و ما نشان داده ایم 

هم اهل مذاکره ایم و هم از میدان جنگ ترسی نداریم. 
حجت الاسلام حسن روحانی صبح پنجشنبه در جلسه 
شورای اداری گیلان افزود: در پیشگاه خداوند شکرگزار هستیم؛ 
اگرچه ماه ها و روزهای سختی در سال ٩7 بر مردم گذشت اما 
باران رحمت الهی امسال و البته موفقیت های ما در صحنه های 

بین المللی جای شکرگزاری دارد. 
* اکثریت قاطع کشورهای دنیا، مخالف تحریم ایران 

هستند
وی اظهار داشت: درست است که امروز در تحریم هستیم، اما 
یادمان باشد از اول پیروزی انقلاب تا امروز، این نخستین باریست 
که طرفداران این تحریم چند کشور بیشتر نیستند و مخالفان آن، 

اکثریت قاطع قریب به اتفاق کشورهای دنیا هستند. 
تاکنون،  انقلاب  اول  از  کرد:  خاطرنشان  جمهوری  رئیس 
تحریم های مختلفی داشتیم و خیلی از کشورهای غربی از آمریکا 
حمایت کردند ولی هیچ وقت نبوده که تحریم کنندگان ایران ، 
فقط سردمداران آمریکا و طرفدارانش رژیم صهیونیستی و چند 
کشور باشد. وی با اشاره به آمار یک نظرسنجی که در کشور 
آمریکا انجام شده، گفت: بر اساس این نظرسنجی؛ 60 درصد کار 
ترامپ مبنی بر تحریم ایران را غلط دانسته و 60 درصد نیز بیان 
داشتند که ترامپ حق نداشته از برجام خارج شود و این، موضوع 

خیلی مهمی و یک پیروزی سیاسی است. 
حجت الاسلام روحانی با بیان اینکه در منطقه موفقیت های 
زیادی به دست آورده ایم، افزود: برای اولین بار در تاریخ منطقه و 
جهان که تصمیم گیری موثر و حتی باید بگوییم تصمیم گیری 
اصلی برای امنیت منطقه به ویژه سوریه، توسط سه کشور انجام 
می شود که یکی ایران اسلامی است. وی اظهار داشت: چه زمانی 
بوده که ایران در حرکت سیاسی بین المللی و منطقه به عنوان 
نقش اصلی سیاسی را در منطقه ایفا کند؟ این یک موفقیت برای 
ماست. رئیس جمهوری در ادامه سخنانش با بیان اینکه نظام 
جمهوری اسلامی ایران در مبارزه با تروریسم در منطقه توفیقات 
زیادی به دست آورده، افزود: این مهم با همراهی همه نیروهای 

مسلح از جمله سپاه ، ارتش و مردم به دست آمده است. 
وی با تصریح اینکه در دنیای به هم پیوسته ای زندگی می 
کنیم و نمی توانیم نسبت به همسایگان خود بی تفاوت باشیم، 
گفت: قطعا بدانید اگر حمایت جمهوری اسلامی ایران نبود، حتما 
بغداد و اربیل سقوط کرده و داعش در منطقه مسلط و مشکلات 
زیادی برای کشور ایجاد می شد چراکه نمی توانستیم از ورود 

مردم عراق به ایران جلوگیری کنیم. 
رئیس جمهوری با یادآوری اینکه همه موفقیت های نظام 
اسلامی جای شکر دارد، افزود: از تمامی این موفقیت ها مهمتر ، 
حضور ملت ایران است که با وجود سختی ها و مشکلات نشان 

دادند که خسته نمی شوند، مقاوم هستند و می ایستند. 
* امروز راهی جز ایستادگی و مقاومت نداریم 

رئیس جمهوری در ادامه سخنانش بیان کرد: آمریکا در پی 
مذاکره با ماست و من چون تخصص مذاکره دارم، با قدرت می 
گویم آنچنان منطق ما قوی و به حق است که هیچ ترسی از میز 
مذاکره نداریم. حجت الاسلام حسن روحانی افزود: اصل بحث 
اینست که ما به اهداف ملی برسیم؛ ما عاشق چشم و ابروی منافع 
خودمان هستیم این را باید بدست آورد، بقیه اش تاکتیک است و 

هدف اینست که ما روی منافع کشورمان حرکت کنیم. 
وی اظهار داشت: در سفر نیویورک در سال قبل، هشت بار 
دولت آمریکا از من تقاضا کرد که با رئیس جمهوری این کشور 
ملاقات کنم، در سفر امسال نیز پنج نفر از رهبران دنیا واسطه 
شدند که این ملاقات انجام شود اما من گفتم زمان و شرایط 
ملاقات را نمی بینم، آمریکا اول باید به برجام برگردد و بگوید 

اشتباه کرده و جبران کند ما هم از میز مذاکره فراری نیستیم. 

وی ادامه داد: اینجوری نیست کسی فکر کند ما عاشق چشم 
و ابروی آمریکا هستیم بلکه آنها در پی ما هستند و می خواهند 
ملاقات و مذاکره کنند، ما هم از مذاکره فراری نداریم و اهل این 

کار هستیم و قدرت این کار را داریم . 
حجت الاسلام روحانی افزود: مگر ما در دادگاه بین المللی 
در بخش اصل صلاحیت چند هفته پیش در برابر آمریکا موفق 
نشدیم ؟ مگر چند ماه قبل در بحث برجام در دادگاه بین المللی 
پیروز نشدیم؟ ما ترسی نداریم همانطور که از میدان جنگ ترس 
نداریم، از میز مذاکره نیز و بحث حقوقی هم ترسی نداریم؛ در 
سازمان ملل هم حضور پیدا می کنیم. رئیس جمهوری اظهار 
داشت : برای ما واضح است که مشکل وجود دارد، راه سختی 
است اما راه دومی جز مقاومت نداریم و اگر داشتیم دنبالش می 

رفتیم؛ امروز راهی جز ایستادگی و مقاومت نداریم. 
* عده ای هستند؛ اما روز مشکل از مسوولیت فرار 

می کنند
وی با بیان اینکه ملت ایران تاکنون در صحنه های مختلف 
موفق بوده و آمریکا خواسته ما را بشکند، گفت: اینکه می بینید 
در سال ٩7 علی رغم همه مشکلات اقتصادی بزرگترین پالایشگاه 
ما در همین سال افتتاح شد، یکی از راه آهن های مهم در همین 
سال بود و تا آخر سال هم بزرگترین طرح گازی را در عسلویه 
افتتاح خواهیم کرد و در هر استانی برای سفر استانی؛ هزاران 
میلیارد پروژه افتتاح می شود و به همان میزان نیز کلنگ احداث 
پروژه زده می شود بدان معناست که ما مایوس نیستیم و به 
راهمان ادامه می دهیم. وی اضافه کرد: البته میدان مبارزه، فراز 
و نشیب دارد و همه تلاش ما یک جمله است و آن اینکه ما در 
این شرایط باید تلاش کنیم هزینه ها را کم و پرداخت کنیم؛ 
اگر هزینه را پرداخت نکنیم باید تسلیم شویم و اگر می خواهیم 
بایستیم و مقاومت کنیم، اگر می خواهیم دشمن را به عقب برانیم، 
باید هزینه بدهیم و تلاش مسئولان باید این باشد این هزینه 
کاهش داده شود. حجت الاسلام روحانی ادامه داد: رابطه ما با دنیا 
اعم از اروپا ، روسیه، چین، هند و همسایگان بر مبنای منفعت 
مشترک است و یک طرفه نمی شود. وی ضمن قدردانی از حضور 
مردم در صحنه های مختلف گفت: حضور مردم در صحنه های 
مختلف به معنای آگاهی و رشد مردم است؛ می دانیم مردم در 
زندگی روزمره دچار مشکل هستند اما پای نظامشان ایستاده اند؛ 
اینکه جمهوری اسلامی ایران در حوادث سال ٩6 در زلزله بگونه 
ای عمل کرد که طی یک سال 71هزار خانه را ساخت یا مرمت 
کرد، آمار کوچکی نیست؛ شما ببینید در آمریکا وقتی دچار حادثه 
ای می شوند، چقدر طول می کشد تا بازسازی کنند. حجت 

الاسلام روحانی گفت: کار بزرگی از سوی ملت ایران انجام شده؛ 
این به معنای ایمان، ایثار و تعامل مردم است وقتی مشکل پیش 
می آید همه شانه آماده می کنند تا زیر بار مسئولیت بگذاریم که 

این اخلاق و ایثار است. 
وی اضافه کرد: نمایندگان مجلس شورای اسلامی هم چون به 
مشکلات حوزه خود واقف هستند و می دانند بر مبنای دلسوزی 
حرف می زنند و افکار عمومی از آنان مطالبه می کنند؛ در مجلس 
هم که این روزها راجع به معیشت مردم بحث بود ممکن است 
مجلس نظری داشته باشد ما موافق یا مخالف باشیم نهایتش 
اگر مجلس تصمیم نهایی گرفت و شورای نگهبان تایید کرد ما 
اجرا می کنیم و مجری هستیم؛ هرچند ممکن است که در اجرا 
سختی داشته باشیم ولی همیشه بین دولت و مجلس بحث های 

اینچنینی هست و این موضوع طبیعی است. 
* دولت من غیر جناحی است؛ این محاسن و مضراتی 

دارد
رئیس جمهوری در بخش دیگری از سخنانش به وجود دو 
مشکل نداشتن حزب در کشور و نداشتن بخش خصوصی قوی 
اشاره کرد و افزود: ما دولت حزبی نداریم و این موضوع کار را 
دشوار می کند؛ در دنیا دولت ها دولت های حزبی هستند، حزب 
هم حاکم بر دولت و هم حاکم بر مجلس است؛ ما سیستم حزبی 
در کشور نداریم ولی در لایحه ای که به مجلس فرستادیم - که 
سرنوشت آن نمی دانیم چه خواهد شد - یکی از بحث های ما 

اینست که به حزب هویت دهیم. 
حجت الاسلام روحانی افزود: دو مشکل داریم که باید حل 
شود؛ یکی حزب نداریم و احزاب ما فصلی هستند، در این کار 
حرکت ما ناقص است که باید تکمیل کنیم و باید توجه داشته 
باشیم که دموکراسی بدون حزب سخت است و الان دولت من، 
دولت کاملا غیرحزبی و غیر جناحی است؛ البته امتیازاتی دارد اما 
سخت هم هست، چون تعهد آنچنانی ندارد و حزب باید بیاید به 
مردم تعهد بسپارد و دولت فراحزبی سخت است. وی اضافه کرد: 
مشکل دوم بخش خصوصی است؛ الان بخش خصوصی داریم 
ولی باید تقویت کنیم اما بخش خصوصی توانمند و قدرتمندی 
که بتواند در کشورهای منطقه و جهان رقابت کند، یا نداریم یا کم 
داریم و اگر امروز در ایران اقتصاد ما در اختیار بخش خصوصی آگاه 
و آشنا به تجارت جهانی بود، تحریم کمتر بر ما اثر می گذاشت. 

*  ادغام بانک های نظامی اقدامی پیچیده، مهم و بسیار 
درست است

رئیس جمهوری در ادامه سخنانش در جلسه شورای اداری 
گیلان با اشاره به مبالغ پرداختی برای مطالبات مردم از موسسه 

های غیرمجاز گفت: تجمعاتی در این ارتباط صورت می گرفت و 
افراد به جای بد و بیراه گفتن به کلاهبرداران، به دولت فحاشی می 
کردند که البته دولت برای برگرداندن پول مردم، حدود 30 هزار 
میلیارد تومان پرداخت کرد و 257 هزار میلیارد تومان نقدینگی 
ایجاد شد که یکی از دلایل تورم نیز همین مسئله بوده است. وی 
ادامه داد: کسانی دیگر سر مردم کلاه گذاشتند، اما دولت به خاطر 
مردم، تاوان آن را بر عهده گرفت و لازم است توجه داشته باشیم 
که یکی از فسادهای بزرگ کشور، همین موسسه های غیرمجاز 
بودند و دولت اصلاحات مهم و دشواری در این خصوص انجام 
داد. حجت الاسلام روحانی با بیان اینکه گام دوم را برای اصلاح 
بانک ها شروع کرده ایم، اظهار داشت: برای اصلاح بانک ها ، گام 
خوبی در جهت ادغام تمامی بانک های وابسته به نیروهای مسلح 
در بانک سپه، برداشته شده که کار صحیح و دقیقی انجام شد و 
تصمیم آن را در خردادماه امسال گرفتیم. وی خاطرنشان کرد: 
گام های دیگری نیز از سال آینده برای اصلاح بانک ها برمی داریم 
و این تحول مهمی است که در کشورمان باید ایجاد شود تا به 

نتیجه برسیم که البته، کاری سخت و پیچیده است.
* اهتمام به عرضه کالاهای اساسی با ارز 4200 تومانی

رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه تحولات اقتصادی را باید 
از ریشه درست کنیم، گفت: در تلاش هستیم کالاهای اساسی 
را ارزان به دست مردم برسانیم و قرار شد 25 درصد از کالاهای 
اساسی با ارز چهار هزار و 200 تومانی باشد و تاکید به نظارت 
کرده ایم. حجت الاسلام روحانی یکی از افتخارات دولت یازدهم 
و دوازدهم را افزایش صادرات غیرنفتی دانست و افزود: بخش 
خصوصی مشکلاتی دارند و قوانین و آئین نامه ها نیز گاهی با 
اشکالاتی همراه هستند؛ با توجه به پرداخت ارز چهار هزار و 200 
تومانی، باز هم اجناس با قیمت ارزان به دست مردم نمی رسد و 

ما راه هایی را در این خصوص در نظر گرفته ایم. 
وی ادامه داد: هدف این است بکوشیم آنانی که حقوقی ثابت 
دارند، به دریافتی شان اضافه شود و راه حل ما همان بوده که 
لایحه داده ایم اما آنچه قانون تصویب شود، اجرا می کنیم و در 
تلاشیم به حقوق بگیران کمک کنیم تا در حد امکان از فشار روی 
آنان کاهش یابد. رئیس جمهوری به افزایش حقوق مستمری 
بگیران نیز اشاره و اضافه کرد: طی سه سال اخیر بیش از چهار 
برابر به پرداختی مستمری بگیران افزوده شده ضمن اینکه برای 
خانوارهای سه نفره به بالا نیز این افزایش حدود پنج برابر بوده که 
البته به معنای کافی بودن این میزان نیست و حقوقی هم که به 
کارمندان اضافه می کنیم ، کافی نیست اما توجه داشته باشیم که 
توان و منابع ما همین است. حجت الاسلام روحانی بیان داشت: 
می خواهیم کالاهای اساسی در بازار به اندازه کافی وجود داشته 
باشد، همین گوشت مصرفی مردم ٩0 درصد در داخل کشور 
تولید و فقط 10 درصد وارد می شود اما بخش دام در اختیار 

دولت نیست و در اختیار بخش خصوصیست. 
* دولت الکترونیک، راه مبارزه با فساد 

رئیس جمهوری با تاکید بر ضرورت نظارت دقیق در همه 
مراحل گفت: برای مبارزه با فساد ، راهی غیر از وصل شدن به 
سیستم الکترونیک و ورود در فضای مجازی وجود ندارد؛ بایستی 
همه چیز از تولید کننده تا مصرف کننده، همه مراحل را در فضای 
مجازی و الکترونیک وارد کنیم تا هرکسی به راحتی از طریق 

گوشی تلفن همراه ببیند و شفاف سازی شود. 
حجت الاسلام روحانی افزود: امر به معروف و نهی از منکر که 
به آن تاکید شده، نظارت همگانی است که در چنین موضوعاتی 
همه ملت بایستی نظارت کنند تا مشکلات اصلاح شود زیرا 
دستگاه های نظارتی به تنهایی قادر به نظارت نیستند و مردم 
باید همراهی کنند. وی با تاکید بر اینکه هدف ما وجود کالاهای 
اساسی به وفور در بازار است، گفت: از لحاظ ذخائر، خرید و 
تخصیص ارز مشکلی نداریم، بلکه سیستم توزیع در کشور مشکل 
دارد که باید در این زمینه به چارچوبی برسیم تا مردم راحت تر 

بتوانند به کالاها دسترسی داشته باشند. 

رئیس جمهور در جلسه شورای اداری استان گیلان:

هم اهل مذاکره ایم و هم از میدان جنگ ترسی نداریم 

انتصاب سـید ابراهیم رییسـی به ریاسـت قوه قضاییه که سـابقه حضـور در این 
دسـتگاه را داشـته و در مناصـب متعـدد قضایـی، مدیریتی و اجرایـی فعالیت کرده 
اسـت موجـی از امیـد و حمایت را میان مردم و مسـئولان اجرایی و حقوقی کشـور 

ایجاد کرده اسـت. 
پس از قطعی شـدن حضور حجت الاسـلام والمسلمین سـید ابراهیم رئیسی در 
جایگاه ریاسـت قوه قضائیه، جریان های سیاسـی مختلف موضـع گیری های مثبت 
همـراه بـا نگاهی امیدوارانه نسـبت به آینده دسـتگاه قضایـی دارند. زیرا وی سـابقه 
طولانـی در قـوه قضاییـه دارد و مـی توانـد بـه ارایـه طرح  های نـو بپردازد و بافسـاد 
مبارزه ریشـه  ای کند و در این میان اولویت مهم و حسـاس او اجرای درسـت قانون 

در قوه قضائیه اسـت.
بـه هـر شـکل تحلیل دیگـری کـه در ارتباط بـا اسـتقبال و حمایت کم سـابقه 
جامعـه سیاسـی و حقوقی از ریاسـت رییسـی وجـود دارد مربوط به تعـدد و حجم 
فـراوان پرونـده هـا و ضعف کنونی سیسـتم قضایی کشـور اسـت. بـه عبارتی دیگر 
وضعیت دسـتگاه قضا و مشـکلات حقوقی مردم آنقدر زیاد و حل نشـده باقی مانده 
اسـت که آمدن شـخصیت با سـابقه ای چون ابراهیم رییسـی که سـابقه حضور در 
دسـتگاه قضایـی، بازرسـی و اجرایـی کشـور را از پاییـن تریـن سـطوح دارد، امید و 

اشـتیاق زیـادی در میان مـردم ایجاد کرده اسـت.

* واکنش کارشناسـان سیاسـی و حقوقی به انتخاب ابراهیم رییسی و 
اولویـت های قوه قضاییـه در دوران جدید

- محمود صادقی نماینده مجلس در توئیتی در حمایت از ریاسـت سـید ابراهیم 
رئیسـی او نوشـت: »بسـیاری از قضات دادگسـتری نسـبت به تغییرات قریب الوقوع 
در مدیریـت قـوه قضائیـه خوش بین هسـتند؛ با توجه به پیشـینه گزینـه احتمالی 
ریاسـت قـوه، امیـد مـی رود سـازمان بازرسـی جایـگاه بایسـته خـود را در مقابله با 
فسـاد باز یابد و دیگر هیچ بازرس وظیفه شناسـی به اتهام افشـای اسـرار بازداشـت 

نشود.«
احمـد زیـد آبادی فعـال سیاسـی در یادداشـت تلگرامی خود ضمـن حمایت از 
ریاسـت ابراهیم رییسـی نوشـت: »کارنامه قضایی سـید ابراهیم رییسـی مشـخص 
اسـت و جایـگاه سیاسـی و عقیدتـی او در منتهی الیه جناح موسـوم بـه »اصولگرا« 
نیـز بـر کسـی پوشـیده نیسـت. بـا ایـن حـال، این پرسـش بـرای بسـیاری مطرح 
اسـت کـه چـرا برخـی چهره هـای نزدیک جنـاح اصلاح طلـب از ریاسـت او بـر قوه 
قضاییه به تصریح یا تلویح اسـتقبال کرده اند؟به گمانم این اسـتقبال بیشـتر به نوع 
ورود رییسـی به کارزار انتخاباتی سـال ٩6 برمی گردد. رییسـی در آن انتخابات این 
فرصـت را یافـت تـا با افـکار عمومی، بی واسـطه رودررو شـود و به مناظـره با رقبای 
انتخاباتـی اش برخیـزد. او در مناظـرات چنـدان خـود را با دوز و کلک های سیاسـی 
آشـنا نشـان نـداد و به عنوان فردی بی شـیله پیله نمـود و ظهور پیدا کـرد. برخی از 
مـردم حتـی دیـدارش با امیـر تتلو را نیـز حمل بر همین موضـوع کردنـد و از رأی 

دادن بـه او منصرف نشـدند.«
 یحیـی کمالـی پـور نایب  رئیس کمیسـیون قضایـی و حقوقی مجلس شـورای 
اسـلامی دربـاره شـخصیت حجـت الاسـلام رئیسـی و برآمـدن یـک رئیس قـوه از 
بدنـه آن اظهـار کـرد: بـا توجـه بـا اینکـه وی از بدنـه قوه قضائیـه اسـت و مدت ها 
در مقـام قضـاوت و خارج از دسـتگاه قضایی فعالیت داشـته اسـت بیشـتر و بهتر از 
دیگـران می توانـد در حـوزه مدیریت قضایی موفق شـود...رئیس جدیـد قوه قضائیه 
همچنیـن مـردی کـم حاشـیه، پاکدسـت  و با تجربـه قضایی اسـت و امـروز با یک 
جایـگاه مهمتـری وارد دسـتگاه قضـا می شـود که درصد مهمـی از اعتماد مـردم را 

حتـی در انتخابـات توانسـته اسـت جلب کند.
جلیـل رحیمـی جلال آبـادی عضو هیأت رئیسـه کمیسـیون حقوقـی و قضایی 
مجلـس شـورای اسـلامی گفـت: با توجه بـه اینکه حجت الاسـلام رئیسـی در دوره 
اخیر انتخابات ریاسـت جمهوری آرای بسـیار بالایی آورده و توانسته پشتوانه مردمی 
خوبـی داشـته باشـد، می توانـد از این پشـتوانه بـرای قوه قضائیه اسـتفاده کـرده و 
منجـر بـه توسـعه رابطه مثبت بین مـردم و قوه قضائیه شـود، ضمـن اینکه حضور 
حجت الاسـلام رئیسـی درآسـتان قـدس رضـوی و شـناخت وی از آسـیب های 
اجتماعـی و نیـاز مـردم و تعامـل مثبت بـا گروه های اجتماعـی می تواند بـه وی در 

قـوه قضائیـه کمـک کـرده و دوران مدیریـت وی را متفاوت تـر از دیگر رؤسـای قوه 
کند. قضائیه 

در ادامـه کارشـناس گـروه اطلاع رسـانی ایرنا گفـت و گو بـا روح الله حضرت پور 
نماینـده مـردم ارومیـه و عضو کمیسـیون حقوقـی و قضایی مجلـس پرداخت و به 
نقـل از او آورد: انتخـاب رئیسـی در صدر قوه قضاییه می تواند خون تـازه ای را در این 
قـوه ایجـاد کند و مردم هم از 15 میلیون پرونده ای که در دسـتگاه قضـا وجود دارد 
بـه دنبـال خاتمـه یافتن این پرونده ها هسـتند. این در حالی اسـت کـه 30 میلیون 
ایرانـی در دسـتگاه قضـا دارای پرونـده بـوده و بـه عبارتـی نزدیک یک سـوم مردم 

ایـران درگیر موضوعات حقوقی و قضایی هسـتند.
حضـرت پور درباره اولویت های کاری رییسـی در قـوه قضاییه گفت: باید مبارزه 
بـا فسـاد در درون و بیـرون قـوه قضاییـه باشـد ضمن اینکه مبـارزه بـا رانت بخش 
دیگـری از اولویت هـای اساسـی وی محسـوب می شـود. او بایـد بدون حاشـیه و در 
نظـر گرفتـن جناح بندی هـای سیاسـی بـا فسـاد و رانت مبـارزه کند ضمـن اینکه 
ایـن برخـورد بایـد به صـورت قاطع بـوده و بدون در نظـر گرفتن جایگاه هـای افراد 

صـورت گیرد.
همچنین حسـن مرادی اسـتاد دانشـگاه حقوق دانشـگاه تهران دربـاره عملکرد 
جـاری قـوه قضاییـه بـه پژوهشـگر ایرنا گفـت: متاسـفانه در حال حاضر مشـکلات 
عدیـده و جدی در سیسـتم قضایی وجود دارد. عـدم کارایی برخی محاکم، طولانی 
شـدن روند دادرسـی و عدم پاسـخگویی صحیح و کامل به مراجعین از جمله مهم 
ترین مشـکلاتی اسـت که بایـد مورد توجه مسـوولان این قوه قرار گیـرد تا رضایت 
مردم حاصل شـود . حجم زیاد پرونده های بررسـی نشـده و عدم مدیریت انسـانی 
و کاری از دیگـر مـواردی اسـت کـه مـرادی در ایـن گفـت و گو بـه آن اشـاره کرده 
اسـت. گذشـته از ایـن قوه قضائیه با کمبود شـدید منابع انسـانی و مـادی مواجه و 

تامیـن آن نیازمند صرف هزینه و زمان بسـیار اسـت.
همچنیـن ایـن حقوقـدان در ارتبـاط با اولویـت های قابل اجرا توسـط ریاسـت 
جدیـد مـی افزایـد: در بسـیاری از موارد شـاهد این هسـتیم که قضـات تحصیلات 
حقوقـی و تجربـه کاری ندارنـد و ایـن لطمـه زیـادی بـه روند بررسـی پرونـده ها و 
صـدور احـکام زده اسـت. راهکار قابل ارائـه در این امر گذاشـتن دوره های بازآموزی 
اسـت کـه کمـک زیـادی بـه رفـع و رجوع مشـکلات کنونی قضـات می کنـد و در 
صـورت جـواب نـدادن ایـن موضـوع بایـد قضاتـی کـه واجد این شـرایط نیسـتند 
ترخیـص شـوند تـا بیش از سیسـتم قضایـی از ازدیـاد پرونـده ها و طولانی شـدن 

دادرسـی ها رنـج نبرد.

* در پایـان گذری کوتاه بر حیات سیاسـی و اجتماعی حجت الاسـلام 
داریم:  رییسی 

سـید ابراهیم رییسـی در آذر 133٩ هجری خورشیدی در خانواده  ای روحانی در 
مشـهد دیده به جهان گشـود و تحصیلات مقدماتی را در حوزه علمیه مشـهد آغاز 
کـرد و پـس از مدتـی راهـی حوزه علمیه قم شـد و سـطوح عالـی را از محضر آیات 
عظام علی اکبر مشـکینی، حسـین نوری همدانی، محمد فاضل لنکرانی، ابوالقاسـم 
خزعلـی، محـی الدیـن فاضـل هرندی،محمد تقی سـتوده کسـب فیض کـرد. او با 

تکمیـل تحقیقـات خود در رشـته فقـه و حقوق، موفق بـه اخذ مـدرک عالی ترین 
سـطح حـوزه )سـطح چهار( شـد و در نهایت رسـاله ای خـود را با عنـوان »تعارض 
اصـل و ظاهـر در فقـه و حقـوق« دفـاع کـرد و بـا اخذ نمره ممتـاز به درجـه فقه و 

حقوق نایل شـد.
سـطح چهـار فقـه و اصـول از حـوزه علمیه قم، کارشناسـی ارشـد حقـوق بین 
الملل خصوصی، دکتری فقه و مبانی حقوق با گرایش حقوق خصوصی از دانشـگاه 

شـهید مطهری از جمله ابعاد علمی حجت الاسـلام رییسـی اسـت.
وی بـه تدریـس دروس تخصصـی فقه قضـا و فقه اقتصـاد در دانشـگاه های امام 
صـادق)ع( و شـهید بهشـتی پرداخـت و کتاب های مختلفـی با موضوعـات حقوق، 
اقتصـاد، فقه، عدالت اجتماعی، سـبک زندگی و ... را به رشـته تحریـر درآورد. کتاب 
تقریـرات درس قواعـد فقـه )بخش قضایی -اقتصـادی- عبـادی( از جمله مهمترین 

ایـن آثار به شـمار مـی رود.

* فعالیت های مبارزاتی پیش از انقلاب
حجـت الاسـلام رییسـی در پـی اهانت روزنامـه اطلاعات بـه امام خمینـی )ره( 
در 17 دی 1356 خورشـیدی و آغـاز حرکت هـای مردمـی، در اجتماعات اعتراضی 
کـه مبـدأ اغلـب آنها مدرسـه آیت اللـه بروجردی بود، شـرکت و در قالب هسـته ای 
از طـلاب انقلابـی فعالیـت می کـرد. وی در ایـن دوره فعالیت های مبارزاتـی خود را 
در قالـب ارتبـاط بـا علمـای انقلابـی آزاد شـده از زندان و یـا در تبعید، دنبـال و در 

تجمعاتـی همچـون تحصن علمـا و روحانیون در دانشـگاه تهران، شـرکت کرد.

* مسوولیت های اجرایی، مدیریتی و قضایی پس از انقلاب
حجت الاسـلام رییسـی نمونه بارز و آشـکار مدیریت انقلابی اسـت که توانسـت 
در مجموعـه هـای تحـت نظـارت خود بـه موفقیت های زیـادی برسـد. چنانچه به 
دنبال شـورش های مارکسیسـتی و ایجاد مشـکلات متنوع در مسـجد سـلیمان به 

همـراه گروهـی از طـلاب در قالـب فعالیت هـای فرهنگی بـه آن منطقه رفت. 
»دادسـتان کرج و همدان، دادسـتان انقلاب تهران، دادسـتان تهران، معاون اول 
قوه قضاییه و دادسـتان کل کشـور، دادسـتان ویژه روحانیت« از مهم ترین مناصب 

قضایی وی است.
از دیگر سـوابق مدیریتی و سیاسـی وی می توان به ریاسـت شـورای نظارت بر 
صدا و سـیما، عضو شـورای عالی گزینش کشـور، نخسـتین دبیر سـتاد احیای امر 
به معروف و نهی از منکر کشـور، مؤسـس حوزه علمیه فاطمه الزهرا)س( در تهران، 
مؤسـس مرکـز تخصصی شیعه شناسـی امـام هـادی )ع( زیرنظر حـوزه علمیه قم و 
عضویـت در هیـأت امنای سـتاد اجرایی فرمان امـام )ره( به مدت 10 سـال از طرف 

آیـت الله خامنه ای اشـاره کرد.
حجـت الاسـلام رییسـی همچنـان عضویـت در شـورای عالـی فضـای مجازی، 
شـورای عالـی اسـتاندارد، شـورای عالـی نفـت، شـورای توسـعه شـرق و غـرب 
کشور،شـورای عالی پول و اعتبار،سـتاد مبارزه با مفاسـد اقتصادی و سـتاد مبارزه با 

مـواد مخـدر را بـه اعتبـار جایـگاه حقوقـی در سـوابق خـود ثبت کرده اسـت.
حجـت الاسـلام رییسـی در 17 اسـفند 13٩4 خورشـیدی بـا حکـم آیـت الله 
خامنـه ای رهبـر معظـم انقـلاب به تولیت آسـتان قـدس رضوی)ع( منصوب شـد، 
پیشـرفت 65 و 85 درصدی فازهای دوم زائرشـهر و زائرسـرای رضوی، افزایش سـه 
برابری ظرفیت اطعام در مهمان سـرای حضرت ، تأمین داروی 45 درصد از بیماران 
هموفیلـی کشـور و کاهـش تعـداد شـرکت های زیـان ده آسـتان قـدس بـه صفر از 
جملـه مهـم تریـن اقداماتـی اسـت که در سـه سـالی کـه ابراهیم رییسـی تصدی 

آسـتان قـدس را برعهده گرفته انجام شـده اسـت. 
وی همچنین عضو هیات رییسه مجلس خبرگان رهبری است.

در شـرایط سـخت اقتصادی کنونی، وظیفـه قوه قضاییه بیش از هـر زمان دیگر 
در برخـورد بـا مفاسـد اقتصـادی مهم و حیاتـی به نظر می رسـد و انتظـار می رود 
وی در ادامـه فعالیـت های اجرایی و حقوقی خود نگاهی جدی به مسـاله مفسـدان 
اقتصـادی، حجـم عظیـم پرونده هـای قضایـی در دادگاه هـا و دادسـراها و برطرف 
کردن خلاهای قانونی و حقوقی داشـته باشـد تا شـاهد آغاز فصل نوین از دسـتگاه 

قضایـی با صلابـت و به روز در سـال های آتی باشـیم.

واکنش کارشناسان سیاسی و حقوقی به انتخاب رییس جدید قوه قضاییه

طنین رایحه امید با انتصاب »رئیسی« بر مسند دستگاه قضا 
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به خدا سوگند، خداوند از هنگامى كه آدم عليه السلام را قبض 
روح كرد، زمين را بدون امامى كه با او به خدا ره جويند رها نكرد و 
او حجّت بر بندگان خداست و زمين، بدون امامى كه حجّت خدا بر 

بندگانش باشد، باقى نمى  ماند«.
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نامحـرمانه

اخبــار

شناسایی عامل دستکاری در نظرسنجی صداوسیما 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از شناسایی عامل دست کاری در نظرسنجی تلویزیونی خبر داد. 
محمدجواد آذری جهرمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات عصر پنجشنبه در حساب کاربری خود در 
توییتر نوشت: گزارش کامل و با جزییات فنی چگونگی دستکاری نظرات مردم در جشنواره صداوسیما، 
امروز نهایی و برای پلیس ارسال شد. عامل دستکاری در نظرات مردم شناسایی شده است. چندی پیش 
از سوی صدا و سیما و مسئولان نظرسنجی اعلام شده بود در شبکه نظرسنجی اختلال ایجاد شده و 
مورد هک قرار گرفته است. وزیر ارتباطات در توییتر خود این مسئله را رد کرد و نوشت: هک یا اختلال 

منتفی است. طبیعتا شناسایی آمر یا آمران و انگیزه آن ها را پلیس پیگیری خواهد کرد.

پاسخ جالب دایی درباره پول های حسین هدایتی 
علی دایی سرمربی سابق تیم فوتبال پرسپولیس و تیم ملی هیچگاه روابط نزدیکی با حسین هدایتی 
نداشت.دایی که به نظر می رسید از همان ابتدا تلاش کرد چندان با این متهم فعلی فساد مالی، ارتباطی 
نداشته باشد، در بخشی از گفت وگویی در پاسخ به پرسشی درباره حواشی که برای حسین هدایتی ایجاد 
شده است، جمله ای کوتاه اما پرمعنا به زبان آورد. دایی اظهار کرد: هر کسی در این زمینه نظر خودش 
را دارد. مرد آن است که از جیب خودش خرج کند نه از جیب دیگران. اگر قرار باشد من هم از جیب 
دیگران خرج کنم از همه مطرح تر خواهم بود.هدایتی رییس سابق هیات مدیره پرسپولیس در دولت 
احمدی نژاد این روزها در دادسرای جرایم پولی و بانکی برای بیش از 1500 میلیاردتومان معوقه وام 

بانک سرمایه محاکمه می شود.

دیگر پشمی در کلاه آمریکا نیست
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان این که مردم ایران در جریان تحریم ها و سایر 
هجمه های دشمنان، مسیر مقاومت را ادامه داده و پیروز میدان شده اند، گفت: امروز اقتدار آمریکا زیر 
سوال رفته و قدرت آمریکا در مقایسه با اوایل انقلاب به شدت افول کرده و دیگر پشمی در کلاه آمریکا 
نیست. وی با بیان این که عامل استقامت، پایداری و نصرت های الهی، فداکاری "ایثار و از خودگذشتگی" 
است، متذکر شد: فرهنگ شهادت و از خودگذشتگی باعث می شود تا قدرت های مستکبر کنونی، چون 

آمریکا و حکومت های به مراتب قوی تر، نتوانند بر جمهوری اسلامی ایران و ملت ایران فایق آیند.

فعالیت درسی مدارس تا آخرین روز کاری اسفند 
وزیر آموزش و پرورش وی از فعالیت درسی مدارس تا آخرین روز کاری اسفندماه خبر داد و خاطر 
نشان کرد: همه فعالیت های آموزشی و پرورشی باید تا آخرین روز کاری سال استمرار داشته باشد که در 
این راستا والدین باید برنامه های سفر خود را به گونه ای تنظیم کنند تا لطمه ای به فعالیت تحصیلی دانش 
آموزان وارد نشود.سید محمد بطحایی با اشاره به سازمان دهی معلمان برای سال تحصیلی آینده افزود: 
برای بررسی کمبود نیروهای فرهنگی ادارات و مناطق مختلف آموزش و پرورش استان ها چند روز آینده 

در گردهمایی مدیران کل آموزش و پرورش برگزار و راهکارهای لازم ارائه می شود.

تکذیب پرتاب لنگه کفش به سمت روحانی 
معاون اطلاع رسانی دفتر ریاست جمهوری ادعای پرتاب لنگه کفش به سمت رئیس جمهور در 
جلسه شورای اداری گیلان را کذب محض خواند.پرویز اسماعیلی  در توئیتی نوشت: پس از آنکه برخی 
کانال های تلگرامی مدعی شدند در جلسه شورای اداری استان گیلان به سمت رئیس جمهور لنگه کفش 
پرتاب شده است، پرویز اسماعیلی معاون اطلاع رسانی ریاست جمهوری با بین اینکه جلسه مذکور از صدا 

وسیما پخش مسقیم شده و خبرنگاران نیز حضور داشته اند ادعای مذکور را قویا تکذیب کرد.

دستگیری مدیرکل محیط زیست سمنان
دادستان عمومی و انقلاب مرکز سمنان گفت: عباسعلی دامنگیر، مدیرکل حفاظت محیط زیست 
استان به اتهام  های ارتشا و اختلاس دستگیر شد.حیدر آسیابی شامگاه پنجشنبه به خبرنگاران در 
سمنان اظهار داشت: پرونده یکی از مدیران کل دستگاه  های اجرایی استان سمنان به منظور ارتقای 
سلامت اداری و مبارزه با مفاسد مالی و به دنبال دریافت گزارش اداره کل اطلاعات، در حال تحقیق 
و رسیدگی است.وی بیان کرد: مدیرکل محیط زیست استان سمنان و یکی از معاونان وی، با دریافت 

گزارش مربوطه و پس از جمع آوری مستندها و ادله لازم به اتهام ارتشا و اختلاس دستگیر شدند.

 واکنش بعیدی نژاد به اعطای حمایت دیپلماتیک به زاغری 
سفیر ایران در انگلیس اعطای حمایت دیپلماتیک به نازنین زاغری را مخالف حقوق بین الملل 
دانست. حمید بعیدی نژاد در صفحه توییترش نوشت: تصمیم وزارت خارجه انگلیس به اعطای حمایت 
دیپلماتیک به خانم زاغری، مخالف حقوق بین الملل می باشد و فاقد آثار حقوقی و اجرایی است.حقوق 
بین الملل اعطای حمایت دیپلماتیک از سوی دولت ها را فقط نسبت به اتباع خود ممکن می داند. طبق 

قانون ایران، ایرانیان فارغ از محل اقامت، تابعیت خود را حفظ می کنند.

700 برج تهران پروانه ساختمانی ندارند 
 محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی گفت: شهرداری به شورای عالی شهرسازی و معماری ایران 
گزارش داد که از ۹۲۸ برجی که در تهران ساخته شده ۷00 برج بدون پروانه ساختمانی انجام شد. 
مگر چنین چیزی ممکن است؟ واقعا چه مدیریتی اعمال می شود؟ به همین دلیل معتقدم باید چک 
لیست های دقیقی داشته باشیم و از هر کسی وظیفه اش را بخواهیم و نقش ویژه ای هم اعمال شود که 

کنترل ساختمانی صورت بگیرد.

استاندار قم:

جایگاه ۲۷ سرانه آموزشی قم در کشور مطلوب نیست
 استاندار قم گفت: در زمینه سرانه آموزشی قم از جایگاه ۳۲ به ۲۷ رسیده است که این جایگاه 

مطلوب نیست.
بهرام سرمست عصر پنجشنبه در جلسه شورای آموزش و پرورش استان قم که با حضور وزیر 
آموزش و پرورش در استانداری قم برگزار شد، گفت: در قم فرهنگیان فعالی داریم که درک سیاسی 
و اجتماعی این قشر بسیار بالا است.وی ابراز داشت: ۴۸ درصد فضای آموزشی در قم توسط خیرین 
تأمین شده است که این آمار یک رکورد خوبی است و نمایندگان قم در مجلس شورای اسلامی نیز 
تعامل خوبی با مجموعه استان و به خصوص مسائل آموزش و پرورش دارند.استاندار قم عنوان کرد: 
در زمینه سرانه آموزشی قم از جایگاه ۳۲ به ۲۷ رسیده است که این جایگاه مطلوب نیست و قم 

از نظر زائرپذیری رتبه های بالایی دارد که آموزش و پرورش نیز باید به این کمک این بخش بیاید.
وی گفت: در قم ۷0 هنرستان و کاردانش داریم که به لحاظ امکانات در سطح پایینی بوده و 
نیازمند تجهیز هستند.سرمست تاکید کرد: در شهرک پردیسان قم این آمادگی وجود دارد تا زمین 
در اختیار آموزش و پرورش و خیرین قرار گیرد تا مدارسی ساخته شود و پیشنهاد می شود ناحیه ای 
جداگانه در این منطقه ایجاد شود.وی با بیان اینکه در بحث آسیب های اجتماعی استانداری قم 
بیشترین توجه را به آموزش و پرورش کرده است، افزود: در این موضوع بیش از ۲ میلیارد تومان به 

این دستگاه اختصاص داده شده و نگاه ویژه ای به این نهاد شده است.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم اعلام کرد

 ذخیره سازی ۷00 تن پرتقال برای شب عید مردم
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: ۷00 تن پرتقال و ۳50 تن سیب برای 

تامین نیاز میوه شب عید مردم استان قم ذخیره سازی شده است. 
محمود سیجانی با اشاره به تامین نیاز شکر استان قم اظهار کرد: حدود دو هزار و 500 تن شکر 
به استان وارد کردیم و علاوه بر تامین نیاز مردم و صنوف در زمینه شکر، نیاز صنعت را هم تامین 
خواهیم کردیم و شیرینی فروشی ها و سوهانی ها در اولویت تخصیص شکر هستند.وی ادامه داد: 
۷00 تن پرتقال و ۳50 تن سیب برای نیاز میوه شب عید مردم استان قم ذخیره سازی شده است.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم افزود: بازرسی های مشترک را با همکاری تعزیرات، 
دانشگاه علوم پزشکی و سازمان میراث فرهنگی از واحدهای صنفی در استان قم در ایام نوروز داریم.

سیجانی با اشاره به بازرسی ها از واحدهای صنفی استان قم اظهار کرد: این بازرسی ها از یکم بهمن 
ماه به مناسبت پایان سال شروع و در پیرامون مسجد مقدس جمکران و حرم حضرت معصومه)س( 
تشدید شده است.وی خاطرنشان کرد: نانوایی ها را در شهر قم به خصوص مرکز شهر، شیفت بندی 
کردیم و آرد این نانوایی ها در ایام نوروز تامین شده است، سه واحد نان بسته بندی در شهر قم داریم 

که سهمیه هم برای آن ها در نظر گرفتیم و این واحدها در تامین نان مشارکت می کنند.

رئیس پلیس امنیت استان قم  خبرداد

کشف بیش از 3 هزار عدد انواع مواد محترقه در قم
رئیس پلیس امنیت عمومی فرماندهی انتظامي استان قم از کشف بیش از ۳ هزار عدد انواع مواد 

محترقه در قم خبر داد. 
سرهنگ پیام کاویانی اظهارداشت:مأموران پلیس امنیت عمومی استان در راستای شناسایی و 
برخورد با فروشنگان مواد محترقه با انجام اقدامات پلیسی یک نفر را در این رابطه شناسایي و دستگیر 
کردند.وي گفت: نامبرده با یک دستگاه موتورسیکلت اقدام به فروش مواد محترقه در سطح شهر می 
کرد که طی هماهنگي با مقام قضائي استان دستگیر و بیش از ۳ هزار عدد انواع مواد محترقه از وی 
کشف شد.رئیس پلیس امنیت عمومی استان قم افزود:نهایتاً متهم به همراه پرونده متشکله براي سیر 
مراحل قانوني تحویل مرجع قضائي استان شد.سرهنگ کاویانی تاکید کرد: برابر قانون تهیه، فروش و 

استفاده از مواد محترقه ممنوع و مجازات قانوني در پي دارد.

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد

کشف 16 کیلوگرم موادمخدر در قم
فرمانده انتظامی شهرستان قم از کشف 16 کیلوگرم مواد مخدر از نوع حشیش و تریاک در قم خبر 
داد.  سرهنگ مرادحسین جعفریان  اظهارداشت: در راستای ارتقاء امنیت اجتماعی محله محور و استقرار 
نظم و امنیت در نقاط آسیب پذیر قم و مقابله با تبهکاران، مزاحمین نوامیس و اراذل و اوباش، برخورد 
با سارقان، جمع آوری معتادان متجاهر و خرده فروشان مواد مخدر، طرح قدر ۲ در حوزه استحفاظي 
کلانتری های ۲۲ و 1۴ برگزار شد.وی تصریح کرد: پس از شناسایی یکی از قاچاقچیان مواد مخدر، 
بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر شهرستان و همچنین مأموران 
کلانتری های ۲۲ و1۴ قم قرار گرفت و با هماهنگی مقام قضائی استان طی عملیاتی غافلگیرانه متهم 
به همراه همدستش دستگیر شدند.فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: پس از بازرسی از مخفیگاه این 
افراد 1۴ کیلوگرم حشیش و ۲ کیلوگرم تریاک و همچنین آلات و ادوات استعمال مواد افیونی کشف و 

سرانجام متهمان به همراه پرونده متشکله تحویل مرجع قضائی استان شدند.

سبقت قربانیان آلودگی هوا از تلفات حوادث انندگی کاریکاتور

سجاد جعفری

شهردار قم :

ناوگان اتوبوسرانی قم 
سال ۹۸ نوسازی می شود

شهردار قم گفت: تکمیل پل جمهوری، تکمیل فاز 5 عمار یاسر، افتتاح 
۷ مجموعه ورزشی، افتتاح زیرگذر شهید امینی بیات، بازسازی ناوگان 
حمل ونقل عمومی، مکانیزه کردن پل های عابر پیاده و برخی پروژه های 

شاخص دیگر در بودجه سال ۹۸ است.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در هشتاد و ششمین جلسه رسمی 
و علنی شورای شهر که شامگاه چهارشنبه در سالن جلسات ساختمان 
شهید باکری برگزار شد، اظهار داشت: نگاه به شهرداری و مدیریت شهری 
با توجه به مسئولیتی که شهرداری ها در مدیریت شهری دارند بسیار مهم 
بوده و در صورتیکه در برخی امور این نگاه ها با تسهیل همراه نشوند بدون 
شک خدمات رسانی شهری با مشکل و چالش روبه رو می شود.وی افزود: 
در حال حاضر 5۴ میلیون نفر از جمعیت کل کشور شهرنشین بوده که 
نشان می دهد تا چه اندازه مسئله مدیریت شهری و شهرداری ها از اهمیت 
برخوردار هستند، شهرداری امروز به ارگانی خدماتی، سیاسی، فرهنگی 
و درآمدی تبدیل شده و به همین خاطر نمی شود از کنار آن به سادگی 
عبور کرد.شهردار قم با اشاره به برخی از چالش های پیش روی شهرداری 
تأکید کرد: برای اینکه امروز شهرداری ها بتوانند در مسئله مدیریت شهری 
خدمات دهی درستی داشته باشند نیازمند عقل منفصلی هستند، حقیقت 
این است که امروز اغلب وظایف حیطه فرهنگی، ورزشی، بهزیستی و 
امدادرسانی و سایر زمینه ها در سطح شهرها را شهرداری ها انجام می دهند 
و از این نظر شهرداری ها خاک ریز امنیتی شهرها محسوب می شود و اگر با 
کاهش بودجه های شهرداری این خاک ریز برداشته شود معلوم نیست چه 
اتفاقی بر سر این خاک ریزی ها خواهد افتاد.سقائیان نژاد گفت: ۷ درصد 
بودجه شهرداری ها از طریق دولت و ۹۳ درصد آن ها به صورت مستقیم 
از طریق عوارض مردمی تأمین می شود یعنی شهرداری به درآمدهای 
نفتی وابسته نیست اما با کاهش مداوم بودجه های شهرداری توسط دولت 
و مجلس مقدمات وابستگی این نهاد را به بودجه های نفتی و کاهش 
خدمات را فراهم می کند.وی ابراز کرد: مجلس شورای اسلامی از دولتی 
کردن شهرداری ها دست بردارند، مجلس شورای اسلامی هرسال بودجه های 
شهرداری مانند گوشت قربانی تکه تکه کرده و همواره از حجم بودجه ها و 
اختیارات این نهاد کاهش می دهند، در سطح کشور ۳50 هزار نفر در قالب 
شهرداری های کشور مشغول فعالیت هستند که با خانواده پیمانکاران به 
بیش از ۷00 هزار نفر می رسند، به عبارت دیگر ۳٫5 میلیون نفر از مردم ایران 

جز خانواده شهرداری محسوب می شوند.
* شهر قم گران اداره می شود 

شهردار قم ابراز کرد: در حال حاضر شهر قم گران اداره می شود و 
باید برخی اصلاحات در نحوه اداره شهر صورت بگیرد، بودجه شهرداری 
قم بر مبنای برنامه نوشته می شود، بودجه ای که بر محور برنامه تدوین 
نشود سبب موازی کاری در امور می شود، مردمی کردن بودجه، حرکت 
بر محور سیاست های کلان کشور و مدیریت جهادی چهار عنصر مهم 
بودجه نویسی شهرداری قم است.سقائیان نژاد با اشاره به برنامه و چشم انداز 
۲0 ساله شهرداری قم اضافه کرد: امروز که در سومین سال این چشم انداز 
قرار داریم جهت گیری و حرکت شهرداری بر محورهای پیش بینی شده 
مطلوب و قابل قبول ارزیابی می شود، بودجه امسال شهرداری قم نسبت 
به سال گذشته بیش از ۲0 درصد افزایش پیداکرده است، تحقق پذیری 
بودجه های شهرداری قم بیش از ۹0 درصد است.وی با اشاره به بودجه 
سال ۹۸ شهرداری قم گفت: از بودجه ۲۳50 میلیارد تومان پیشنهادی 
شهرداری قم برای سال ۹۸، ۲16۴ میلیارد تومان به تصویب رسیده که 
نسبت بودجه عمرانی به جاری ۸0 به ۲0 درصد است. این بودجه برای 
تکمیل پل جمهوری، تکمیل فاز 5 عمار یاسر، افتتاح ۷ مجموعه ورزشی، 
افتتاح زیرگذر شهید امینی بیات، بازسازی ناوگان حمل ونقل عمومی، 
مکانیزه کردن پل های عابر پیاده و برخی پروژه های شاخص دیگر در نظر 

گرفته شده است.

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم  خبرداد

اختصاص 50میلیارد تومان 
بودجه به فضای سبز شهری قم 

 معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم از اختصاص ۲50 
میلیارد تومان بودجه در سال ۹۸، برای ایجاد و توسعه فضای سبز شهری 

در قم خبر داد.
سید امیر سامع در حاشیه مراسم غرس درخت توسط آیت الله اعرافی 
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور و مسئولان استانی در بوستان آیت الله 
بروجردی، با بیان اهداف و چشم انداز شهرداری قم در توسعه فضای سبز 
شهری اظهار داشت: خوشبختانه با اولویت بندی های صورت گرفته در 
زمینه های مختلف پروژه های خوبی در حال انجام هستند.وی با اشاره به 
اولویت بندی های شهر قم در زمینه توسعه فضای سبز شهری گفت: توسعه 
فضای سبز جنگلی و کمربند سبز شهری، توسعه فضای سبز شهر قم 
در داخل محلات، احیای باغات قم و توسعه بوستان های منطقه ای و فرا 
منطقه ای پروژه های در دست اقدام شهرداری قم در بخش توسعه فضای 
سبز شهر قم هستند.معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری 
قم افزود: هرساله حدود ۲00 هکتار توسعه فضای سبز جنگلی و بوستان 
شهری را داشتیم که رقم بسیار خوبی بوده است.سامع توسعه فضای سبز 
در معابر شهری را جزو اهداف شهرداری قم بیان و تصریح کرد: در سال 
۹6، حدود ۹0 کیلومتر طول فضای سبز در حاشیه معابر و خیابان های 
شهر ایجاد کردیم که دارای تأثیرات روحی و روانی و محیط زیستی خوبی 
بوده همچنین در سال ۹۷، نزدیک به ۸0 کیلومتر طول توسعه فضای 
سبز در معابر شهری داشتیم.وی انجام پروژه های شهری را نیازمند حمایت 
و پشتیبانی مردم و مسئولان دانست و گفت: امیدواریم با پشتیبانی و 
مشارکت مردم، همت مسئولان و مدیران شهری و پشتیبانی های شهردار و 

دستگاه های مختلف استان بتوانیم پروژه های بهتری را اجرا کنیم.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبرداد

پاکسازی مبادی ورودی شهرقم 
از پسماندهای عمرانی 

 مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از اجرای طرح 
استقبال از بهار و پاکسازی مبادی ورودی و خروجی و محورهای مواصلاتی 
شهر از پسماندهای عمرانی و خاک و نخاله در روزهای پایانی سال خبر داد.

میرابراهیمی اظهار کرد: مبادی ورودی و خروجی شهر هر ساله در 
آستانه سال جدید از پسماندهای عمرانی و ساختمانی پاکسازی می شود.

وی با اشاره به اینکه اجرای این طرح به صورت روزانه تا پایان سال ادامه 
خواهد داشت، یادآور شد: در این طرح بیش از ده ها دستگاه از ماشین آلات 
راهسازی و حمل مصالح عمرانی مانند لودر، کامیون و گریدر فعالیت 
می کنند.مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با بیان اینکه 
اجرای این طرح با همکاری و مشارکت بخش خصوصی در مناطق شهری 
صورت می گیرد، گفت: پس از پاکسازی نسبت به نصب تابلوهای بازدارنده 
در محدوده اقدام می گردد.میرابراهیمی در پایان از شهروندان خواست در 
صورت مشاهده تخلیه این گونه پسماندها در اماکن غیرمجاز مراتب را با 

سامانه 1۳۷ مطرح تا نسبت به رفع آن، اقدامات لازم صورت پذیرد.

شهردار منطقه دو قم خبرداد

نصب و اصلاح تابلوهای هدایت مسیر 
شهردار منطقه دو قم از عملیات ساخت و نصب تابلوهای جدید و اصلاح 
تابلوهای فرسوده هدایت مسیر به منظور تسهیل در عبور و مرور، بهبود 

منظر شهری و نوسازی المان های شهری، در سطح منطقه خبر داد.
 رضا رحیمی با اعلام این خبر گفت: برخی از تابلوهای اطلاع رسانی 
خیابان های سطح منطقه به دلیل گذشت زمان دچار فرسودگی شده اند 
و از سوی دیگر احداث و جابجایی برخی از مراکز اداری شهر و ایجاد معابر 
جدید نیز نیازمند به نصب تابلوهای جدید است.وی افزود: در راستای افزایش 
رضایت شهروندان و زیباسازی فضای عمومی شهر، حدود 50 تابلوی هدایت 
مسیر، معرفی مکان و نام خیابان از سوی واحد حمل و نقل و ترافیک ساخته 

یا اصلاح شد و سپس در معابر مورد نظر نصب گردید.

اخبــار

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
بر استفاده از از ظرفیت های استان قم برای 
حل مشکلات محیط زیستی این استان 
تاکید کرد تا در یک مدت زمان مشخص، 

قم به یک شهر پاک تبدیل شود.
پنجشنبه  روز  کلانتری  عیسی 
درکارگروه کاهش آلودگی هوا و مقابله 
با گرد و غبار قم در تالار امام جواد)ع( 
استانداری با اشاره به ضرورت توجه بیشتر 
به محیط زیست قم، گفت: همه بخش 
های مدیریت استان با کمک حوزه های 
علمیه، مراجع عظام تقلید، نمایندگان 
مجلس، دانشگاهیان و سایر اقشار باید 
بسته مطالعاتی کاملی از وضعیت محیط 
زیست قم در حوزه های مختلف را آماده 
کنند که در آن به بحث آب، هوا، خاک، 
سایر  و  انرژی  مصرف  گیاهی،  پوشش 
بخش های زیست محیطی توجه شده 
باشد.وی بیان کرد: قم پایتخت معنوی 
کشور است و باید در زمینه پاکی محیط 
زیست نیز الگو باشد، در این رابطه نیاز 
است با همکاری مراکز دانشگاهی الگوی 
این  زیستی  محیط  وضعیت  از  کاملی 
استان تدوین و نتایج آن تا پایان سال 
آینده در قالب یک بسته کامل و دارای 

برنامه مشخص ارائه شود.
وی بااشاره به لزوم جبران کم توجهی 
ها به محیط زیست این استان، ادامه داد: 
سازمان محیط زیست برای انجام این کار 
در کنار مسئولان است تا در50 سالگی 
انقلاب، قم به عنوان پاکترین استان کشور 

مطرح باشد. 
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
گفت: با اجرای این برنامه وضعیت آب، هوا 
و خاک قم کنترل و با پدیده گرد و غبار 
مقابله می شود، همچنین میزان مصرف 
انرژی در این استان به وضعیت مطلوب 

می رسد.
وی بیان کرد: باید تمام شاخص های 
محیط زیستی قم در این برنامه مطالعاتی 
دیده شود و سپس برای حمایت های 
اجرایی محضر رهبر معظم انقلاب و رئیس 

جمهوری ارائه گردد.

* انتقال آب بین حوزه ای توجیه 
اقتصادی ندارد

وی ادامه داد: در زمان جنگ با وجود 
سختی های بسیار به دلیل برنامه داشتن 
همه طرح ها را اجرا می کردیم امروز نیز 
با برنامه می توانیم محیط زیست استان 
قم و تمام مناطق کشور را حفظ کنیم.

کلانتری گفت: به عنوان نمونه دریاچه 
ارومیه با انجام مطالعات علمی و اجرای 
راهکارهای آن مسیر احیای خود را طی 
می کند و عمق آب آن ۴0 سانت بیشتر 
است.وی  افزایش  مدام در حال  و  شده 
در بخش دیگری از سخنان خود گفت 
:آب مورد نیاز شرب و بهداشت مردم در 
مناطق سرزمینی ایران باید به هر عنوان 
ممکن تامین شود اما اعتقادی به انتقال 
آب بین حوزه ای برای تامین آب بخش 
کشاورزی و صنعت ندارم.وی اضافه کرد: 
برای استقرار صنایع آب بر در سواحل 
شمال و جنوب کشور به توافق رسیده ایم 

و اجازه استقرار این نوع صنایع در تمام 
محیط سرزمینی ایران را نمی دهیم. 

* مساله رسیدن حقابه به دریاچه 
نمک مورد بررسی قرار بگیرد

وی در بخش دیگری از سخنان خود 
گفت: با هماهنگی بین استان های حوزه 
آبریز دریاچه نمک و وزارت نیرو مساله 
مورد  نمک  دریاچه  به  حقابه  رسیدن 
اظهارکرد:  بگیرد. کلانتری  قرار  بررسی 
اگر نتوانیم به این حوزه آب برسانیم، لازم 
است که مشکل گرد و غبار قم را از راه 
های دیگر حل کنیم. وی خاطرنشان کرد: 
ان شاء الله در طرح جامع زیست محیطی 
قم تمام مسائل مرتبط با این موضوع، از 
جمله دریاچه نمک لحاظ خواهد شد.وی 
افزود: براساس اطلاعات داده شده، بخش 
کمی از گرد و غبار استان قم مربوط به 
دریاچه نمک می شود و بخش عمده آن 
اراضی لم یزرع و کشاورزی است.رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست اضافه کرد: 
این ها، به مراتب بیشتر گرد و غبار استان 
قم را تحت تاثیر قرار می دهند که لازم 
است، هماهنگی های لازم در این زمینه 

صورت گیرد.

توسعه  قربانی  زیست  محیط   *
ناپایدار شده است

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
دربخش دیگری از سخنان خود گفت: 
با  منابع طبیعی  تامین  برای  ما  کشور 
محدودیت مواجه است و اگر بخواهیم 
در راستای توسعه پایدار گام برداریم و 
برای رعایت حقوق نسل های آینده در 
دسترسی به محیط زیست سالم حرکت 
کنیم باید به این مباحث توجه نماییم.وی 
ادامه داد: می توانیم آب مورد نیاز کشور را 
از دریای شمال و آب های جنوبی تامین 
کنیم اما هزینه های بسیار زیاد است و 
به عنوان نمونه آبی که از دریای عمان به 
مشهد می رسد هر متر مکعب آن ۷50 
هزار ریال هزینه دارد. کلانتری گفت: امروز 
خودروسازی  صنایع  همچون  صنایعی 
میزان مصرف انرژی در کشور را بالا برده 
است، میزان مصرف روزانه بنزین در کشور 
حدود 100 میلیون لیتر است که این رقم 
باید یک سوم باشد و این موجب افزایش 
آلودگی هوا می شود.وی بیان کرد: در 
آلمان برای تولید یک میلیارد دلار کالا 
100 هزار تن نفت مصرف می کند در 
حالی که در این رقم در ایران ۸50 هزار 

تیرماه سال  در  داد:  ادامه  است.وی  تن 
جاری به دلیل وجود برخی آلودگی های 
شیمیایی ناشی از سوخت های فسیلی و 
احتراق ناقص در موتور خودروها، آلودگی 
ازن در هوای تهران به حدی بود که باید 
شهر برای مدت هفت روز تعطیل می 
شد.رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
با اشاره به این که با وجود تذکر رهبر 
معظم انقلاب در خصوص ضرورت مصرف 
صحیح انرژی، ایران هنوز جز کشورهای 
نخست مصرف کننده انرژی است، افزود: 
ما حتی ۴0 درصد بیش از عربستان انرژی 
هدر می دهیم و این ظلم به محیط زیست 

و منابع طبیعی کشور است.

* استاندار: سوخت پاک به نیروگاه 
حرارتی قم اختصاص می یابد 

استاندار قم نیز در این جلسه  گفت: به 
دنبال اختصاص سوخت پاک و گاز مایع 
برای استفاده در نیروگاه حرارتی قم در تمام 
ایام سال هستیم که نقش موثری در کاهش 
سطح آلایندگی استان دارد. بهرام سرمست 
افزود: توزیع سوخت یورو ۴ در تمام جایگاه 
های قم، اجرای تخصیص حقابه زیست 
محیطی دریاچه نمک در شورای عالی آب، 
طرح موضوع وضعیت تالاب های استان 
در شورای عالی محیط زیست و پیگیری 
ردیف بودجه اختصاصی پیرامون مباحث 
زیست محیطی در اعتبارات سالیانه دستگاه 
های اجرایی از دیگر اقدام هایی است که 
توسط استانداری به منظور کمک به محیط 
زیست انجام شد.وی بیان کرد: هماهنگی 
خوبی میان دستگاه های اجرایی استان 
به ویژه سازمان صنعت، معدن و تجارت و 
اداره کل حفاظت محیط زیست قم برای 
توجه به مسائل زیست محیطی وجود دارد 
و تلاش می شود در همه مجوزهای صادر 
شده در بخش های مختلف، استانداردهای 
محیط زیست به خصوص در بحث کاهش 

آلودگی هوا، مورد توجه قرار گیرد.

واحدهای  استانداردسازی   *
آلاینده پیرامون شهر قم 

شورای  مجلس  رئیسه  هیأت  عضو 
اسلامی  نیز در این جلسه گفت: سازمان 
به  جدی  اهتمام  باید  زیست  محیط 
وضعیت واحدهای آلاینده در اطراف شهر 
قم داشته باشد و برای استانداردسازی این 

واحدها تلاش جدی کند. 
صنایع  به  اشاره  با  امیرآبادی  احمد 
آلاینده در استان قم اظهار کرد: با برخی 

وجود  با  استان  صنعتی  واحدهای  از 
آلایندگی بالا برخورد نمی شود.

وی ادامه داد: سازمان محیط زیست 
باید اهتمام جدی به وضعیت واحدهای 
آلاینده در اطراف شهر قم داشته باشد و 
برای استانداردسازی این واحدها تلاش 
جدی کند. متاسفانه شاهد تلنبار شدن 
واحدهای آلاینده در اطراف قم هستیم، 
در حالی که مساله محیط در این شهر به 

دلیل اقلیم خاص، اهمیت زیادی دارد.
شورای  مجلس  رئیسه  هیأت  عضو 
اشتغالی  که  صورتی  در  افزود:  اسلامی 
در استان قم موجب ضربه زدن به بحث 
محیط زیست شود، اجازه نمی دهیم که 
چنین اشتغالی در استان شکل بگیرد، هر 
سال شاهد بیشتر شدن معضلات محیط 
زیستی در استان قم هستیم که این مساله 
فعالیت  است.امیرآبادی  کننده  نگران 
نیروگاه حرارتی در حریم شهر قم را از 
معضلات این شهر دانست و تصریح کرد: 
باید تصمیمات درستی در خصوص ادامه 
فعالیت این نیروگاه و شکل آن اتخاذ شود.

صنعتی  واحدهای  از  بسیاری   *
استان قم آلاینده هستند

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان 
قم نیز در این جلسه گفت : بسیاری از 
صنایع  جزو  استان  صنعتی  واحدهای 
و در گذشته  به شمار می روند  آلاینده 
در  ضابطه  بی  صورت  به  واحد ها  این 

شهرک های صنعتی قم مستقر شدند.
سید رضا موسوی مشکینی با اشاره به 
وضعیت دریاچه نمک اظهار کرد: در چند 
سال اخیر حق آبه به این دریاچه تعلق 
نگرفت و دریاچه نمک در بحرانی ترین 
حالت قرار دارد. موسوی مشکینی حوزه 
اصلی  کانون های  را جزو  نمک  دریاچه 
گرد و غبار در کشور دانست و تصریح 
کرد: حوزه این دریاچه به دلیل نمکی 
بودن، چالش های بیشتری را نسبت به 
کانون های دیگر گرد و غبار برای کشور به 

وجود آورده است.

*۷0درصد خودروها در قم معاینه 
فنی ندارند

وی با اشاره به وضعیت توزیع بنزین 
اظهار  استان  های  جایگاه  در   ۴ یورو 
کرد: هم اکنون 6۳ درصد از بنزینی که 
در جایگاه های سوخت استان قم توزیع 
می شود، استاندارد یورو چهار دارد و تنها 
۳0 درصد از خودروهایی که در استان 
مشمول دریافت معاینه فنی هستند، این 
کار را انجام دادند.مدیرکل حفاظت محیط 
زیست استان قم افزود: در ۹ ماه نخست 
سال جاری شاهد بودیم که تعداد روزهای 
پاک استان بیشتر از تعداد این روزها در 
سال های گذشته بود.موسوی مشکینی 
با اشاره به عوامل آلودگی هوا در استان 
قم اظهار کرد: یکی از عوامل این آلودگی، 
تعداد زیاد موتورسیکلت ها در قم است 
و در این استان ۳50 هزار موتورسیکلت 
وجود دارد، نسبت تعداد موتورسیکلت به 
جمعیت در شهر قم بسیار بیشتر از این 

نسبت در شهرهای دیگر است.

کلانتری درکارگروه کاهش آلودگی هوا و مقابله با گرد و غبار قم:

قم در 50 سالگی انقلاب به پاک ترین استان کشور تبدیل شود

ارائه  در  اجرایی  قم گفت: دستگاه های  استاندار 
خدمات نوروزی نگاهی مبتکرانه و آینده نگرانه داشته 
باشند و اقداماتشان منحصر در برطرف کردن نقاط 

ضعف و تقویت نقاط قوت نباشد. 
بهرام سرمست عصر چهارشنبه در پنجمین جلسه 
ستاد تسهیلات زائران و خدمات سفر درقم ،افزود: با 
توجه به این که پیش بینی شده امسال تعداد زائران 
افزایش یابد، دستگاه ها باید با برنامه ریزی ویژه برای 

ارائه خدمات نوروزی آماده شوند.
های  دستگاه  که  هایی  نظارت  کرد:  اضافه  وی 
اجرایی بر مراکز خدماتی و گردشگری زیر نظر خود 
انجام می دهند، باید با رویکرد ارتقاء کیفیت انجام 
شود تا نقص سال های گذشته برطرف و نقاط قوت 

تقویت شود.
وی تاکید کرد: تشکیل صف های متعدد از جمله 
برای خرید مرغ و همچنین میوه از چادرهای طرح 
تنظیم بازار مناسب نیست و باید با پیاده نمودن برنامه 

های کارآمد از این موارد جلوگیری نمود.
سرمست خاطرنشان کرد: با توجه به افزایش قیمت 
کاغذ، امسال باید از کاغذ کمتری در برنامه های نوروزی 

استفاده شود.

وی با بیان این که دغدغه های امنیتی امسال بیشتر 
از سال های گذشته است، تصریح کرد: برنامه های 
امنیتی با رویکرد مقابله محور و پیشگیرانه تنظیم و با 
توجه به تهدیدات تروریستی و بیوتروریستی، طرح های 

انتظامی امنیتی با تدابیر ویژه اجرایی شود.
وی با تاکید بر آمادگی همه کمیته های عضو ستاد 
تسهیلات تا ۲5 اسفندماه جاری، بیان کرد: عملکرد تمام 
کمیته ها از سوی کمیته ای دانشجویی ارزیابی و ایرادها 
مشخص می شود تا سال آینده بر مبنای این گزارش ها، 

تصمیم گیری های مناسب تری صورت گیرد.
استاندار قم همچنین با اشاره به لزوم استفاده از 
توان بخش خصوصی در اطلاع رسانی ظرفیت های 
گرشگری قم، گفت: در این عرصه ظرفیت همه دستگاه 
ها تجمیع و ساماندهی شود، همچنین اطلاع رسانی 
مناسب صورت گیرد تا مسافران برای دریافت اطلاعات 
لازم از سفرهای نوروزی با سامانه 1۳۷تماس حاصل 

نمایند.
وی در پایان بر پیش بینی پارکینگ مورد نیاز، نان 
مصرفی زائران، استفاده از وسائل ایمنی در نقاط اسکان، 
زیباسازی ورودی های شهر و توزیع هدفمند بسته های 

فرهنگی تاکید کرد.

ارتقا داده  انتظامی  و  امنیتی  * طرح های 
می شود

زائران  تسهیلات  ستاد  فرهنگی  کمیته  رئیس   
نیز دراین جلسه گفت: از ۲۲ اسفندماه جاری تا 16 
فروردین ماه سال آینده طرح های امنیتی و انتظامی در 

سطح شهر ارتقا داده می شود.
سید محمدرضا هاشمی افزود: اعضای کمیته امنیتی 
به صورت کشیک در حرم حضرت معصومه)س( و 
مسجد جمکران نیز مستقر خواهند شد و یک کانکس 
انتظامی مقابل حرم مطهر با حضور نیروهای انتظامی 
و امنیتی مستقر می شود که در جلوگیری و کاهش 

سرقت از مسافران تاثیر بسزایی دارد.
نیروی  گزارش  اساس  بر  کرد:  خاطرنشان  وی 
انتظامی جرم سرقت در شهر قم کاهش یافته و نوروز 
امسال نیز با اتخاذ تدابیری، دغدغه مسافران را از سرقت 

اموالشان کاهش خواهیم داد.
خطرهای  از  جلوگیری  برای  داد:  ادامه  وی 
مطهر  حاشیه حرم  های  رستوران  بر  بیوتروریستی 
نظارت کافی خواهد شد و همچنین با استقرار آتش 
نشانی در پارکینگ ها، ایمنی این مکان ها افزایش 

خواهد یافت.

استاندار قم: 

ارائه خدمات نوروزی با نگاه مبتکرانه باشد 


